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روزنامه صبح ایران

ظریف در گفت وگو با الفرات؛ 

نامزد انتخابات 1400 نیستم
رئیس دفتر مقام معظم رهبری:

حلقومی که صدای اختلاف را 
صادر کند، حلقوم شیطان است

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی:

مشکل غیرقابل حل در کشور نداریم 

مرخصی زایمان ۹ ماه می شود 

درجلسه سوم رسیدگی به پرونده گروه حسین هدایتی  مطرح شد

افتتاح ۲۴۲ حساب در
یک روزبرای پسر ۸ ساله!
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رئیس دفتر مقام معظم رهبری با تاکید بر اینکه هیچ 
فرقی بین اهل سنت و تشیع وجود ندارد، گفت: برادران 
اهل سنت و علمای تشیع هر حلقومی که صدای اختلاف 

را صادر کند این حلقوم، حلقوم شیطان است. 
حجت الاسلام محمد محمدی  گلپایگانی در همایش 
اهدای هشتاد هزارمین سند املاک علوی با اشاره به 40 

سالگی انقلاب اسلامی گفت: دو عامل باعث فروپاشی 
امام  توسط  نهضت  این  رهبری  اول  بود  پهلوی  رژیم 
خمینی که حتی یک نقطه ضعف هم در زندگی ایشان 
نمی توان پیدا کرد. پاک  زیست و پاک زندگی کرد. دومین 
عامل هم حمایت ملت و مردم بود که با این دو عامل رژیم 

پهلوی از هم دریده شد...

نماینده دادستان در سومین جلسه رسیدگی به اتهامات حسین هدایتی و 10 متهم به اخلال در نظام اقتصادی کشور 
گفت که یکی از متهمان این پرونده، برای پسر 8 ساله خود 242 حساب در یک روز باز کرده و پول ها را در یک روز 
جابجاکرده که دلیل بر پولشویی است.سومین جلسه رسیدگی به اتهامات حسین هدایتی و 10 متهم به اخلال در نظام 
اقتصادی کشور درشعبه سوم دادگاه ویژه اقتصادی به ریاست قاضی مسعودی مقام برگزار شد.در ابتدای این جلسه 
قاضی دادگاه مفاد 193 و 194 قانون آیین دادرسی کیفری را به متهمان تفهیم کرد و از وکیل مدافع موسوی نژاد یکی از 

متهمان این پرونده خواست در جایگاه قرار گیرد و به دفاع بپردازد...

*  »یقینی«؛ متهم 5 هزار میلیاردی، فراری است

بانک ها و  به تجمیع  معاون حقوقی رییس جمهوری تصمیم 
موسسه های مالی وابسته به نیروهای مسلح در یک بانک دولتی 
را مغایر با خصوصی سازی ندانست زیرا مالکیت آنها پیش از این در 
دست خصولتی ها بوده است.لعیا جنیدی در پاسخ به این سوال که 
»با توجه به اینکه بخش قابل توجهی از سهام این بانک ها در اختیار 
خصولتی ها قرار دارد، آیا این ادغام مغایر با سیاست های کلی اصل 

44 قانون اساسی مبنی بر خصوصی سازی نیست؟« ...

علی مطهری« نایب رئیس مجلس شورای اسلامی در نامه ای به 
حجت السلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی خواستار رسیدگی 
به پرونده های اختلافی در قوه قضائیه شد.»علی مطهری« در نامه 
ای به رئیس جدید قوه قضائیه که یک نسخه آن در اختیار خبرنگار 
پارلمانی ایرنا قرار گرفته، نوشت:»همان طور که مستحضر هستید 
بعد از چند ماه مسکوت ماندن اجرای قانون آیین  دادرسی کیفری 

جدید که اصلاحات خوبی در آن صورت گرفته بود...

معاون حقوقی رییس جمهوری:

 تجمیع بانک های نظامی 
مغایر با خصوصی سازی نیست

مطهری در نامه ای به رئیس قوه قضاییه:

پرونده های اختلافی در قوه 
قضائیه را رسیدگی کنید
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

محمدرضا باهنر:

 CFT تصمیم درمورد پالرمو و
انتخاب »شر کمتر« است

مدیرکل ثبت احوال استان قم گفت: جمعیت استان یک میلیون و 338 هزار نفر است و 25 
درصد از جمعیت استان قم سنین 15 تا 29 سال دارند. خلیل مرادی با اشاره به جمعیت استان 
قم اظهار کرد: جمعیت استان یک میلیون و 338 هزار نفر است و بیشترین فراوانی گروه سنی در 
استان مربوط به سنین 30 تا 34 سال است، 25 درصد از جمعیت استان قم سنین 15 تا 29 سال 
دارند.وی ادامه داد: هفت هزار و 176 واقعه ازدواج و دو هزار و 777 واقعه طلاق در 11 ماه سال جاری 
در استان قم ثبت کردیم، 99 درصد ازدواج ها و طلاق های استان مربوط به مناطق شهری است.
مدیرکل ثبت احوال استان قم افزود: میانگین سن ازدواج زنان و مردان استان در ازدواج 24 سال و 
29 سال و در طلاق 30 سال و 34 سال است، در 20 درصد ازدواج های استان قم سن زن و شوهر 

تقریبا برابر است، بیشترین فراوانی ازدواج دختران قمی در گروه سنی 15 تا 19 سال است...

معاون امور سرمایه گذاری شهرداری قم گفت: در مجموع سه سال اخیر 800 میلیارد تومان 
قرارداد سرمایه گذاری بخش خصوصی را در قم صورت گرفته که این برآورد اولیه است و با توجه 
به افزایش هزینه ها، سرمایه گذاری ها نیز افزایش خواهد یافتمحمدرضا معرفت با اشاره به اینکه 
نخستین قرارداد سرمایه گذاری شهرداری قم در سال 81 برای مجتمع توریستی آرین نوشته 
شده است، اظهار کرد: طی این سال ها 35 قرارداد سرمایه گذاری در بخش های مختلف شهرداری 
قم منعقد شده که 16 مورد از این قراردادها طی سه سال اخیر نوشته شده است و این نشان 
می دهد رویکرد شهردار و شورای اسلامی شهر کمک و حمایت از سرمایه گذاری در شهر قم 
است.وی با بیان اینکه قراردادها با تنوع های مختلف در بخش های مسکونی، تجاری و خدماتی 

برای ایستگاه های کوچک سوخت رسانی، مجتمع تفریحی در بوستان غدیر...

مدیرکل ثبت احوال استان قم:

جمعیت قم به یک میلیون
 و 338 هزار نفر رسید

معاون امور سرمایه گذاری شهرداری قم  خبرداد

جذب 800 میلیارد تومان 
سرمایه گذاری بخش خصوصی 
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روابط عمومی مخابرات منطقه قم

شهرداری قم در نظر دارد با رعایت تشریفات قانونی جهت احداث مجتمع 

تجاری- مسکونی)1 طبقه تجاری ،7 طبقه مسکونی(  در عرصه ای به مساحت 

1924/62متر مربع مترمربع با تراکم 480 درصد واقع در بلوار پیامبر اعظم 

)صلی ا...علیه و آله وسلم( قم )حرم-جمکران(، با بخش خصوصی  مشارکت 

نماید. 

پروانه  صدور  عوارض  مبلغ  132،798،780،000ریال،  عرصه:  قیمت 

83،375،057،000 ریال .

مهلت و محل دریافت اسناد و کسب اطلاعات تکمیلی: 97/12/20 لغایت 

97/10/27 ، حوزه سرمایه گذاری شهرداری قم ، تلفن 025-36104352

مهلت و محل تحویل پاکت پیشنهادها: تا ساعت 14:00 مورخ 97/12/28 ، 

اداره کل حراست شهرداری مرکز قم

هزینه خرید اسناد:  مبلغ 5،000،000 ریال واریز به شماره حساب 100600160021 

نزد بانک شهر بنام شهرداری قم 

مبلغ سپرده شرکت در فراخوان: 2،200،000،000ریال.

سایر شرایط فراخوان در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کننده 

پس از دریافت اسناد و مشخصات مکلف است کلیه اسناد و مدارک را امضاء 

و به همراه پیشنهاد ارائه نماید. امضاء اسناد و مدارك به منزله قبول تمامي 

شرایط مي باشد.

مساحت عرصه : 1924/62متر مربع .

مبلغ کارشناسی زمین : 132،798،780،000ریال .

آدرس شهرداری قم: بلوار امام موسی صدر.تلفن:36104000 

آگهی تجدید فراخوان عمومی مشارکت 
sw۲1 در احداث مجتمع تجاری -مسکونی

www.Qom.ir    اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم

آگهی تجدید فراخوان عمومی مشارکت



	

اخبار دوشنبه - 20 اسفند ماه 1397 - سال بیست و یکم - شماره 24768

راهیان نور
 تجدید میثاق با شهدا

حرکت	عظیم	و	تاثیر	گذار	معنوی،	فرهنگی	،	تربیتی،	
گردشگی	مذهبی	راهیان	نور	را	می	توان	به	عنوان	تجلی	
مسیر	نورانی	تجدید	میثاق	با	سیره	شهدا	و	آرمان	های	امام	

شهیدان	نام	برد؛	سفر	های	با	برکتی	که	در	طی	سال	بخصوص	ایام	پایانی	اسفند	و	آغاز	
سال	جدید	جلوه	باشکوهی	دارد،	حسن	مطلعی	برای	دهه	پنجم	انقلاب	اسلامی	و	از	جمله	
بزرگترین	عملیات	فرهنگی	کشور	در	قالب	راهیان	نور	محسوب	می	شود.برای	تحقق	
منویات	مقام	معظم	رهبری)مدظله(در	بیانیه	گام	دوم	انقلاب،	راهیان	نور	یکی	از	بستر	های	
مناسب	در	بحث	خود	سازی،	جامعه	پردازی،	تمدن	سازی	وسایر	مولفه	های	این	بیانیه	
راهبردی	و	ارزشمند	است.	ضرورت	بازخوانی	آثار	و	برکات	دفاع	مقدس	و	جلوگیری	از	
تحریف	و	فراموشی	این	حماسه	گرانسنگ	ملت	بزرگ	ایران	و	مجاهدت	و	رشادت	جوانان	
برومند	در	آن	دوران	با	استفاده	از	ظرفیت	عظیم	حرکت	راهیان	نور	محقق	می	شود	آثار	
با	برکتی	که	با	تمسک	به	آن	بسیاری	از	مشکلات	و	معظلات	جامعه	اسلامی	بر	طرف	و	
یا	کاهش	یافته	و	منجربه	الگو	گیری	سایر	جوامع	اسلامی	و	ملت	های	آزادی	خواه	شده	
است.شعار	پر	محتوا	و	اثر	بخش	امسال	راهیان	نور	با	عنوان	ما	»پیروزیم«	تداعی	بخش	
پیروزیهای	مختلف	نظام	مقدس	اسلامی	در	همه	عرصه	ها	علی	رغم	دشمنی	ها،	توطئه	
ها	و	کارشکنی	های	معاندان	و	بدخواهان	این	ملت	و	نظام	،	روشنی	بخش	مسیر	پیش	رو	
برای	تداوم	موفقیت	ها	و	پیروزی	هاست،	شعاری	که	بایستی	همه	قشرها	و	گروهها	و	همه	
آحاد	جامعه	اسلامی	برای	تحقق	پیروزی	در	تمامی	صحنه	ها	تلاش	کنند	تا	فتح	قله	های	
پیشرفت	دست	یافتنی	تر	و	سهل	الوصول	تر	گردد.بستر	مناسب	دیگر	راهیان	نور	شنیدن	
ندای	شهیدان	است	که	همه	رسالت	و	مسئولیت	دارند	همواره	این	ندا	به	گوش	جامعه	و	
مخاطبین	رسانیده	شود	و	فضای	مناسب	سفرهای	راهیان	نور	که	به	عنوان	سنت	حسنه	
ستودنی	همگان	را	با	ارزشهای	والا	در	همه	جوانب	مخاطبین	را	اشنا	میسازد	و	تاثیرات	آن	
تا	مدت	ها	جاری	و	ساری	خواهد	بود	و	لزوم	استمرار	آن	اثر	بخشی	وظایف	را	سنگین	می	
نماید.سفرهای	راهیان	نور	به	عنوان	یک	سنت	ستودنی،	زائران	را	با	ارزش	ها	و	آرمان	های	
انقلاب	اسلامی	بیش	از	پیش	آشنا	می	سازد	و	تا	مدت	ها	پس	از	بازگشت،	برکت	این	سفر	
معنوی	همچون	سوغاتی	ارزشمند	در	کنه	وجود	آنان،	ریشه	می	دواند	و	موجب	تنظیم	
سبک	زندگی	و	شادابی	و	نشاط	انقلابی	در	گستره	فعالیت	های	اجتماعی،	فرهنگی	و	...	می	
شود.بیستم	اسفند-	روز	ملی	راهیان	نور-	نمادی	ارزشمند	در	قاموس	پرافتخار	واژگان	ایثار	و	
شهادت	است	که	در	پرتو	آن،	میلیون	ها	زائر	از	هر	گروه	و	سلیقه	ای	به	پاس	قدردانی	از	آن	
همه	ایثار	و	از	خودگذشتگی	جوانان	این	مرزوبوم	و	نیز	آشنایی	هر	چه	تمام	تر	با	فرهنگ	
متعالی	و	آرمانی	انقلاب	اسلامی	به	عنوان	طلیعه	دار	عصر	ظهور،	عاشقانه	در	آن	سرزمین	
ها	گام	می	نهند	و	با	شهدا	عهد	و	پیمانی	دوباره	می	بندند.در	این	ایام	با	برکت	22	اسفند	نیز	
روز	شهید	و	بزرگداشت	مقام	شامخ	شهیدان	گران	قدری	است	که	تا	ابد	مدیون	جانفشانی	
و	ایثار	و	رشادت	اینان	بوده	و	خواهیم	بود	این	بزرگداشت	نه	در	یک	روز	و	یک	زمان	بلکه	
در	همه	زمان	ها	مسولیتی		خطیر	و	رسالتی	ماندگار	برای	همگان	است	تا	بدانیم	برای	ادامه	
راه	پر	افتخار	و	عزت	و	سربلندی	نظام	اسلامی	و	میهن	عزیز	بایستی	به	سیره	و	منش	آنان	

تمسک	عینی	و	عملی	داشته	باشیم	.
تقارن	راهیان	نور	امسال	با	ایام	پر	خیر	و	برکت	ماه	رجب	نیز	فرصتی	مغتنم	و	مبارک	
است	که	از	فیوضات	این	ماه	برای	تحقق	آرمان	ها	و	اهداف	شهیدان	عزیز	بهره	برد.	استان	
قم	بحمدالله	در	زمره	استان	های	پیشتازی	است	که	با	همت	و	همدلی	تلاش	هایی	بی	
مشائبه	مسئولان	خدمتگزار،	سال	به	سال	در	این	راستا	گام	های	بیشترو	رو	به	جلو	نهاده	
است	و	البته	تعظیم	و	تکریم	مقام	شهیدان	والامقام	و	حق	شناسی	نسبت	به	آنان	و	نیز	
ضرورت	پاسداشت	جغرافیای	انقلاب	اسلامی	و	فرهنگ	دفاع	مقدس	و	ضرورت	استمرار	
آن	روحیه	و	فرهنگ	با	عظمت،	همواره	جای	کار	بسیاری	را	برای	همه	مسئولان	و	خادمان	

به	این	فرهنگ	عاشورایی	خواهد	داشت.
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم

درس ها و عبرت های سال۹۷
پرونده	اقتصاد	سال	۱۳۹۷	در	حال	بسته	شدن	است	اما	
درس	ها	و	عبرت	های	فراوانی	را	این	پرونده	برای	تصمیم	گیران	
و	سیاست	گذاران	باقی	گذاشت.	اقتصاد	ایران	بار	دیگر	روی	
تشدید	تحریم	ها	را	دید،	متاسفانه	در	سالی	که	گذشت،	مانند	

سال	های	قبل	تر	رجوع	به	اقتصاددانان	برای	تعیین	راهبردهای	اقتصادی	همچنان	امری	
حاشیه	ای	تلقی	شده	بود.	اقتصاد	ایران	سال	هاست	که	با	داده	های	اقتصادی	مورد	سنجش	
قرار	نمی	گیرد	و	این	سیاست	است	که	روشن	می	کند	باید	به	کدام	سو	رفت.	این	سخن	
نشان	از	آن	ندارد	که	این	راه	اشتباه	است	یا	درست	بلکه	بدان	معناست	که	حتی	اگر	با	
جهت	گیری	های	سیاسی	می	خواهیم	تصمیم	گیری	سیاسی	کنیم،	می	توانیم	با	دعوت	از	
کارشناسان	و	اقتصاددانان	تعیین	کنیم	که	عوارض	منفی	تصمیم	سازی	اقتصاد	را	چگونه	و	تا	
چه	میزان	می	توان	کاهش	داد.	مثال	روشن	آنچه	گفته	شد،	موضوع	پیوستن	به	اف	ای	تی	اف	
یا	تصویب	پالرمو	در	مجمع	تشحیص	مصلحت	نظام	است.	رفتاری	که	در	این	حوزه	در	پیش	
گرفته	شده	است	نفعی	برای	کشور	به	همراه	ندارد.	در	حالی	که	ایران	تا	کنون	هزینه	های	
سنگینی	را	بابت	مقابله	با	تروریسم	پرداخت	کرده	و	بهترین	جوانان	ایران	حتی	خون	خود	را	
برای	امنیت	ایران	داده	اند،	انصاف	نیست	با	رفتاری	عجیب	ایران	در	زمره	کشورهای	حامی	
تروریسم	قرار	داده	شود.	از	این	رو	به	نظر	می	رسد	حتی	اگر	ملاحظانی	برای	نپیوستن	وجود	
دارد،	باید	رفتاری	درست	و	تعریف	شده	داشته	باشیم	نه	اینکه	بدون	محاسبه	عوارض	این	
بلاتکلیفی	برای	اقتصاد،	همچنان	موضوع	را	بر	صدر	اخبار	در	رسانه	های	بین	المللی	نگه	داریم.	
اقتصاد	ایران	دیرزمانی	است	تحت	تاثیر	سیاست	است	و	این	وضعیت	در	بسیاری	از	کشورها	
وجود	دارد	با	این	تفاوت	که	مقامات	سیاسی	و	تصمیم	گییران	با	دعوت	از	کارشناسان	اقتصادی	
از	آنها	می	خواهند،	راهی	را	برای	کاهش	فشار	برگزینند	و	بهترین	را	معرفی	نمایند.	سالی	
که	در	پیش	است،	از	منظر	اقتصادی،	به	دلیل	تورم	موجود	در	اقتصاد	و	نبود	امکان	ترمیم	
مناسب	دستمزد	بابت	ترس	از	تشدید	عوارض	تورمی،	سالی	سخت	خواهد	بود.	شاید	رجوع	
به	اقتصاددانان	خبره،	از	هر	گروه	و	جناح	و	طیفی	بتوان	این	دوره	سخت	را	آسان	کند	از	این	
رو	بهتر	است	بیش	از	پیش	اقتصاددانان	برای	یافتن	راهکاری	مناسب	با	یکدیگر	گفتگو	کنند	

تا	بلکه	توافقی	حداقلی	در	این	حوزه	اتفاق	بیفتد.
* استاد دانشگاه علامه طباطبایی

دنبال یافتن مقصر نباشیم
	در	سال	۹۷	کشور	با	مشکلات	و	سختی	های	زیادی	
مواجه	شد	اما	بخش	عمده	این	مشکلات	به	خروج	آمریکا	از	
برجام	و	تعلل	اروپا	برای	جبران	خسارت	ایران	بر	می	گشت.	به	
تعبیر	رئیس	جمهور	امروز	کشور	در	شرایط	عادی	قرار	ندارد	و	

با	جنگ	اقتصادی	دست	و	پنجه	نرم	می	کند.مردم	ایران	تجربه	هشت	سال	جنگ	تحمیلی	را	
داشتند.	می	دانند	در	جنگ	حلوا	خیر	نمی	کنند	و	قطعا	با	جانفشانی	رزمندگان	در	خط	مقدم	
و	حمایت	مردم	در	پشت	جبهه	می	توان	دشمن	را	شکست	داد.	امروز	دولتی	ها	رزمندگان	
خط	مقدم	جنگ	اقتصادی	با	آمریکا	هستند	و	به	حمایت	مردم	امیدوار.برکسی	پوشیده	
نیست	که	ماه	های	دشواری	در	پیش	است	و	نخبگان	کشور	وظیفه	مهمی	برعهده	دارند.	آنها	با	
آگاهی	بخشی	مناسب	می	توانند	مردم	را	در	جریان	واقعیت	های	جامعه	بگذارند.	در	عین	حال	
راهکارهایی	را	پیشنهاد	دهند	که	مسئولان	اجرایی	با	زاویه	دید	بهتری	برای	رتق	و	فتق	امور	
تصمیم	بگیرند.اما	متأسفانه	برخی	تندروهای	مخالف	دولت	نه	تنها	برای	رفع	مشکلات	کمکی	
نمی	کنند	بلکه	نمک	به	روی	زخم	جامعه	می	پاشند	و	حتی	گالن	بنزین	دست	گرفتند	و	روی	
آتش	انتظارات	و	توقعات	مردم	می	ریزند.هدف	آنها	انتقام	گیری	و	اجرای	پروژه	مقصرسازی	
مردم	در	انتخاب	حسن	روحانی	است.	به	عبارت	روشن	تر	تندروها	می	گویند	»مردم	مقصر	
وضع	موجودند،	چون	در	انتخابات	ریاست	جمهوری	سال	۹۶	به	حسن	روحانی	رأی	دادند.«	
در	این	نوع	فرافکنی	ها	بیشترین	آسیب	متوجه	نظام	می	شود.	یادمان	نرفته	در	دی	ماه	۹۶	
در	بعضی	از	شهرها	اغتشاشات	و	تظاهراتی	رخ	داد	که	با	بررسی	آنها	مشخص	شد	که	گزارش	
های	رسانه	ها	به	ویژه	صداوسیما،	نطق	برخی	نمایندگان	مجلس	و	برخی	خطبه	های	نماز	
جمعه	به	این	مسئله	دامن	زد،اما	در	اینجا	خود	نظام	مظلوم	واقع	شد.امروز	نیز	آن	چه	ضروری	
است،	یافتن	راه	حل	است	اما	تندروها	بیشتر	دنبال	مقصر	می	گردند.	الان	وقت	ریشه	یابی	و	

یافتن	مقصر	نیست	و	باید	مشکلات	را	با	درایت	و	عقلانیت	حل	کرد.

مصطفی کواکبیان : 

مجلس به اختلاس میلیاردی 
پتروشیمی واکنش نشان دهد 

نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	گفت:	مجلس	شورای	اسلامی	نسبت	به	اختلاس	
هفت	میلیاردی	پتروشیمی	گیت	واکنش	نشان	دهد.	مصطفی	کواکبیان	در	جلسه	علنی	
امروز	یکشنبه	مجلس	در	تذکری	خطاب	به	علی	مطهری	نایب	رییس	دوم	مجلس	گفت:	
مجلس	و	کمیسیون	های	ذی	ربط	باید	قبل	از	پایان	سال	واکنش	نشان	دهند	زیرا	رقم	
بسیار	بالایی	اختلاس	شده	است	و	مجلس	باید	هر	چه	سریعتر	در	این	زمینه	اقدام	کند.
حسینعلی	حاجی	دلیگانی	نماینده	شاهین	شهر	نیز	در	تذکری	خطاب	به	علی	مطهری	
نایب	رییس	دوم	مجلس	گفت:	در	پایان	سال	چرا	وقت	مجلس	را	با	طرح	استانی	شدن	

انتخابات	که	ضرورت	آنچنانی	ندارد	می	گذرانید	.

لاریجانی در پاسخ به رئیس کمیسیون تلفیق؛ 

نظر رهبر معظم انقلاب 
در بودجه ۹8 اعمال شده است 

رئیس	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	نظر	رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی	در	لایحه	بودجه	
سال	۹8	کل	کشور	اعمال	شده	است.	

»علی	لاریجانی«	پس	از	سخنان	غلامرضا	تاجگردون	رئیس	کمیسیون	تلفیق	مجلس	
در	مورد	لایحه	بودجه	۹8	کل	کشور	اظهار	داشت:	رهبر	معظم	انقلاب	فرموده	بودند	که	
بودجه	باید	با	توجه	به	شرایط	فعلی	تنظیم	شود	و	نظر	رهبری	نیز	اعمال	شده	است.
وی	اضافه	کرد:	نظر	ایشان	این	بود	که	بودجه	اجرایی	شود	و	بعد	از	4	ماه	اگر	لازم	بود	
اصلاحیه	ای	تهیه	شود.غلامرضا	تاجگردون	رئیس	کمیسیون	تلفیق	در	جلسه	علنی	امروز	
مجلس	گفت:	هیات	عالی	مجمع	تشخیص	مصلحت	نامه	ای	را	در	خصوص	بودجه	به	
شورای	نگهبان	داده	است	و	ایراداتی	را	از	حیث	سیاست	های	کلی	بیان	کرده	است	شورای	
نگهبان	نیز	نوشته	است	عینا	جهت	اقدام	لازم	بررسی	شود،	ما	نیز	اصل	را	بر	این	قرار	دادیم	
که	شورای	نگهبان	ایراد	گرفته	است.وی	افزود:	یک	ایراد	در	خصوص	نیروگاه	ها	وجود	دشت	
که	آیا	صرفا	نیروگاه	های	جدید	مشمول	تخفیفات	می	شود	یا	تمامی	نیروگاه	ها	مشمول	
تخفیف	می	شوند	که	در	این	زمینه	هم	اصلاحات	لازم	انجام	شد.	رئیس	کمیسیون	
تلفیق	بودجه	۹8	اضافه	کرد:	مسئله	اصلی	مجمع	تشخیص	مصلحت	این	بود	که	بودجه	از	
حیث	کسری	بودجه	و	منابع	متناسب	با	فرمایشات	رهبری	نیست	و	ممکن	است	کسری	
داشته	باشد.وی	ادامه	داد:	در	جلسه	ای	خدمت	اعضای	مجمع	تشیخص	و	شورای	نگهبان	
تغییرات	را	مطرح	کردم	و	گفتم	که	ما	نمی	توانیم	در	بودجه	تغییراتی	دهیم	و	قرار	شد	اگر	
جلسه	ای	دیگر	گذاشتند	بنده	جداول	،	اعداد	و	چگونگی	تغییرات	را	خدمت	آنها	شرح	دهم.
تاجگردون	همچنین	گفت:	بودجه	امسال	مانند	سال	های	پیش	تنظیم	شده	و	اعداد	
و	ارقام	در	نظر	گرفته	شده	است	بعنوان	مثال	ما	فروش	نفت	را	۱.5	میلیون	بشکه	در	نظر	

گرفته	ایم	که	می	تواند	کم	یا	زیاد	شود.
* افزایش حقوق 400 هزار تومانی جزو ضریب محسوب می شود 

لاریجانی	در	مورد	مصوبه	مجلس	در	مورد	افزایش	400	هزار	تومانی	حقوق	کارکنان	
دولت	گفت:	تصمیمی	که	مجلس	در	مورد	حقوق	گرفت،	400	هزار	تومان	جزو	ضریب	

محسوب	می	شود،	مقصود	مجلس	این	بوده	که	این	ضریب	را	مشخص	کند.	
وی	افزود:	بنا	بود)مجلس(ضریب	20	درصد	اضافه	را	مشخص	کند	که	طبق	این	مصوبه	
یک	قسمتی	را	مشخص	کرد	و	قرار	شد	بقیه	هم	در	چهارچوب	همین	مشخص	شود.	نباید	

اشتباه	برداشت	شود	و	نباید	محل	اختلاف	شود.

محبی نیا در اخطاری: 

اقدامات فرهنگستان زبان باعث
 بی حرمتی به زبان فارسی شده است 

نماینده	میاندوآب	در	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	برخی	اقدامات	فرهنگستان	زبان	و	
ادبیات	فارسی	باعث	بی	حرمتی	به	زبان	فارسی	شده	است.	

»جهانبخش	محبی	نیا«	در	جلسه	علنی	روزیکشنبه		مجلس	در	اخطاری	با	استناد	به	
اصل	۱5	قانون	اساسی	اظهارداشت:	طبق	این	اصل	زبان،	خط	رسمی	و	مشترک	مردم	
ایران	فارسی	است	و	اسناد،	مکاتبات	و	کتب	رسمی	نیز	با	این	زبان	بوده	است.	همچنین	
استفاده	از	زبان	های	محلی	و	قومی	در	کنار	زبان	فارسی	آزاد	است.وی	افزود:	این	که	امروز	
مجلس	در	جریان	بررسی	ایرادات	شورای	نگهبان	در	لایحه	بودجه	۹8	یا	طرح	اصلاح	
قانون	انتخابات	برخی	لغات	را	تغییر	داد،	با	این	استناد	که	این	لغات	فارسی	نیست،	در	واقع	
اقدامی	را	در	وهن	زبان	فارسی	انجام	داده	و	به	دستاوردهای	بزرگ	ایران	بزرگ	بی	اعتنایی	
کرده	است.نماینده	میاندوآب	در	مجلس	تاکید	کرد:	کار	به	جایی	رسیده	که	اقدامات	
فرهنگستان	زبان	و	ادبیات	فارسی	موجب	بی	حرمتی	به	زبان	فارسی	شده	است،	اجازه	
دهید	که	ما	زبان	فارسی	را	همچون	زبان	فردوسی،	خیام،	سعدی،	زکریای	رازی،	و	آخوند	
خراسانی	پیش	ببریم.	این	اصلاحات	پیشکش	است.	ما	از	هیأت	رییسه	می	خواهیم	که	
جلوی	این	کارها	را	بگیرد.علی	مطهری	نایب	رییس	مجلس	که	ریاست	ساعاتی	از	جلسه	
علنی	امروز	را	برعهده	داشت	این	اخطار	را	وارد	ندانست	و	گفت:	در	طول	چند	سال	اخیر	
کلمات	لاتین	و	انگلیسی	در	زبان	فارسی	مورد	استفاده	زیاد	قرار	گرفته	است	در	همین	
باره	از	وزیر	ارشاد	سوالی	داشتم	که	ایشان	کارت	زرد	گرفت.وی	افزود:	باید	جلوی	استفاده	
از	کلمات	انگلیسی	را	در	زبان	فارسی	گرفت	لذا	کار	شورای	نگهبان	بر	لزوم	جایگزینی	این	
کلمات	درست	بود	ما	هم	می	خواهیم	به	دوران	آخوند	خراسانی	در	زبان	فارسی	برگردیم.

در	هنگام	توضیحات	مطهری،	محبی	نیا	اعتراض	کرد	و		گفت	که	این	حرف	ها	درست	
نیست.در	هنگام	بررسی	لایحه	بودجه	سال	آتی	کلماتی	همچون	بازبینی	جایگزین	کنترل،	

رایانه	کی	جایگزین	فضای	مجازی،	الگو	جایگزین	مدل	و	برنما	جایگزین	بنر	شد.

رئیس سازمان زندان ها: 

85 هزار زندانی، مشمول عفو گسترده شدند
رئیس	سازمان	زندان	ها	می	گوید	آمار	زندانیان	مشمول	بخشنامه	عفو	گسترده	زندانیان	

به	هشتاد	و	پنج	هزار	نفر	رسیده	است.
اصغرجهانگیر	در	ادامه	اعلام	آخرین	نتایج	اجرای	بخشنامه	عفو	گسترده	زندانیان	که	
به	مناسبت	چهلمین	سالگرد	پیروزی	انقلاب	اسلامی	توسط	رهبر	معظم	انقلاب»مدظله	
العالی«		اعطا	گردیده	است	گفت:	طبق	آخرین	آمار	از	مشمولین	بخشنامه	عفو	گسترده	
زندانیان	تا	پایان	روز	هفدهم	اسفند	ماه	تعداد	85000	نفر	مشمول	اجرای	این	بخشنامه	
شدند	که	از	این	تعداد	5۱000	زندانی	آزاد	و	۳4000	نفر	مشمول	تخفیف	مجازات	شدند.
رئیس	سازمان	زندان	ها	در	خصوص	استان	هایی	که	بیشترین	تعداد	مشمولین	را	
داشتند	گفت:	همچنان	5	استان	تهران،	خراسان	رضوی،	اصفهان،	فارس	و	کرمان	به	
ترتیب	پنج	استان	اول	کشور	هستند	که	بیشترین	تعداد	محکومین	مشمول	عفو	را	تا	
پایان	دیروز	در	اختیار	دارند.وی	در	خصوص	بیشترین	درصد	آزادی	در	هر	استان	نسبت	
به	تعداد	محکومان	همان	استان	نیز	گفت	:	بر	اساس	آخرین	گزارش	ها	به	ترتیب	استان	
های	سمنان،	خراسان	شمالی،	قزوین،	آذربایجان	شرقی	و	خراسان	جنوبی	بالاترین	درصد	
مشمولین	عفو	نسبت	به	محکومین	کل	استان	را	دارند.رئیس	دفتر	بازرسی	ویژه	قوه	قضائیه		
تعداد	زندانیان	اتباع	بیگانه	که	تا	پایان	روزشنبه	مشمول	این	عفو	گسترده	و	رافت	اسلامی	
قرار	گرفته	اند	را	تعداد	۱۱۱0	نفر	اعلام	کرد	و	افزود	از	این	تعداد	۱0۷8	نفر	مرد	و	۳۳	نفر	
زن	هستندوی	در	خصوص	زنان	زندانی	مشمول	این	بخشنامه	نیز	گفت:	تا	پایان	وقت	روز	

هفدهم	اسفند	ماه	تعداد	2404	نفر	از	زنان	زندانی	مشمول	این	بخشنامه	شدند.

دادستان پیشین کلّ انقلاب: 

رئیسی به قوه قضاییه انضباط دهد 
	دادستان	پیشین	کلّ	انقلاب	معتقد	است	نظم	و	انضباط	دادن	به	قوه	قضاییه	باید	در	

اولویت	رئیس	جدید	قوه	قضاییه	باشد.
آیت	الله	سیدحسین	موسوی	تبریزی	در	گفت	و	گو	با	جماران،		در	پاسخ	به	این	سوال	
که	حجت	الاسلام	والمسلمین	ابراهیم	رئیسی	باید	چه	مسائلی	را	در	اولویت	کاری	خود	در	
قوه	قضاییه	قرار	دهد	گفت:	آقای	رئیسی	خودشان	اطلاعاتشان	از	داخل	قوه	قضاییه	از	من	
بیشتر	است.	مهمترین	مشکل	مردم	زیاد	بودن	پرونده	ها،	معطل	شدن	در	ادارات	و	اتاق	
های	دادگستری	و	طول	کشیدن	زمان	شکایت	هاست	که	گاهی	تا	۹-8	سال	می	رسد.	
آنطور	که	در	اسلام	آمده	و	مولا	امیرالمومنین	)ع(	در	نامه	به	مالک	اشتر	و	جاهای	دیگر	می	
فرمایند	که	بهتر	است	حق	هرچه	زودتر	به	صاحبش	برسد.	آقای	رئیسی	این	مشکلات	را	
حل	کنند	و	دنبال	این	باشند	که	جلوی	کارچاق	کن	ها،	رشوه	بگیران	و	دلالانی	که	می	
خواهند	با	رقم	های	بالا	حق	را	باطل	جلوه	دهند	بگیرد.	خود	آقای	رئیسی	این	ها	را	بهتر	
می	داند.او	ادامه	داد:	امروز	بسیاری	از	مردم	آنقدر	مأیوس	شده	اند	که	گاهی	از	حق	خود	می	
گذرند	و	می	گویند	از	حق	خودمان	بگذریم	بهتر	از	این	است	که	در	اتاق	های	دادگستری	
آواره	شویم.	این	در	نظام	جمهوری	اسلامی	یک	مشکل	است	و	آقای	رئیسی	در	این	راستا	

باید	در	دادگستری	ها	نظم	و	انضباط	ایجاد	کنند.

فلاحت پیشه:

 مداخله انگلیسی ها 
به ضرر »نازنین زاغری« تمام شد

رییس	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	در	واکنش	
به	اعطای	حمایت	دیپلماتیک	انگلیس	به	نازنین	زاغری	تاکید	کرد:	مداخله	انگلیسی	ها	در	
پرونده	زاغری	به	ضرر	او	تمام	می	شود	که	اگر	این	اقدامات	رخ	نمی	داد	موضوع	خانم	زاغری	

در	قالب	اصل	رأفت	اسلامی	قابل	حل	بود.
حشمت	الله	فلاحت	پیشه	در	واکنش	به	اعطای	"حمایت	دیپلماتیک"	به	نازنین	زاغری	
اظهار	کرد:	اگر	انگلیسی	ها	این	کارها	را	انجام	نمی	دادند	موضوع	زاغری	در	قالب	رأفت	
اسلامی	قابل	حل	بود.	انگلیس	و	برخی	کشورهای	اروپایی،	پرونده	هایی	که	کاملا	جنبه	
حقوقی	و	قضایی	دارد	را	سیاسی	می	کنند.	سیاسی	کردن	این	پرونده	ها	باعث	می	شود	

کشورهایی	همچون	انگلیس	کمکی	به	متهمین	خود	نکنند.
وی	اضافه	کرد:	بهترین	کار	درباره	پرونده	خانم	زاغری	این	است	که	کشورهای	خارجی	
مداخله	ای	درباره	ی	موضوع	قضایی	ایران	نکنند	و	اجازه	دهند	این	موضوع	طبق	قوانین	
حقوقی	و	قضایی	ایران	بررسی	شود	و	رأفت	اسلامی	از	طرف	خود	این	افراد	مطرح	شود	نه	
این	که	این	دولت	ها	با	هدف	مداخله	چنین	موضوعی	را	بیان	کنند.رییس	کمیسیون	امنیت	
ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	در	پایان	و	در	جمع	بندی	اظهار	کرد:	

مداخله	انگلیسی	ها	در	پرونده	نازنین	زاغری	به	ضرر	زاغری	تمام	شد.

با	 رهبری	 معظم	 مقام	 دفتر	 رئیس	
تاکید	بر	اینکه	هیچ	فرقی	بین	اهل	سنت	
و	تشیع	وجود	ندارد،	گفت:	برادران	اهل	
سنت	و	علمای	تشیع	هر	حلقومی	که	
صدای	اختلاف	را	صادر	کند	این	حلقوم،	

حلقوم	شیطان	است.	
محمدی	 محمد	 حجت	الاسلام	
هشتاد	 اهدای	 همایش	 در	 	گلپایگانی	
هزارمین	سند	املاک	علوی	با	اشاره	به	
دو	 گفت:	 اسلامی	 انقلاب	 سالگی	 	40
عامل	باعث	فروپاشی	رژیم	پهلوی	بود	اول	
رهبری	این	نهضت	توسط	امام	خمینی	
که	حتی	یک	نقطه	ضعف	هم	در	زندگی	
پاک		زیست	 پیدا	کرد.	 نمی	توان	 ایشان	
هم	 عامل	 دومین	 کرد.	 زندگی	 پاک	 و	
حمایت	ملت	و	مردم	بود	که	با	این	دو	

عامل	رژیم	پهلوی	از	هم	دریده	شد.
یک	 رضاخان	 اینکه	 بیان	 با	 وی	
عنصر	فاسد	و	مفسد	بود	که	در	همین	
قضایای	بنیاد	پهلوی	خیانت	های	زیادی	
به	مردم	کرد،	گفت:	املاک	مردم	را	به	
زور	می	گرفتند	و	اگر	گفته	می	شد	چه	
ملک	خوبی	دارید	مردم	در	جواب	فقط	

می	توانستند	بگویند	شاهنشاه	پیشکش.
رئیس	دفتر	مقام	معظم	رهبری	افزود:	
اگر	جواب	شاهنشاه	برای	واگذاری	املاک	
نه	بود	روزگار	مردم	سیاه	می	شد	و	متاسفانه	
این	رژیم	سیر	هم	نمی	شد	و	فساد	در	
دربار	بسیار	گسترده	بود.	اگر	مطالعاتی	
داشته	باشید،	می	بینید	که	درباریان	چه	
موجوداتی	بودند	و	دچار	چه	فساد	شدیدی	
شده	بودند.گلپایگانی	با	اشاره	به	برگزاری	
جشن	2500	ساله	در	شیراز	اظهار	داشت:	
فقط	برای	غذایی	که	می	خواستند	در	این	

رستوران	 فلان	 از	 کنند	 زهرمار	 جشن	
فرانسه	و	پاریس	غذا	با	گارسون	با	هواپیما	
وارد	کردند	که	فقط	هزینه	پذیرایی	جشن	
2500	ساله	در	آن	زمان	۳0	میلیون	دلار	
شده	بود.رئیس	دفتر	مقام	معظم	رهبری	
ادامه	داد:	جشن	هنر	شیراز	هم	افتضاح	
بسیار	بزرگی	بود	که	در	ماه	رمضان	یک	
زوج	خارجی	را	در	معروف	ترین	خیابان	
شیراز	تحت	عنوان	خیابان	زند	آوردند	تا	
طریقه	تقرب	جنسی	را	به	مردم	بیاموزند.	
با	توجه	به	اینکه	نیروهای	مسلح	که	در	آن	
زمان	وجود	داشت	کسی	نمی	توانست	نگاه	
چپ	داشته	باشد	و	همه	فرمانبردار	بودند.
گلپایگانی	ادامه	داد:	پرسنل	نیرو	هوایی	و	
همافران	در	مدرسه	رفاه	سلام	نظامی	به	
بنیانگذار	انقلاب	دادند	و	با	ایشان	بیعت	
کردند	اینها	همان	نیروهایی	بودند	که	شاه	
برای	آنها	میلیون	ها	دلار	سرمایه	گذاری	
کرده	بود	اما	پس	از	بیعت،	نیروهوایی	با	
امام	خمینی	کمر	رژیم	پهلوی	شکست.
ادامه	داد:	طبق	گفته	رهبری	پس	 وی	

مقدس	 نظام	 این	 و	 انقلاب	 پیروزی	 از	
بنیانگذار	انقلاب	دو	کار	بزرگ	انجام	داد؛	در	
ابتدا	نظام	پوسیده	شاهنشاهی	را	برانداخت	
و	سپس	حکومت	جمهوری	اسلامی	را	راه	

اندازی	کرد.
پهلوی  زمان  در  که  زمین های   *
مصادره شد به مردم پس داده می شود
	رئیس	دفتر	مقام	معظم	رهبری	با	
اشاره	به	ارائه	اراضی	به	مردم	اظهار	داشت:	
این	اراضی	و	املاک	باید	به	صاحبانشان	
است	 توانسته	 علوی	 بنیاد	 و	 بازگردد	
هزاران	هکتار	زمین	مزوعی	و	مسکونی	
و..	را	به	مردم	واگذار	کنند.وی	ادامه	داد:	
شکایت	های	بسیار	زیادی	می	شد	توسط	
زندگی	 اراضی	 این	 روی	 که	 مردمی	
بنابراین	 نداشتند.	 سند	 اما	 می	کردند	
رهبری	دستور	دادند	تا	این	اسناد	را	تهیه	
و	به	مردم	ارائه	کنند.گلپایگانی	ادامه	داد:	
طبق	گفته	آقای	سعیدی	کیا	رئیس	بنیاد	
مستعضفان	هیاتی	مامور	شدند	تا	مالکیت	
این	زمین	ها	را	شناسایی	کنند	هرچند	که	

تعیین	مالکیت	این	اراضی	بسیار	سخت	
بود	اما	حتی	یک	خطا	هم	در	شناسایی	
مالکیت	وجود	نداشت	و	این	مهم	به	فرجام	
رهبری	 معظم	 مقام	 دفتر	 رسید.رئیس	
مردم	 به	 سند	 هزار	 امروز	۷۷	 تا	 گفت:	
واگذارشده	است	و	در	این	مراسم	هم	با	
واگذاری	سه	هزار	سند	این	رقم	به	80	
هزار	سند	می	رسد	و	غالباً	هم	واگذاری	این	
اراضی	بلاعوض	و	یا	با	تخفیف	۹۹	درصد	
بوده	است.وی	ادامه	داد:	آقای	سعیدی	کیا	
زحمت	بسیار	زیادی	کشیده	اید	و	حتما	
در	این	مسیر	یارهای	خوبی	داشته	اید	این	

زحمات	ذخیره	آخرت	شما	خواهد	شد.
* آمریکا غلط می کند که به ایران 

حمله کند 
گلپایگانی	همچنین	با	تاکید	بر	اینکه	
هیچ	فرقی	بین	اهل	سنت	و	تشیع	وجود	
ندارد،	گفت:	برادران	اهل	سنت	و	علمای	
تشیع	هر	حلقومی	که	صدای	اختلاف	
را	صادر	کند	این	حلقوم،	حلقوم	شیطان	
است.وی	افزود:	آمریکا	غلط	می	کند	که	به	
ایران	حمله	کند.	سیاست	آمریکا	این	است	
که	از	این	ابزار	استفاده	کند	تا	اهل	تشیع	
و	تسنع	را	به	جان	هم	بیندازد	اما	سال	ها	
است	که	اهل	تشیع	و	تسنع	با	یکدیگر	
زندگی	می	کنند،	همسایه	هم	هستند	و	با	
هم	معامله	دارند.رئیس	دفتر	مقام	معظم	
رهبری	گفت:	حالا	یک	بیچاره	احمقی	
در	آمریکا	می	خواهد	بین	تشیع	و	تسنع	
اختلاف	بیندازد	که	محصول	حرف	هایش	
و	 داعش	 تکفیری،	 گروهک	های	 ایجاد	
طالبان	است.گلپایگانی	تاکید	کرد:	به	هیچ	
وجه	اجازه	ندهید	این	صحبت	ها	زده	شود	
و	تفرقه	بین	تشیع	و	اهل	سنت	ایجاد	شود.

دبیرکل	حزب	موتلفه	اسلامی	با	اشاره	به	راهکار	عبور	
از	مشکلات	اقتصادی،	گفت:	اجرای	سیاست	های	کلی	
اقتصاد	مقاومتی	راه	برون	رفت	از	مشکلات	است.	ما	مشکل	
لاینحل	نداریم،	اتکاء	به	ملت	و	راهکارهای	مردمی	چاره	

ساز	حل	مشکلات	مردم	است.	
»اسدالله	بادامچیان«	روز	یکشنبه	و	در	پایان	نشست	
دبیران	حزب	با	اشاره	به	انتصاب	حجت	الاسلام	»ابراهیم	
رئیسی«	به	عنوان	رییس	دستگاه	قضائی،	گفت:	آیت	الله	
رئیسی	نظر	به	تحول	در	قوه	قضائیه	دارند،	ایشان	با	سند	
تحول	قضایی	آمده	است	که	امیدواریم	باتوجه	به	تجربیات	
۳0	ساله	او	در	دستگاه	قضا	بتوانند	شتاب	جدیدی	به	

اجرای	عدالت	در	دستگاه	قضایی	بدهند.
وی	با	بیان	اینکه	رهبر	انقلاب	سند	تحول	قضایی	که	
توسط	رئیسی	تهیه	شده	است	را	کارساز	و	مفید	تشخیص	
دادند،	گفت:	وی	کافی	است	با	برنامه	زمان	بندی	شده	

این	سند	را	اجرا	کند	تا	کارنامه	وی	حداقل	در	سال	اول	
مسئولیت	او	قابل	احصاء	باشد.

را	 فساد	 با	 مبارزه	 اسلامی	 موتلفه	 حزب	 دبیرکل	
ماموریت	جدی،	مستمر	و	حیاتی	برای	دستگاه	قضایی	
خواند	و	تاکید	کرد:	ما	منتظر	اعلام	این	برنامه	ها	هستیم	تا	
همفکری	و	همکاری	همه	نیروهای	دلسوز	و	تجربه	آموخته	

با	جناب	رئیسی،	بهتر	میسر	شود.
بادامچیان	گفت:	رسیدگی	به	پرونده	های	کلان	فساد	
اقتصادی	و	اعلام	حکم	صادره	و	اجرای	آن	نشان	داد	قوه	
قضائیه	می	تواند	در	اجرای	عدالت	گام	های	بلندی	بردارد	
و	بیش	از	هر	اقدامی	پیشگیری	از	جرایم	را	در	اولویت	

قرار	دهد.
وی	ادامه	داد:	حرکت	دستگاه	قضا	و	بازنگری	و	تحول	
در	آن	با	بیانیه	گام	دوم	رهبری	باید	تعریف	شده	تا	معلوم	

شود	در	ابتدای	گام	دوم	به	کجا	می	خواهیم	برویم.

دبیرکل	حزب	موتلفه	اسلامی	ضمن	اشاره	به	راه	برون	
رفت	از	مشکلات	اقتصادی،	گفت:	اجرای	سیاست	های	
کلی	اقتصاد	مقاومتی	راه	برون	رفت	از	مشکلات	است.	ما	
مشکل	لاینحل	نداریم،	اتکاء	به	ملت	و	راهکارهای	مردمی	
چاره	ساز	حل	مشکلات	مردم	است.	دولت	باید	به	مردم	

اتکاء	کند	و	رضایت	مردم	را	بدست	آورد.
بادامچیان	تصریح	کرد:	امیدواریم	در	پایان	سال	دولت	
گزارش	منطبق	با	واقع	و	صادقانه	به	ملت	ارائه	دهد	و	مردم	
را	برای	سال	آینده	و	اداره	صحیح	امور	اقتصادی	امیدوار	

سازد.
دبیرکل	حزب	موتلفه	اسلامی	درباره	لایحه	بودجه	۹8	
گفت:	ما	همچنان	به	تحول	در	بودجه	نویسی	کشور	و	
ساختار	بودجه	تاکید	داریم	و	امیدواریم	مجلس	محترم	در	
بررسی	ایرادات	شورای	محترم	نگهبان	توجه	بیشتری	را	به	

تصحیح	موارد	مشکل	ساز	بودجه	داشته	باشد.

رئیس دفتر مقام معظم رهبری:

حلقومی که صدای اختلاف را صادر کند، حلقوم شیطان است

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی:

مشکل غیرقابل حل در کشور نداریم 

اخبــار سرمقاله

یادداشت)1(

یادداشت)2(

خبــر

علی	مطهری«	نایب	رئیس	مجلس	
شورای	اسلامی	در	نامه	ای	به	حجت	
السلام	والمسلمین	سید	ابراهیم	رئیسی	
های	 پرونده	 به	 رسیدگی	 خواستار	

اختلافی	در	قوه	قضائیه	شد.
»علی	مطهری«	در	نامه	ای	به	رئیس	
جدید	قوه	قضائیه	که	یک	نسخه	آن	در	
اختیار	خبرنگار	پارلمانی	ایرنا	قرار	گرفته،	
نوشت:»همان	طور	که	مستحضر	هستید	
بعد	از	چند	ماه	مسکوت	ماندن	اجرای	
قانون	آیین		دادرسی	کیفری	جدید	که	
اصلاحات	خوبی	در	آن	صورت	گرفته	
بود،	تبصره	ای	به	ماده	48	آن	بدون	طی	
کردن	سیر	قانونی	آن	در	مجلس	نهم	
به	موجب	آن	متهمان	 اضافه	شد	که	
سیاسی	و	امنیتی	ملزم	شدند	که	وکیل	
از	فهرست	وکلای	مورد	 خود	را	صرفاً	
تأیید	رئیس	قوه	قضائیه	انتخاب	کنند«.	
که	 این	 از	 یادآورشد:»گذشته	 وی	
مدت	ها	چنین	فهرستی	وجود	نداشت،	
آزاد	 انتخاب	 با	حق	 تبصره	 این	 اساساً	
وکیل	و	با	عدالت	و	قانون	اساسی	مغایر	
است	و	موجب	تبعیض	ناروا	میان	وکلای	
دادگستری	شده	است.مستدعی	است	
دستور	فرمایید	این	تبصره	که	به	صورت	
غیرقانونی	اضافه	شده	است،	اجرا	نشود«.

آمده	 مطهری	 نامه	 از	 بخشی	 در	
مواجه	 عجیبی	 پدیده	 با	 است:»اخیراً	
شده	ایم	که	یک	دادستان	علیه	نمایندگان	
مجلس	به	خاطر	نطق	میان	دستور	آنها	
که	شامل	هیچ	توهین	و	افترایی	هم	نبوده	
است	صرفاً	به	خاطر	این	که	در	موردی	
منطبق	با	نظر	رسمی	حکومت	نبوده	

اعلام	جرم	کرده	است«.
اقدام	)اعلام	 این	 اینکه	 بیان	 با	 وی	
جرم	دادستان	علیه	نمایندگان(خلاف	
است،	 اساسی	 قانون	 و	8۶	 اصول	84	
اظهارداشت:»نمایندگان	در	بیان	نظرات	
خود	آزادند،	حداکثر	این	است	که	نماینده	
دیگری	در	نطق	میان	دستور	خود	پاسخ	
او	را	می	دهد.	لازم	است	از	این	پدیده	نیز	
جلوگیری	شود.	اصولاً	خوب	است	درباره	
دادستان	هایی	که	معتقدند	اختیارات	
آنها	فقط	یک	بند	انگشت	از	اختیارات	
خدا	کمتر	است	تصمیم	مقتضی	معمول	
نمایید«.این	نامه	می	افزاید:	گرچه	دادگاه	
ویژه	روحانیت	زیرمجموعه	قوه	قضائیه	
نیست	ولی	فعلًا	جنابعالی	دادستان	این	
دادگاه	هستید.	فرصت	را	مغتنم	شمرده	
به	عرض	می	رساند	که	این	دادگاه	پس	از	
حدود	دو	سال	هنوز	به	شکایت	اینجانب	
ممانعت	 خاطر	 به	 مشهد	 دادستان	 از	

اربعین	 روز	 در	 بنده	 این	 سخنرانی	 از	
مذکور	 دادستان	 است.	 نداده	 پاسخی	
زمانی	درس	طلبگی	خوانده	و	ملبس	
به	لباس	روحانیت	نیست.	معلوم	نیست	
چرا	پرونده	اش	به	دادگاه	ویژه	روحانیت	

رفته	است.
نایب	رئیس	مجلس	شورای	اسلامی	
در	بخش	دیگری	از	نامه	به	رئیس	دستگاه	
قضا	نوشته	است:»به	نظر	اینجانب	اساساً	
ضرورت	دادگاه	ویژه	روحانیت	به	اوایل	
انقلاب	برمی	گردد	و	معلوم	نیست	امروز	
دادگاه	خاص	برای	روحانیت	که	انسان	
ساسانیان	 طبقاتی	 حکومت	 یاد	 به	 را	

می	اندازد،	به	صلاح	کشور	باشد«.	
از	 کسی	 کرد:»اگر	 خاطرنشان	 وی	
یک	روحانی	شکایت	داشته	باشد	فقط	
باید	به	این	دادگاه	مراجعه	کند	و	صرفاً	
روحانی	 مشخص	 وکلای	 از	 می	تواند	
استفاده	کند.	این	امر	حق	آزادی	افراد	در	
انتخاب	وکیل	را	از	بین	برده	است.	به	نظر	
می	رسد	که	نظام	جمهوری	اسلامی	باید	

درباره	این	موضوع	تصمیم	بگیرد«.
داشت:	 اظهار	 ادامه	 در	 مطهری	
قضائیه	 قوه	 در	 پرونده	هایی	 »اکنون	
مفتوح	است	که	میان	دو	نهاد	اطلاعاتی	
کشور	مورد	اختلاف	است.	یکی	متهم	یا	

متهمان	را	جاسوس	می	داند	و	دیگری	
که	مرجع	تخصصی	تشخیص	جاسوسی	
در	کشور	است	آنها	را	جاسوس	نمی	داند.	
مستدعی	است	دستور	فرمایید	از	ورود	
پرونده	ها	 این	 در	 مسئول	 غیر	 افراد	
داده	 خاتمه	 رویه	 این	 به	 و	 جلوگیری	

شود«.
گذشته	 مرداد	 یادآورشد:»در	 وی	
رئیس	محترم	سابق	قوه	قضائیه	اجازه	
اختیارات	ویژه	ای	از	مقام	رهبری	برای	
اخلال	گران	 احکام	 صدور	 در	 تسریع	
امروز	 خاص	 شرایط	 در	 اقتصادی	
آن	 به	موجب	 کشور	دریافت	کرد	که	
برای	 جز	 تجدیدنظر	 درخواست	 حق	
محکومان	اعدام	از	متهمان	گرفته	شد	
و	تبصره	ماده	48	قانون	آیین	دادرسی	
کیفری	یعنی	محدودیت	انتخاب	وکیل	
از	افراد	مورد	نظر	رئیس	قوه	نیز	اعمال	
می	شود«.مطهری	در	پایان	گفت:»	این	
اجازه	منحصر	به	پرونده	های	دوران	بحران	
اخیر	است	که	از	اوایل	سال	۹۷	آغاز	شد	و	
نباید	شامل	پرونده	های	ما	قبل	آن	شود،	
در	حالی	که	شنیده	ها	حاکی	از	آن	است	
که	شامل	برخی	پرونده	های	گذشته	نیز	
شده	است.به	هرحال	تدبیر	لازم	را	مبذول	

فرمایید«.

مطهری در نامه ای به رئیس قوه قضاییه:

پرونده های اختلافی در قوه قضائیه را رسیدگی کنید

عضو	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام،	تصمیم	گیری	
درباره	الحاق	ایران	به	لوایح	پالرمو	و	CFT	را	بسیار	حساس	
عنوان	کرد	و	گفت:	این	طور	نیست	که	میان	خیر	و	شر	
یکی	را	انتخاب	کنیم،	بلکه	باید	بگوییم	میان	دو	شر،	شر	

کمتر	را	انتخاب	می	کنیم.
»محمدرضا	باهنر«	روز	یکشنبه	در	آخرین	نشست	
کرد:	 تاکید	 	۹۷ سال	 در	 مهندسین	 اسلامی	 جامعه	
تصمیمات	درمورد	لوایح	الحاق	ایران	به	کنوانسیون	مبارزه	
با	جرایم	سازمان	یافته	فراملی	)پالرمو(	و	الحاق	ایران	به	
کنوانسیون	بین	المللی	مقابله	با	تأمین	مالی	تروریسم)	
CFT(	بسیار	حساس	است	و	این	طور	نیست	که	میان	
خیر	و	شر	یکی	را	انتخاب	کنیم،	بلکه	باید	بگوییم	میان	
دو	شر،	شر	کمتر	را	انتخاب	می	کنیم.وی	تاکید	کرد:	به	
همین	دلیل	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	کار	و	بحث	
های	سنگینی	انجام	داده	است	اما	واقعا	طی	دو	یا	سه	هفته	

نتوانست	به	نتیجه	برسد	و	آن	را	برای	آینده	گذاشتیم.
عضو	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	ادامه	داد:	در	
ضمن	مقداری	منتظر	هستیم	وعده	های	اروپا	و	دیگران	

چقدر	عملی	می	شود.	اگر	قرار	باشد	آنها	مطالبه	گر	باشند	
ما	فقط	پاسخ	آنها	را	بدهیم	و	مدتی	هم	ما	مطالبه	گر	شویم	
.باهنر	یادآور	شد:	آنها	باید	پاسخ	بدهند	تا	ببینم	در	رابطه	با	
جبران	غیر	حقوقی	و	غیر	منطقی	آمریکا	در	برجام	کرده،	
چه	کار	می	کنند	تا	اثر	فیزیکی	روی	زمین	داشته	باشد	
ما	خیلی	حوصله	اینستکس	و...	نداریم	براین	اساس	برویم	
جلو	و	تصمیم	بگیریم.وی	همچنین	درباره	انتصاب	حجت	
السلام	والمسلمین	ابراهیم	رییسی	به	ریاست	قوه	قضاییه	
خاطرنشان	کرد	:	این	انتصاب	تفاوتی	هایی	با	دوره	های	
قبلی	دارد	و	آن،	این	است	که	برای	نخستین	بار	از	درون	
قوه	قضاییه	فردی	به	عنوان	رییس	انتخاب	می	شود	که	
تمامی	سلسله	مراتب	مدیریتی	از	ابتدای	پیروزی	انقلاب	
اسلامی	را	در	دستگاه	قضا	طی	کرده	است.دبیرکل	جامعه	
اسلامی	مهندسین	اظهار	داشت:	رهبر	معظم	انقلاب	در	
حکم	انتصاب	حجت	الاسلام	رییسی	موضوع	برخورد	با	
فساد	بویژه	اولویت	برخورد	با	فساد	در	درون	قوه	و	راه	حل	
هایی	برای	پیشگیری	از	جرم	در	دوره	جدید	را	مورد	تاکید	

قرار	دادند.	

باهنر	افزود:	امیدواریم	رییس	جدید	قوه	قضاییه	نیز	
به	این	توصیه	ها	توجه	ویژه	داشته	باشد.	دستگاه	قضا	
پیشانی	نظام	است	و	باید	مامن	و	پناهگاه	مظلومان	و	برابر	
مجرمان	سریع	و	شدید	باشد.	وی	درمورد	تصویب	لایحه	
بودجه	سال	۹8	کل	کشور	نیز	یادآور	شد:	دولت	و	مجلس	
در	هفته	های	اخیر	برای	نهایی	کردن	بودجه	سال	آتی	
زحمات	زیادی	کشیدند	و	امروز	نیز	ایرادات	آن	توسط	

نمایندگان	مورد	بررسی	قرار	گرفت.
باهنر	اضافه	کرد:	بودجه	سال	۹8	بودجه	سختی	است	
و	ممکن	است	منابع	پیش	بینی	شده	در	این	بودجه	برآورد	
نشود.	بنابراین	همه	دستگاه	ها	باید	تمام	تلاش	خود	را	برای	
مدیریت	اقتصاد	کشور	به	کار	ببندند.نایب	رییس	پیشین	
مجلس	عنوان	کرد:	یکی	از	مطالبات	رهبر	انقلاب	از	دولت	
و	مجلس	اصلاح	ساختار	بودجه	نویسی	است	و	امیدواریم	
که	در	ماه	های	پیش	رو	یک	عزم	جدی	در	دولت	و	مجلس	
برای	اصلاح	ساختار	بودجه	نویسی	در	نظر	گرفته	شود	
تا	در	سال	های	آینده	مشکلاتی	که	آنروز	در	بررسی	و	

تصویب	بودجه	تکرار	نشود.

برآیند	 است	 معتقد	 حقوقدان	 یک	
وضعیت	قوه	قضاییه	در	طول	چهار	دهه	
گذشته	نشان	می	دهد	که	باید	از	آزمون	و	

خطا	در	این	قوه	خودداری	شود.	
انتصاب	 رسمی	 اعلام	 با	
ابراهیم	 سید	 حجت	الاسلام	والمسلمین	
رئیسی	به	ریاست	قوه	قضاییه،	کارشناسان	
و	حقوقدانان	در	تلاشند	با	نقد	و	بررسی	
و	آسیب	شناسی	عملکرد	این	قوه	در	طول	
سال	های	گذشته،	کاستی	ها	و	خطاهای	
گذشته	را	بیان	کرده	و	با	ارائه	پیشنهادات	

خود،	رئیس	جدید	را	در	رسیدن	به	اهداف	
این	قوه	کمک	کنند.	پرهیز	از	آزمون	و	
خطا،	مشورت	با	اهل	فن	و	از	همه	مهم	تر،	
مبارزه	با	فساد،	توصیه	هایی	است	که	بهمن	
در	 کشور	 برجسته	 حقوقدان	 کشاورز،	
گفت	وگو	با	ایرناپلاس	برای	رئیس	جدید	

قوه	قضاییه	دارد.
کشاورز	می	گوید	اگر	بخواهیم	برآیند	
آسیب	شناسی	کلی	در	مورد	قوه	قضاییه	و	
آنچه	در	40	سال	بر	این	قوه	گذشته	است	
را	انجام	دهیم	به	چند	توصیه	می	رسیم	

که	مهم	ترین	توصیه	می	تواند	این	باشد	
قوه	 این	 در	 خطا	 و	 آزمون	 از	 باید	 که	

خودداری	شود.
زمینه	 این	 در	 سوابق	 او	 اعتقاد	 به	
بسیار	 قضاییه	 قوه	 در	 خطا(	 و	 )آزمون	
هشدار	دهنده	است.	مواردی	مثل	حذف	
آن،	 بازگشت	 بعد	 و	 تجدیدنظر	 مرحله	
اختراع	چیزی	به	نام	صدور	نظریه	پیش	
از	صدور	حکم	و	بعد	عدول	از	این	مورد،	
ارجاع	رسیدگی	ماهیتی	به	شعب	دیوان	
کشور	و	بعد	منتفی	شدن	آن،	که	متأسفانه	

بعداً	در	قالب	شعب	تشخیص،	احیا	و	باز	
هم	منتفی	شد	و	مجدداً	به	شکل	ماده	
4۷۷	قانون	آیین	دادرسی	کیفری	جدید	

زنده	شد	و	هنوز	هم	هست.
کشاورز	ادامه	می	دهد:	موضوعی	که	از	
همه	دردناک	تر	است	تشکیل	دادگاه	های	
عمومی	و	انقلاب	یا	دادگاه	های	عام	بود	
که	به	قول	مرحوم	آیت	الله	شاهرودی،	قوه	
قضاییه	را	به	ویرانه	ای	تبدیل	کرد	و	مواردی	
دیگر	و	دیگر	که	شمردن	آن	باعث	ملال	

می	شود.

محمدرضا باهنر:

تصمیم درمورد پالرمو وCFT انتخاب »شر کمتر« است

بهمن کشاورز: 

بعد از چهل سال دیگر فرصت آزمون و خطا در قوه قضاییه نیست 

احمد حسینی

مهدی تقوی

امید کرمانی
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اقتصادی

۵ دهک نیاز به حمایت جدی غذایی دارند

کالابرگبازگشتبهعقبنیست
 یک اقتصاددان با بیان اینکه ارائه کالابرگ الکترونیکی بازگشت به عقب نیست، گفت: 
اگر قرار بر تداوم مسیر ارز ۴۲۰۰ تومانی است، بهترین کار در شرایط موجود پرداخت ما به 

التفاوت این ارز به مردم است.
محمد صادق الحسینی  در رابطه با کالابرگ الکترونیکی، اظهار داشت: متأسفانه در 
ابتدای سال جاری دولت اقدام به استفاده از ارز ۴۲۰۰ تومانی کرد که حداقل ۱۰ هزار 
تومان با ارز بازار تفاوت داشت؛ این مساله منجر به بروز رانت گسترده و فساد آن هم در 

شرایط تحریمی شد.
این اقتصاددان با بیان اینکه ارز ۴۲۰۰ تومانی مبنای جعلی دارد و باید حذف می شد، 
گفت: اگر قرار نیست که این ارز از اقتصاد کشور حذف شود بهتر است ما به التفاوت آن به 

صورت نقدی و یا همان کالابرگ به مردم پرداخت شود.
صادق الحسینی افزود: البته ارائه کالابرگ الکترونیکی با این پیش فرض است که هیچ 
راهی جز ادامه ارز ۴۲۰۰ تومانی وجود ندارد و دولت مجبور به تداوم مسیر ارز ۴۲۰۰ 

تومانی است.
این اقتصاددان با بیان اینکه ارائه کالابرگ روش پیشرفته ای در دنیا محسوب می شود، 
گفت: اینکه عده ای در رابطه با این سیاست از لفظ هایی هم چون »بازگشت کوپن«، 
»بازگشت به عقب« و غیره یاد کردند درست نیست؛ حتی در آمریکا که اقتصاد بزرگ دنیا 

است این کار انجام می شود.
وی توضیح داد: در آمریکا ۱۵ طرح حمایت غذایی وجود دارد که یکی از این طرح ها، 
برنامه ای به نام food stamp است که در واقع کارایی سبد کالای ما را دارد. در حال حاضر 
این سبد با بودجه حدود ۶۵ میلیارد دلاری به ۴۴ میلیون خانواده پرداخت می شود که البته 
رقم این سبد در بحران ها به شدت افزایش یافت و به عنوان مثال در بحران ۲۰۰۸ از ۳۰ به 

۶۰ میلیارد دلار رسید.
صادق الحسینی افزود:  در این برنامه، متوسط پرداختی هر نفر حدود ۱۲۶ دلار است که 
به وسیله آن می تواند مواد غذایی بخرد. در این طرح ۱۴ درصد آمریکایی ها )۴۴ میلیون( 
عضو هستند در حالی که برخی محاسبات معتبر از وجود  ۱۰۰ میلیون فقیر در آمریکا )۳۰ 

درصد( حکایت دارد.
 وی ادامه داد: اگر در  آمریکا درآمد افراد کمتر از ۱۲ هزار دلار )برای خانواده یک نفره( و 
۱۶ هزار دلار )برای خانواده ۲ نفره( باشد مشمول طرح food stamp آن هم با شرایط خاص 
می شوند. به عنوان مثال اگر در حساب بانکی فرد و اعضای خانواده بیش از ۲۲۵۰ دلار 

باشد مشمول این طرح نمی شود.
 صادق الحسینی گفت: در یک تحقیق نشان داده شده که هر یک دلار خرج در برنامه 
حمایت غذایی food stamp در  آمریکا بین ۳ تا ۸ دلار در هزینه های درمانی صرفه جویی 
می کند و هر دلاری که در این برنامه خرج می شود ۱.۷۳ دلار به تولید ناخالص داخلی 

اضافه می کند. این مساله نشان از موفقیت اجرای این دست طرح ها دارد.
 این اقتصاددان با بیان اینکه در ایران حداقل ۵ دهک باید مورد حمایت جدی غذایی قرار 
بگیرند، تاکید کرد: در چالش  ارزی فعلی در کشور که  تورم بالایی را در سال ۹۷ و ۹۸ تحمیل 

می کند حمایت از اقشار آسیب پذیر با سبدهای کالا ضروری است.

معاون پارلمانی رئیس جمهوری:

تشکیلوزارتبازرگانیسببساماندهی
بازارمیشود

معاون پارلمانی رئیس جمهوری با بیان اینکه دولت به تصمیم مجلس شورای اسلامی 
برای تصویب طرح تفکیک وزارت صنعت، معدن و تجارت امیدوار است گفت: تشکیل 

وزارت بازرگانی سبب ساماندهی بازار می شود.
حسینعلی امیری شبه شب در جمع خبرنگاران در یاسوج اظهار داشت: در صورت 
تصویب این طرح و همراهی مجلس برای تشکیل وزارت بازرگانی دولت نیز آمادگی معرفی 

وزیر مربوطه را تا قبل از سال جدید دارد.
امیری ابراز امیدواری کرد که طرح تشکیل وزارت بازرگانی هر چه سریعتر در دستور کار 

نمایندگان قرار گیرد و تا قبل از شروع سال جدید تصویب شود.
معاون امور مجلس رئیس جمهوری همچنین یادآور شد: طرح تشکیل وزارت بازرگانی تا 

حدود زیادی سبب کاهش گرانی ها و سامان یافتن بازار خواهد شد .
امیری یادآور شد: به نظر می رسد نمایندگان مجلس به ویژه کمیسیون های مربوطه با 
توجه به وضعیت موجود بازار و همچنین کمک به بهبود معیشت و رفاه مردم به طرح تشکیل 

وزارت بازرگانی مصمم مصمم هستند.
وی ادامه داد که دولت به این نتیجه رسیده که بخش عمده ای از نگرانی های مردم نسبت 
به وضعیت بازار و نبود نظارت کافی در زمینه توزیع برخی اقلام ضروری مردم ناشی از نبود 

مدیریت واحد در این حوزه است.
امیری از هم گسیختگی و پراکندگی وظایف در حوزه امور بازرگانی را یادآور شد و افزود: 
بخشی از امور بازرگانی در وزارت صنعت، معدن تجارت و بخشی دیگر در وزارت جهاد 

کشاورزی خلاصه شده است.
معاون پارلمانی رئیس جمهور تاکید کرد: از طرفی نبود مدیریت واحد و منسجم برای 

کنترل و ساماندهی بازار در ماه های اخیر مشهود و محسوس است.

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی:

فساد،اقتصادخاکستریراگسترشمیدهد
وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر ضرورت مقابله با فساد گفت: فساد منجر به 

تقویت اقتصاد زیرزمینی و خاکستری شده و می تواند علتی برای توسعه فقر باشد.
محمد شریعتمداری روز یکشنبه در جلسه شورای عالی رفاه و تامین اجتماعی در سالن 
کنفرانس وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی افزود: اگر شفافیت همراه با اطلاع رسانی باشد 

می تواند بهترین راهکار برای جلوگیری از فساد محسوب شود.
وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی با اعلام اینکه ما به دنبال توسعه شفاف سازی با هدف 
جلوگیری از بروز فساد در جامعه هستیم، ادامه داد: اگر بتوانیم در یک دوره زمانی مشخص 

با فساد مبارزه کنیم، بدون تردید کشور را از ابتلا به بلایای بزرگ و نجات داده ایم.
شریعتمداری با تاکید بر ضرورت مقابله عملیاتی با فساد تصریح کرد: شورای عالی رفاه 

باید برای مقابله با فساد سیاست های اجرایی تدوین کند. 
وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی ناپایداری صندوق ها را یکی از چالش های اجتماعی فعلی 
برشمرد و گفت: یکی از علل بروز این مشکل در صندوق های بازنشستگی این است که 

منابع دریافتی بیمه شدگان به شکل صحیحی سرمایه گذاری نشده است.
وی افزود: امروز ناچار هستیم حقوق افراد شاغل و بازنشسته را از محل بودجه عمومی 
پرداخت کنیم که نشان می دهد منابع صندوق ها به شکل درست سرمایه گذاری نشده اند.
وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه نظام عمومی صندوق ها از یک نقص بزرگ رنج 
می برد، خاطرنشان ساخت: باید تلاش کنیم این نواقص با کمک دولت و مجلس برطرف 

شود.
شریعتمداری با تاکید بر ضرورت اهمیت رسیدگی به مسائل رفاهی کارگران خاطرنشان 
ساخت: در جلسه شورای عالی رفاه و تامین اجتماعی تلاش داریم تا با همفکری به نتایج 

مهم و مناسبی دست پیدا کنیم.
وی ادامه داد: دستگاه های مختلفی در زمینه مسایل رفاهی فعالیت می کنند و نهادهای 

حمایتی خیریه و مردمی نیز در این راستا تلاش های زیادی انجام می دهند.

رییس کمسیون تخصصی طلا و جواهر:

برایثباتبازارارزوطلامنتظرفروردینباشید
ها  قیمت  شدید  نوسانات  علت  درباره  جواهر  و  طلا  تخصصی  کمسیون  رییس   
گفت: معمولا نوسانات نرخ ارز در روزهای اسفند طبیعی است و به طور سنتی هر سال 

شاهد این مساله هستیم. 
محمد کشتی آرای گفت: در مواقعی از سال، میزان تقاضا افزایش می یابد و اکنون که دو 
هفته به پایان سال باقی مانده، میزان تقاضا برای خرید ارز برای مسافرت و … افزایش یافته 

و این مساله سبب می شود تا شاهد نوسانات جدی در این بازار باشیم. 
وی افزود: بازار سکه و طلا نیز تحت تاثیر نوسانات نرخ ارز قرار دارند و هرگونه تغییر در این 

بازار می تواند قیمت سکه و طلا را کاهش یا افزایش دهد. 
وی بیان کرد: افزایش تقضا در این روزها بر بالارفتن نرخ ارز تاثیر می گذارد و در نتیجه 

نوسانات قیمت ها در بازار سکه و طلا اتفاق می افتد. 
وی توضیح داد: مشابه این شرایط در فصل سفر حج، پایان تابستان نیز اتفاق می افتد 

بنابراین روند نوسان قیمت ها در این بازارها تا پایان سال قابل انتظار است. 
وی در پاسخ به این سئوال که تا چه زمانی بازار به آرامش و ثبات خواهد رسید، گفت: 
معمولا در هفته نخست فروردین بازار نسبت به ثبات قیمت ها واکنس نشان می دهد و 
تقریبا تا ۱۵ فروردین قیمت ها تثبیت می شود و کمترین نوسانات اتفاق خواهد اقتاد زیرا 
میزان تقاضا برای ارز پایین می آید در نتیجه با فروکش کردن تقاضا و نوسانات شاهد تثبیت 

قیمت ها در بازار سکه و طلا خواهیم بود. 

هرسال متناسب با نرخ تورم درصدی به حقوق کارمندان و کارگران بخش دولتی و غیر 
دولتی اضافه می شود، اما به گفته صاحبنظران این افزایش حقوق مشکلات و چالش 

هایی به همراه دارد که توجه به آنها از ضرورت های برنامه ریزی های اقتصادی است.
تورم و گرانی های اخیر این سؤال را در ذهن کارشناسان و متخصصان اقتصادی و 

اجتماعی مطرح ساخت که راه حل جبران کاهش قدرت خرید مردم چیست؟ 
واقعیت این است که مساله مهم نه جبران کاهش قدرت خرید بلکه حفظ قدرت 
خرید مردم است. این بدان معنا است که سیاستگذاری ها اقتصادی باید طوری باشد 
که تورم در پایین ترین حد ممکن کنترل شود. صاحبنظران اقتصادی بر این باورند که 
افزایش نرخ تورم و به دنبال آن افزایش حقوق دور باطلی است که ویژگی اقتصادهای 
بیمار است. افزایش حقوق یعنی افزایش نقدینگی و افزایش نقدینگی به معنای تورم 
بیشتر است. البته واضح است که تورم دلایل دیگری نیز دارد اما افزایش حجم نقدینگی 
همواره یکی از علل اصلی آن است. اما این رویه ای است که هرساله در بودجه و به طور 
کل در اقتصاد کشور دنبال می شود. بر این اساس دولت هر سال برای جبران کاهش 
قدرت خرید به مقدار مشخصی حقوق کارمندان و بازنشستگان و همچنین کارگران را 
افزایش می دهد.  بر اساس گزارش رسانه ها دولت در بودجه سال آینده ۲۰ درصد 
افزایش حقوق را برای کارگران و کارمندان در نظر گرفته بود. اما مجلس شورای اسلامی 
در بازبینی بودجه این مقدار را به ۴۰۰ هزار تومان بعلاوه ۱۰ درصد اضافه حقوق تغییر 
داده است. بدین ترتیب کسانی که حقوق آنها پایین تر از ۳ میلیون تومان و یا سه میلیون 

تومان است بیش از مقداری که دولت در نظر گرفته بود افزایش حقوق خواهند داشت. 
در عوض کسانی که حقوقشان بالاتر از سه میلیون تومان باشد کمتر از بیست درصدی 

که دولت اعلام کرده بود اضافه حقوق خواهند داشت.
البته رئیس سازمان برنامه و بودجه در رسانه ها اعلام کرد: با مصوبه مجلس ۲۴ هزار 
میلیارد تومان از اعتبارات موجود اختصاص خواهد یافت و تنها ۸ هزار میلیارد تومان 
دیگر باقی می ماند که با آن نمی توان تا ۱۰ درصد به حقوق کارکنان دولت اضافه کرد و 

نهایتاً تا ۵ درصد امکان اضافه حقوق در سال آینده وجود خواهد داشت.
*رویکرد عدالت خواهانه مجلس

مجلس شورای اسلامی برای جلوگیری از ایجاد شکاف درآمدی بین کارمندان، اقدام 
به تغییر پیشنهاد دولت کرده است. در این مورد جهانبخش محبی نیا نماینده میاندوآب 
در مجلس شورای اسلامی به پژوهشگر ایرنا گفت: در مجلس پیشنهادات زیادی در 
مورد افزایش حقوق مطرح بود اما در نهایت مجلس به این پیشنهاد رأی داده است. 
یعنی افزایش چهار صد هزار تومان ثابت به حقوق ها و ۱۰ درصد هم یک نوع ضریب 
تعدیل است. در واقع این چهارصد هزار تومان یک کمک علی السویه بود به کارمندانی 

که پایین ترین حقوق ها را می گیرند. 
وی در ادامه اظهار داشت: درواقع وظیفه شرعی و دینی و قانونی ما است که کسانی 
را که کمترین حقوق ها را می گیرند در سال ۱۳۹۸ با توجه به این گرانی ها بیشتر مورد 
حمایت دولت قرار بدهیم تا کسانی که حقوق و مزایایشان از هفت و هشت میلیون بیشتر 

است. البته اگر بتوانیم به آنها هم کمک کنیم ایرادی ندارد، و ما اینکار را هم کرده ایم. اما 
بزرگترین وظیفه دولت، مجلس و حکومت به ویژه در سال ۱۳۹۸ حمایت از کارمندانی 
است که حقوق هایشان در سطح پایین تری قرار دارد. بنابر این مجلس شورای اسلامی 
با این رویکرد حقوق ۴۰۰ هزارتومان بعلاوه ۱۰درصد را تصویب کرد. این درحالی است 
که پیشنهاد دولت مبنی بر افزایش بیست درصدی علی السویه بود و فرق و تفاوتی بین 

کارمندان قائل نبود. 
* بار سنگین اضافه حقوق بر شانه های تولید

تولید بخش حساس و بسیار مهم هر اقتصادی است. قدرت اقتصاد یکی کشور به 
میزان تولید آن وابسته است. تولید هم می تواند برای رفع نیازهای داخل باشد و هم 
با رویکرد صادرات انجام شود. در هر دو حالت برای کشور منافع ارزی در پی دارد. از 
یک طرف می تواند مانع از خروج ارز از طریق واردات شود و از طرف دیگر با صادرات 

کالاهای تولید شده ارزآوری خواهد داشت.
طبق نظر کارشناسان افزایش درصد ثابتی حقوق ممکن است برای کارمندان و 
بازنشستگان مفید باشد اما در حوزه تولید مشکلاتی ایجاد خواهد کرد. در واقع با توجه 
به تاثیر متفاوت میزان دستمزد کارگران بر هزینه های تمام شده واحدهای تولیدی، 
تعیین درصد خاص افزایش دستمزد برای همه واحدهای تولیدی اعم از بزرگ، متوسط 
و کوچک کار درستی به نظر نمی رسد. زیرا به باور صاحبنظران افزایش ۲۰درصد حقوق 
کارگران برای برخی واحدهای تولیدی بخصوص واحدهای تولیدی کوچک، کاملًا 
سنگین است و ممکن است کارفرما نتواند از عهده آن بربیاید. در نتیجه بالارفتن هزینه 
های این واحدها می تواند به بسته شدن آنها بیانجامد. این درحالی است که در واحد 
های بزرگ تر که اکثراً دولتی و یا نیمه دولتی هستند افزایش حقوق ۲۰ درصد مشکلات 

کمتری ایجاد می کند و یا اصلًا برای آنها مشکل به حساب نمی آید. 
* یکسانی اضافه حقوق و تفاوت های جغرافیایی

اگرچه منطقی به نظر نمی رسد که دولت بخواهد بر حسب تفاوت جغرافیایی و بر 
اساس اندازه شهرها در میزان افزایش حقوق تبعیض قایل شود اما این هم واقعیتی 
است که بیست درصد و یا هر مقدار دیگری که افزایش حقوق اعمال شود در شهرهای 
بزرگ و کوچک اثر یکسانی در افزایش قدرت خرید مردم نخواهد داشت. در واقع در 
شهرهای بزرگ که هزینه ها به مراتب بالاتر است کمک اثرات کمتری در معیشت مردم 
خواهد گذاشت. در واقع لازم است که از نگاه کلی و تک بعدی پرهیز کرد؛ چون برای 
مثال هزینه های زندگی و معیشت در تهران و شهرهای بزرگ، به مراتب با هزینه های 
زندگی در شهرهای کوچک و روستاها متفاوت است. از این رو صاحبنظران بر این باورند 
که در نظر گرفتن یک رقم مشخص برای تامین حداقل معیشت کارگران و کارمندان کار 

چندان درستی نیست. 
به طور کلی، کارشناسان و صاحبنظران اقتصادی بر این باورند تا زمانی که اقتصاد 
کشور به صورت ریشه ای و اساسی درمان نشود و همچنان به بیماری تورم دو و چند 
رقمی گرفتار باشد افزایش حقوق دردی از مردم دوا نخواهد کرد. اقتصاد بیش از هر 
چیز نیازمند ثبات، افزایش نرخ رشد و ایجاد اشتغال است. در صورتی که کارفرمایان 
و کارآفرینان از آینده سرمایه گذاری خود اطمینانی نسبی داشته باشند و از نوسانات 
شدید در قیمت ارز و غیره در امان باشند بدون شک توان و سرمایه خود را در جهت 
تولید، اشتغال و در نتیجه افزایش رشد اقتصادی و به کار خواهند گرفت. بین عرضه و 
تقاضا در بخش های مختلف تعادلی ایجاد می شود و تورم نیز به حداقل خواهد رسید. 

در این صورت شاید اصلًا نیازی به افزایش حقوق وجود نداشته باشد.
پس چاره اصلی کار اندیشیدن تمهیداتی برای برون رفت از دور باطل تورم، افزایش 

حقوق و در نتیجه افزایش نقدینگی و باز هم تورم است.

مشکل اقتصاد کشور  باید به صورت ریشه ای و اساسی درمان شود 

ضرورت برون رفت از دور باطل تورم و افزایش حقوق

معاون حقوقی رییس جمهوری تصمیم به تجمیع بانک ها و موسسه های مالی وابسته 
به نیروهای مسلح در یک بانک دولتی را مغایر با خصوصی سازی ندانست زیرا مالکیت آنها 

پیش از این در دست خصولتی ها بوده است.
یازدهم اسفند ماه بود که بانک مرکزی در اطلاعیه ای تجمیع بانک های انصار، حکمت 

ایرانیان، قوامین، مهر اقتصاد و موسسه اعتباری کوثر را در بانک سپه کلید زد.
پس از آن، این گمانه زنی مطرح شد که با این کار، در حقیقت شاهد بازگشت مدیریت 
دولتی بر نظام بانکی هستیم زیرا بانک سپه با تجمیع این بانک ها و موسسه های اعتباری 
وابسته به نیروهای مسلح در عمل به بزرگترین بانک دولتی از نظر تعداد شعب و نیروی 

انسانی تبدیل می شود.
برخی نیز این ایده را مطرح کردند که اگر قرار بود دوباره نظام مدیریت دولتی بر بانکها 
حاکم شود، چه اصراری بود که در دهه ۸۰ و اوایل دهه ۹۰ خورشیدی بخشی از سهام 

بانک های بزرگی چون تجارت، صادرات، ملت و رفاه به بخش خصوصی واگذار شود. 
پاسخ به این سوال را از »لعیا جنیدی« معاون حقوقی رئیس جمهوری جویا شدیم.

وی در پاسخ به این سوال که »با توجه به اینکه بخش قابل توجهی از سهام این بانک ها 
در اختیار خصولتی ها قرار دارد، آیا این ادغام مغایر با سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون 
اساسی مبنی بر خصوصی سازی نیست؟« اظهار داشت: »خودتان می گویید خصولتی، 

هرچه خصولتی باشد مغایرتی با سیاست های کلی اصل ۴۴ ندارد«. 

معاون حقوقی رییس جمهوری تاکید کرد: سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی 
هرگز خواهان خصولتی نبود بلکه دنبال خصوصی سازی بود؛ از نظر من ایجاد خصولتی 
ها در اقتصاد از ابتدا ربطی به اجرای اصل ۴۴ نداشت.  جنیدی تاکید کرد: هرجایی که 
بنگاه خصولتی ایجاد شده، شما نمی توانید بگویید خصوصی سازی انجام شده است و آن 
را منصه ظهور اصل ۴۴ قانون اساسی بدانید و بعد از ادغام نگران مغایرت آن با خصوصی 
سازی شوید.  معاون حقوقی رییس جمهوری یادآور شد: موضوع نظام بانکی و کارکرد آن 
در همه جای دنیا از اهمیت دو چندانی برخوردار است؛ اگر مشکلی در بانک ها پیش 
آید، دولت ها از اختیارات حاکمیتی خود برای این موضوع استفاده می کنند.  جنیدی 
ادامه داد: در عرصه اقتصاد، بازار سرمایه و پول برای دولت ها مهم هستند و به همین 
دلیل تنظیم و مقررات گذاری در این بخش ها نیز مهم است زیرا وقتی این دو بازار دچار 
اشکالاتی شود، اصل بقای کل بازار دچار تزلزل می شود و کل اقتصاد تحت تاثیر قرار می 
گیرد.  معاون حقوقی رییس جمهوری اظهار داشت: اگر مسئولان و کارشناسان اقتصادی 
ارزیابی درستی در لزوم اصلاحات در بازار سرمایه و بانک داشته باشند، نمی توانید بگویید 

که این اصلاحات سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی را رد کرده است. 
*  24میلیون سپرده گذار در بانک ها و موسسات ادغامی 

ادغام پنج بانک و موسسه وابسته به نیروهای مسلح با مصوبه شورای پول و اعتبار و ستاد 
اقتصادی سران قوا اجرایی شده است؛ اینها در مجموع ۲۴ میلیون سپرده گذار و ۲۱۵ 

هزار میلیارد تومان سپرده دارند ضمن آنکه رقم تسهیلات پرداختی این بانک ها به ۱۳۰ 
هزار میلیارد تومان می رس.  به گفته عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی، در فرآیند 
ادغام تکلیف سهامداران وابسته به نیروی های مسلح مشخص است و ۱۳۰هزار سهامدار 

جزء نیز مشکلی نخواهند داشت. 

معاون حقوقی رییس جمهوری:

تجمیعبانکهاینظامیمغایرباخصوصیسازینیست

رییس کنفدراسیون صادرات ایران گفت: دولت در سال ۹۸ باید 
بازنگری در سیاست های ارزی اعم از واردات و صادرات را سرلوحه 
کار خود قرار دهد و از طریق تعامل با بخش خصوصی امکان حل 

بهتر مشکلات را فراهم آورد.
»محمد لاهوتی« روز یکشنبه در نشست خبری افزود: در ماه 
گذشته تسهیلاتی برای واردات در مقابل صادرات اتفاق افتاد 
و جلساتی در کمیته کارشناسی با حضور نمایندگانی از بانک 
مرکزی، کنفدراسیون صادرات، اتاق بازرگانی و ... شکل گرفت تا 

موانعی که وجود دارد برطرف شود.
وی افزود: به نظر می رسد سال ۹۸ را بهتر از سال ۹۷ تجربه 
می کنیم و انسجام بیشتری در سیاست های ارزی داشته باشیم. 
لاهوتی با اشاره به اینکه ارز ۴۲۰۰ تومانی اتلاف منابع است، 
تاکید کرد: در تخصیص و توزیع کالاهایی که با ارز دولتی وارد می 
شود، باید حقوق بگیران و اقشار ضعیف مورد توجه دولت باشند. 
به گفته عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران، پخش کردن 
منابع ملی در جامعه با ارز ارزان قیمت و کالاهای ارزان قیمت تنها 

نتیجه ای که دارد، افزایش قاچاق خواهد بود.
لاهوتی گفت: اگر قیمت ۴۲۰۰ تومانی برای ارز رسمی اعلام 
نمی شد و دولت اجازه می داد نرخ ارز در بازار به صورت شناور 
تعیین شود، قیمت ها به مراتب پایین تر از قیمت های فعلی بود. 
وی با اشاره به اینکه در مواردی دخالت ها به جای اینکه کار را 
مدیریت کند، تاثیر معکوس دارد، ادامه داد: ارز ۴۲۰۰ تومانی 

نمی تواند مطلوب باشد. 
ابلاغ  زمان  از  افزود:  ایران  صادرات  کنفدراسیون  رییس 
بخشنامه ارز ۴۲۰۰ تومانی در ابتدای امسال، کمیته ای در اتاق 
بازرگانی شکل گرفت و نسبت به برخی سیاست ها مانند الزام 

برگشت ارز در مدت سه ماه، سطح بندی صادرکنندگان براساس 
حجم صادرات و الزام به عرضه ارز در سامانه نیما نقدهایی مطرح 
شد حال امروز بعد از ۱۱ ماه به این نتیجه رسیده اند که ارز 
۴۲۰۰ تومانی باید به صورت دیگری برای تامین کالاهای اساسی 

تخصیص پیدا کند. 
لاهوتی تاکید کرد: بازار تا قیمت ۱۰ هزار تومان را برای دلار 
پدیرفت اما در قیمت های بالاتر بازار قفل شد. وی با اینکه قیمت 
های فعلی در بازار قیمت واقعی نیست، گفت: اگر عرضه ارز 

بیشتر شود و شرکت هایی که ملزم به عرضه ارز در نیما هستند 
فعال تر عمل کنند، قیمت ها واقعی خواهد شد. 

رییس کنفدراسیون صادرات ایران ادامه داد: بر اساس بسته 
تشویقی آخر سال بانک مرکزی، شرکت ها می توانند ۴۰ درصد 

از ارز خود را در بازار آزاد به فروش برسانند. 
وی به برگزاری نشستی با »علی شمخانی« دبیر شورای عالی 
امنیت ملی اشاره کرد و گفت: محتوای این جلسه برای مقام 
معظم رهبری ارسال شد و بعد از آن بود که رهبری تاکید کردند تا 

نظر اتاق بازرگانی ایران دیده، شنیده و خوانده شود.
از بهمن ماه  آمار تجارت خارجی  به گفته لاهوتی، جزئیات 
منتشر نشده اما در این مدت ۴۰ میلیارد دلار صادرات و ۳۸.۵ 
میلیارد دلار واردات صورت گرفته و به نظر می رسد رقم صادرات تا 

پایان سال به ۴۳ میلیارد دلار برسد.
* 3۵ درصد ارز صادراتی در نیما عرضه شد

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران با اعلام اینکه ۳۵ درصد از 
ارز صادراتی به سامانه نیما برگشته است، ادامه داد: از ۶۵ درصد 
و  پایه های صادراتی است  به بحث  مربوط  باقیمانده بخشی 
بخشی نیز به این موضوع باز می گردد که عملًا ثبت سفارش در 

کشور قفل شده بود که باعث کاهش واردات به کشور شد. 
لاهوتی افزود: اکنون علاوه بر آنکه عرضه ارز صادراتی به کشور 
واردات  سفارش  ثبت  افزایش  شاهد  همچنین  شده،  بیشتر 

هستیم.
به گفته لاهوتی یکی از مهمترین دلایل برنگشتن ارز صادراتی 

به میزان مورد انتظار، محدودیت های وارداتی بوده است. 
رئیس کنفدراسیون صادرات گفت: ارز ۴۲۰۰ تومانی باعث 
رانت می شود و بزرگترین رانت اقتصاد کشور را ایجاد کرد و عملا 
شاهد بودیم کالاهایی که با این ارز وارد می شوند، بسیار گران تر از 

۴۲۰۰ تومان به سر سفره مردم می رسد. 
وی ادامه داد: افزایش نرخ ارز تنها جایی که می توانست اثر 
گذاری مثبت داشته باشد صادرات بود اما آنطور که باید در این 

زمینه افزایش نداشتیم و از این فرصت استفاده نکردیم.
لاهوتی تاکید کرد: صادرکننده نمی تواند ارز خود را به کشور 
برنگرداند اما در مورد روش های بازگشت ارز با دولت اختلاف نظر 

وجود دارد.

رئیس کنفدراسیون صادرات:

سیاستهایارزیدولتدرسال98بازنگریشود

قیمت اقلام خوراکی در سال جاری در بازه های مختلف زمانی روند افزایشی به خود گرفت که بررسی ها نشان از آن دارد که در بسیاری 
از محصولات کمبودی وجود ندارد و نیاز مصرف کننده آنقدر نیست که کمبودی در بازار ایجاد کند و تنها برخی افراد سودجو برای کسب 

سود از ترس مردم برای گران کردن کالا استفاده می کنند.
به گزارش ایسنا، در سال جاری به واسطه رشد افسارگسیخته نرخ ارز به ویژه دلار، اقتصاد و بازار مصرفی جامعه تحت الشعاع قرار گرفت 
و قیمت انواع محصولات رشد قابل توجهی کرد. اما نکته قابل توجه آن است که با کاهش قیمت دلار، به همان نسبت قیمت محصولات 
و اجناس کاهش پیدا نکرد و از سوی دیگر محصولات سطح بازار به صورت خرده فروشی و عمده فروشی با نوسان لحظه ای دلار افزایش 

قیمت را به خود می گرفتند و این در حالی بود که محصولات سطح بازار و حتی کارخانه و انبار در ماه های قبل تأمین ارزی شده بودند.
این نوسانات و بار روانی منفی در سطح جامعه شرایط را به سمتی سوق داده که با تغییر قیمت محصولات مصرفی همچون گوشت، 
مرغ، رب، روغن، چای و در چند روز اخیر شکر، برخی از مصرف کنندگان نهایی از ترس کمبود، بیش از نیاز واقعی خود به خرید در بازار 
می پردازند. این اتفاق در برهه ای از زمان برای روغن، دستمال کاغذی و محصولات بهداشتی بانوان رخ داد که با گذشت زمان و کاهش بار 
روانی این موضوع، میزان عرضه و تقاضا متعادل شد و بسیاری از افراد همچنان از روغن و محصولات بهداشتی که در تابستان خریداری 

کرده اند استفاده می کنند.
اما در چند روز گذشته باز هم خبر افزایش قیمت و کمبود محصول دیگری اعلام شد که حتی کار را به جایی رساند که قرار شد پای شکر 
به نمایشگاه های بهاره تهران باز شود. در کنار آن اگر سری به فروشگاه های زنجیره ای بزنید متوجه می شوید که برخی افراد به صورت 
کارتنی روغن خریداری می کنند، روغنی که در روزهای اخیر هیچ افزایش قیمت و کمبودی نداشته است. در این زمینه علی که در 
یکی از فروشگاه های زنجیره ای غرب تهران به خرید ۶ کارتن روغن سرخ کردنی و خوراکی پرداخته بود به ایسنا گفت: خانواده ما از سه 
نفر تشکیل شده و عموماً هر شیشه روغن سرخ کردنی را طی دو هفته و هر شیشه روغن خوراکی را طی سه هفته استفاده می کنیم. او 
در پاسخ به این پرسش که ۶۰ عدد روغن برای یک خانواده در یک مرتبه خرید بسیار زیاد است، بیان کرد: عموماً روغن را دانه ای خرید 
می کنیم اما شنیده ام که در روزهای انتهایی سال روغن گران خواهد شد برای همین این تعداد روغن خریداری کردم. یک حساب سر 
انگشتی نشان می دهد که با خرید ۶۰ عدد روغن که نیمی از آن سرخ کردنی و نیمی دیگر خوراکی است این خانواده تا ۱۵ ماه دیگر 
نیازی به خرید روغن سرخ کردنی ندارند، حال زمانی که قدرت خرید عموم خانواده ها کاهش یافته، این خرید بیش از نیاز عاملی می شود 

که فرد مصرف گرا شود و از سوی دیگر سرمایه خود برای خرید مایحتاج زندگی را تا ۱۵ ماه تنها درگیر خرید روغن کرده است. همچنین اگر 
در همین شرایط اعلام شود که محصول دیگری گران می شود، این خانواده می خواهد چه تصمیمی بگیرد؟ مگر انباری خانه های امروزی 

ایرانی ها تا چه حد وسعت دارد که بتواند تمام مواد مصرفی را در آن برای مصرف چندین ماه دپو کند!؟
اما قضیه شکر. در روزهای اخیر صحبت هایی از افزایش قیمت شکر در میان بود و حتی قیمت آن تا محدوده ۱۰ هزار تومان هم افزایش 
یافت اما در حال حاضر به قیمت قبلی خود نزدیک شده و آنچنان نوسان قیمتی ندارد اما بررسی های میدانی نشان از آن دارد که بسیاری 
از مردم برای تهیه شکر به واحدهای عرضه کننده مراجعه کرده اند و تعدادی از آنها دلیل این موضوع را با وجود آنکه اصلًا مصرف شکر 

ندارند و حتی چای صبحانه را تلخ می خورند، اخبار و شایعات پیرامون قیمت شکر بیان می کنند.
اگر تنها چند دقیقه ای را در واحدهای صنفی عرضه کننده شکر صبر کنید متوجه خواهید شد که حجم قابل توجهی از افراد برای آن به 
خرید شکر روی آورده اند که فردی از روزهای گذشته به آن ها اعلام کرده است که شکر گران می شود، با همین ترفند برخی افراد قیمت 
شکر را گران کردند و محصولات خود را با قیمت قابل توجهی آن هم در زمانی که مصرف شکر مردم کاهش یافته است، در بازار عرضه 

کردند.
بررسی ها نشان از آن دارد که در ابتدای سال میزان تولید شکر نسبت به مدت مشابه سال گذشته با رشد ۳۵ درصدی مواجه بوده و بیش 
از ۱ میلیون و ۹۹۴ هزار و ۶۳۷ تن شکر در کشور تولید شده است که این آمار و ارقام در عمر ۱۲۲ ساله صنعت شکر بی سابقه بوده است.
همچنین براساس آمار گمرک ایران در ۱۰ ماهه نخست سال جاری بیش از ۱۵۳ هزار و ۸۴۷ تن شکر به کشور وارد شده که در مجموع 
می توان گفت عرضه شکر با این آمار و ارقام در حدود ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن بوده است که این میزان دقیقاً با نیاز کشور که سالیانه ۲ 
میلیون و ۲۰۰ تن است برابری می کند، البته ناگفته نماند که در این آمار میزان تولید شکر پاییزه محاسبه نشده و آمار واردات شکر در بهمن 
و اسفندماه هم منتشر نشده است. پس می توان نتیجه گیری کرد که تولید و واردات شکر با میزان مصرف سالیانه کشور همخوانی دارد 
و کمبودی در زمینه شکر کشور را تهدید نمی کند و با توجه به برآیند صحبت عموم مردم می توان مدعی شد که برخی افراد در بازارهای 

مختلف از ترس مردم سوءاستفاده می کنند تا محصولات خود را گران تر به فروش برسانند.
البته به نظر می رسد چنین فضایی در شرایطی شکل می گیرد که دستگاه های نظارتی همچون سازمان حمایت مصرف کنندگان و 

تولیدکنندگان در خواب غفلت به سر می برند.

آیا دستگاه های نظارتی در خواب غفلت به سر می برند؟

سوءاستفادهازنگرانیمردمبرایگرانکردنکالا



دوشنبه -بیستم اسفند ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4768 ورزشی44

مهدی تاج: 

می خواهیم سازمان اختصاصی فوتبال
 تشکیل دهیم

رئیس فدراسیون فوتبال در مجمع عمومی فدراسیون فوتبال در مورد مسائل مختلف و 
عملکرد فدراسیون در یک سال گذشته توضیحاتی ارائه کرد.

 مهدی تاج در مجمع عمومی فدراسیون فوتبال گفت: هر کدام از                                                                                                                                    کمیته ها دو دقیقه 
گزارش دادند که این مسئله حدود نیم ساعت به طول انجامید. گزارش کمیته تعیین 
وضعیت را نداشتیم. آن ها اتفاقات بسیار خوبی را رقم می زنند. مقررات مالی به شکلی 
است که در گذشته در کمیته انضباطی بررسی می شد اما الان کمیته تعیین وضعیت 

این اقدامات را انجام می دهد.
وی افزود                                                                                                                                                                                                                   : با توجه به قوانین محکم AFC با تلاش های این کمیته و همکاری باشگاه ها 
و حمایت هایی که وزیر ورزش محمدرضا داورزنی و سازمان لیگ انجام داده، سال 
گذشته بخش عمده ای از                                                                                                                                    طلب های باشگاه ها پرداخت شد و آن ها توانستند مجوز 
حضور در آسیا را به دست بیاورند. شرایط باشگاه ها نسبت به قبل خوب شده است و 

اکنون وضعیت پایداری نسبت به قبل دارند.
تاج ادامه داد: پیش بینی کردیم یک سازمان اقتصادی تصدی این امور را در فوتبال 
برعهده بگیرد و در مورد آن رای گیری می کنیم. خیلی روی این سازمان کار شده، 
فدراسیون و سازمان لیگ به دلیل ملاحظاتشان دوست دارند سازمان اختصاصی فوتبال 
تشکیل شود و به مسائلی مثل حق پخش و… رسیدگی کنند. اگر قرار است مسابقات 
پخش شود، حقوق فوتبال باید از                                                                                                                                    طریق این سازمان پیگیری شود. ما در سال ۲۰۱۷ 
به عنوان بهترین فدراسیون انتخاب شدیم که این مسئله در گزارش عملکرد فدراسیون 
وجود نداشت. امسال هم ژاپن بهترین فدراسیون شد. این جایگاه بین ایران، کره و ژاپن 

دست به دست می شود.
رئیس فدراسیون فوتبال در ادامه تأکید کرد: اتفاقات خوبی در رنکینگ فیفا رقم خورد، 
ما در رده ۳۶ جهان بودیم اما به جایگاه بیست و دوم رسیدیم. در رنکینگ فیفا بهترین 
جایگاه در بین تیم های آسیایی داریم. در فوتسال به جایگاه سوم رسیدیم که این در 
تاریخ بی سابقه بوده است. ما در فوتبال ساحلی در آسیا اول هستیم و همه اینها اتفاقات 
خوبی است که رخ می دهد. از                                                                                                                                    لحاظ هوادار در آسیا بیشترین تعداد هوادار را داریم و 

فوتسال مان هم جایگاه خاص خودش را دارد.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: ما ۱۷ کرسی بین المللی داریم که تعداد آن امسال یک 
عدد افزایش پیدا کرد. داوران بسیار خوبی در آسیا داریم که جایگاه بسیار مناسبی در 
بخش بانوان و آقایان دارند. داوری را به طور جدی پیگیری می کنیم و به دنبال استفاده 
از                                                                                                                                    کمک داور ویدئویی هستیم. با وزیر هم صحبت کردیم و شرایط سیستم سخت افزاری 
آماده است. علیرضا فغانی جزو بهترین داورهای جهان است که پیر لوجی کویلینا از                                                                                                                                    او 
تعریف کرده و او را جزو بهترین ها دانسته است. ما برای VAR مجوزهای فیفا را بگیریم 
که اگر این سیستم راه بیفتد، بسیاری از                                                                                                                                    مشکلات ما حل می شود و نگرانی هایمان به 

حداقل می رسد.
رئیس فدراسیون فوتبال در مورد آخرین گزارش های پروژه ای فیفا عنوان کرد: ما چمن 
مصنوعی کمپ را تکمیل کردیم. حدود ۶۰۰ هزار یورو برای آن پول گرفتیم که در مهرماه 
۹۷ دریافت شد. این چمن بسیار استاندارد است که فقط در چند کشور آسیایی وجود 
دارد. ما این چمن را با تعرفه ۵ درصدی از                                                                                                                                    گمرک خارج کردیم. امسال چمن شماره 
دو آکادمی افتتاح شد و مورد بهره وری قرار گرفت. یکی از                                                                                                                                    حرف های کی روش همین 
چمن بود و می گفت تیم ملی نباید در پژوهشگاه تمرین کند، اما این چمن هم به او وفا 
نکرد، ولی خوشبختانه ایجاد شد. یک میلیون دلار برای چمن شماره یک پول گرفتیم که 
صحبت با پیمانکار و… در حال انجام است و به سرعت کارش را پیش می بریم تا هرچه 

سریع تر این زمین هم راه اندازی شود.
همچنین ۱۰۰ هزار دلار برای تاسیس خوابگاه بانوان از                                                                                                                                    آسیا گرفتیم که این مکان در 
پشت چمن مصنوعی به زودی تاسیس می شود و قرار است کارهای ساخت و ساز آن 

استارت بخورد.

وزیر ورزش و جوانان:

 چند برابر مدال های موزه در خانه
 قهرمانان است

وزیر ورزش و جوانان گفت: چند برابر مدال های موزه در خانه قهرمانان است.
مسعود سلطانی فر اظهار داشت: چند مورد از فدراسیون ها حجم زیادی از کاپ ها و 
ایدمان های خود را تقدیم کردند و تجمیع اینها تایید کننده این است که هر چه سریعتر 
باید این موزه المپیک و پاراالمپیک باید احداث می شد. با همگرایی خیلی خوبی کار تا 
اینجا جلو رفته و بخش هایی از ویترین ها و قیمت هایی که باید این یادمان ها و کاپ ها 
قرار گیرد، ایجاد شده است. چند برابر این مدال ها در خانه قهرمانان است و به دلیل نبود 
جا در دید نیست و به دلیل سرقت ها و حادثه ها از بین رفته است. سلطانی فر ادامه داد: 
امیدوارم این اقدام را با احداث ساختمان اصلی موزه ورزش در طی ۲ سال عملی کنیم. 
از نظر ما این کار با جدیت دنبال می شود و صالحی امیری و دوستان کمیته ملی المپیک 
نیز همکاری و تلاش زیادی در این زمینه دارند. وی در  پاسخ در مورد حضور زنان در 
ورزشگاه ها و اینکه زیرساخت ها آماده شده، اما دفاتر شرعی مراجع اعلام کرده اند زنان 
نباید در ورزشگاه ها حاضر شوند، گفت: مراسم امروز مربوط به موزه ورزش است. وزیر 
ورزش و جوانان در مورد اینکه فیفا نامه ای زده که وزرای ورزش نباید در مجامع فوتبال 

حاضر باشند، گفت: آیا این نامه به دست شما رسیده و شما دیده اید؟!
*صالحی امیری: امروز غافلگیر شدیم

سیدرضا صالحی امیری رییس کمیته نیز در این مراسم گفت: محصول وفاق، همدلی 
بین وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک است . قهرمان های ما از سرمایه های بزرگ ملت 
هستند. با همت جدی وزیر هر هفته جلسات موزه را داشتیم و در آستانه افتتاح هستیم 
. ما امروز غافلگیر شدیم و بیش از ۱۰۰ یادبود به موزه اهدا شد.  وی افزود: پیش بینی ما 
این است ظرفیت بزرگی از این هدایا به ما اهدا شود به همین دلیل دو نیم طبقه موزه در 

همین کمیته ملی المپیک در نظر گرفته شده است.

پس از رفتن کفاشیان و اصفهانیان؛

تکلیف سه بازنشسته دیگر هیات رئیسه فدراسیون 
فوتبال چه می شود؟

 با وجود استعفای دو عضو بازنشسته هیات رئیسه فدراسیون فوتبال، تکلیف سه عضو 
دیگر مشخص نشده تا ابهامات در مورد آینده آنها افزایش پیدا کند.

درحالی که پنج عضو بازنشسته هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال در ماههای گذشته به 
عنوان اصلیترین سوژه این فدراسیون مورد توجه نهادهای نظارتی قرار گرفته بودند، 
روز شنبه و در آستانه برگزاری مجمع، علی کفاشیان و فریدون اصفهانیان از مسئولیت 

هایشان استعفا کردند تا بخشی از معادله »بازنشسته های فوتبال« حل شود.
با این حال سه عضو دیگر هیأت رئیسه یعنی حیدر بهاروند، محمود اسلامیان و 

عبدالکریم طالقانی هنوز اصرار به ماندن دارند و استعفایشان را اعلام نکرده اند.
هر چند پیش بینی می شود که سه عضو دیگر بازنشسته در مجمع امروز فدراسیون 
فوتبال استعفایشان را اعلام کنند اما از آنجایی که بررسی وضعیت بازنشسته ها در دستور 
کار مجمع قرار نداشت، ابهامات در مورد آینده این سه بیشتر شده است. در این میان 
حیدر بهاروند به عنوان رئیس سازمان لیگ همچنان این مسئولیت را برعهده دارد و 
تاکنون تمایلی به رفتن نشان نداده است. سه عضو دیگر بازنشسته در حالی همچنان 
اصرار به ماندن دارند که نهادهای نظارتی به پرونده آنها ورود کرده اند و در صورتیکه از 

قانون تبعیت نکنند به عنوان »مجرم« با آنها برخورد قانونی خواهد شد.

با پیروزی بر تیم فدک؛

تیم والیبال »افق« قهرمان لیگ والیبال
 استان قم شد

 تیم والیبال افق قم با پیروزی بر تیم فدک قهرمان مسابقات والیبال استان قم شد و جام 
قهرمانی را بالای سر برد.

مسابقات والیبال مردان استان قم که به مناسبت گرامیداشت دهه مبارک فجر آغاز 
شده بود سرانجام با قهرمانی تیم افق به پایان رسید و این تیم شنبه شب در سالن شهید 
رضائیان در حضور جمعی از اهالی والیبال و پیشکسوتان قهرمان شد. در دیدار نهایی این 
مسابقات تیم افق توانست با نتیجه ۳ بر یک از سد تیم فدک عبور کند و عنوان نخست 
این پیکارها را به دست بیاورد و تیم کریمه نیز توانست صاحب عنوان این مسابقات شود. 
این در حالی است که افق در سال ۹۷ نماینده قم در لیگ دسته اول کشور بود. در پایان 
مسابقات جام قهرمان، مدال و لوح تقدیر به بازیکنان تیم های اول تا سوم اهدا شد و در 
مراسم پایانی این مسابقات چهره های پیشکسوت والیبال قم حضور داشتند و از بازیکنان 
جوان تیم های حاضر در مسابقات تجلیل کردند. تیم افق در دیدار نیمه نهایی توانسته بود 
با شکست ۳ بر یک تیم کریمه »ب« به فینال راه پیدا کند و فدک نیز برای رسیدن به فینال 
در یک بازی دشوار و نفس گیر ۳ بر ۲ از سد تیم کریمه »الف« عبور کرد و فینالیست شد. 
هیئت والیبال استان قم با حضور مهدی حلوایی به عنوان رئیس جدید خود در رأس این 

هیئت ورزشی به دنبال تحول در برنامه های خود در سال ۱۳۹۸ خواهد بود.

آبی و قرمز فرقی نمی کند، اما استقلالی ام! 

میرزاجانپور:عقببرگردیم،دروازهبانمیشوم

یکی از بازیکنانی که همیشه با حرکات خاصش در ذهن اهالی والیبال می ماند. 
خوشحالی های او از یاد تماشاگران نمی رود. او سال های پر فراز و نشیبی را در والیبال 

گذراند و امسال تصمیم گرفت به سری آ برود و کارش را در آنجا ادامه دهد.
مجتبی میرزاجانپور، دریافت کننده ملی پوش تیم والیبال کاستلانا امسال باوجود 
اینکه تیمش شرایط خوبی در جدول رده بندی ندارد عملکرد انفرادی بسیار خوبی 
داشته و در اکثر بازی های تیمش جز برترین ها بود. او که بازی های آسیایی را به 
تصمیم کولاکوویچ از دست داده بود حالا کوهی از انگیزه است تا برگردد و جایش را در 
تیم ملی پس بگیرد. در آستانه نوروز به سراغ وی رفتیم و مصاحبه ای با وی انجام دادیم. 

متن گفت وگوی مجتبی میرزاجانپور با فارس را در ادامه می خوانید:
از شرایط خودت و تیمت بگو...

شرایط تیم در اول فصل خوب بود، حتی اولین بازی ما مقابل تیم قدرتمند مودنا 
بود که ما این بازی را با نتیجه نزدیک ۳ بر ۲ واگذار کردیم، اما رفته رفته شرایط تیم با 
باخت هایی که با نتیجه های نزدیک رقم خورد بحرانی شد و بازیکنان روحیه خود را از 
دست دادند. مسئولان باشگاه هم از شرایط ناراضی بودند و در نهایت کم کم اوضاع 
بدتر شد. حالا که به پایان فصل هم نزدیک می شویم اکثر بازیکنان مصدوم هستند 
حتی سرعتی زن تیم در حال حاضر در پست پشت خط که پست تخصصی او نیست 
بازی می کند. در اواسط فصل بود که پشت خط زن تیم از جمع ما جدا شد و پشت 

خط زن دوم هم از اول فصل مصدوم بود و در کل تیم مان شرایط جالبی ندارد.
تا اینجای کار از عملکرد خودت در این فصل راضی بودی؟

با تمام شرایطی که تیم دارد، من از عملکرد خودم با توجه به اولین فصل حضورم در 
لیگ ایتالیا راضی هستم. مربیان، مسئولان و هواداران از من راضی هستند و من را 
خیلی دوست دارند. در اولین سال لژیونر شدنم تجربیات بسیار زیادی کسب کردم که 

امیدوارم در ادامه بتوانم به خوبی از آنها استفاده کنم.
برای بازی های آسیایی اندونزی از سوی کولاکوویچ به اردوی تیم ملی دعوت 
نشدی، اما این روزها عملکردت در سری آ عالی بوده و به نظر می رسد ایگور 

نتواند به راحتی از نامت بگذرد؟
من همیشه برای پوشیدن پیراهن تیم ملی و کمک به کشورم تلاش می کنم، اما 
در آن زمان به اردو دعوت نشدم. من همیشه به انتخاب کادر فنی احترام می گذارم و 
همیشه برای تیم ملی کشورم آرزوی موفقیت می کنم. شک نداشته باشید که همیشه 
برای پوشیدن پیراهن تیم ملی انگیزه دارم و دست از تلاش برنمی دارم. من هر سال 
از لیگ های خارجی پیشنهاداتی داشتم، اما امسال تصمیم گرفتم که در یک لیگ 
خارجی بازی کنم که بتوانم تجربه های جدیدی کسب کرده و سطح خودم را ارتقا 

دهم. امسال هم مثل همیشه آماده هستم تا به تیم ملی کشورم کمک کنم. آرزوی 
قلبی من همیشه موفقیت تیم ملی کشورم و شادی مردم ایران است.

فکر می کنی بتوانی برگردی به تیم ملی و جای خودت را پس بگیری؟
بله؛ من تمام تلاشم را می کنم تا کادر فنی از من راضی باشد و به تیم ملی کشورم 
کمک کنم. من مرد روزهای سخت هستم. یک پسر مازندرانی هیچ وقت دست از 

تلاش برنمی دارد.
عملکرد تیم ملی در سال 97 چطور بود؟

من بازیکن هستم و سرباز تیم و کشورم محسوب می شوم. نقدعملکرد تیم ملی 
برعهده کارشناسان خبره والیبال است.

نظرت در مورد عملکرد احمد ضیایی چیست؟ 
هر کسی که در پست ریاست فدراسیون قرار می گیرد، تمام تلاشش برای ارتقا 

وضعیت والیبال. آقای ضیایی هم تلاش خود را کرد.
نظرت در مورد مربیگری ایگور کولاکوویچ چیست؟

تاکید می کنم که من بازیکن و سرباز تیم ملی هستم. بررسی عملکرد تیم و کادر فنی 
برعهده فدراسیون و کارشناسان است.

از چه زمانی به بعد مربی تیم ملی باید ایرانی باشد؟
ما در ایران مربیان بسیار خوبی داریم که قطعاً هر زمان فدراسیون صلاح بداند از 
ایرانی می توانند جز  آنها استفاده خواهد کرد. من شک ندارم که مربیان  حضور 

بهترین های جهان باشند، چون توانایی بالایی دارند.
توقعت از رئیس آینده فدراسیون چیست؟

در گام اول رئیس آینده باید بتواند لیگی پویا راه اندازی کند و اسپانسرهای خوبی 
جذب کند تا در لیگ برتر تیمداری کنند. توجه به تیم های پایه هم از دیگر مواردی 
است که رئیس آینده باید آن را مد نظر داشته باشد تا در نهایت تیم ملی قدرتمندی 

داشته باشیم. در نهایت توقع ام این است که ریاست برپایه عدالت باشد.
اگر به عقب برگردی، باز هم ورزش والیبال را انتخاب می کنی؟

من والیبال را خیلی دوست دارم، اما شاید اگر به عقب برگردم دروازه بان فوتبال شوم!
تلخ ترین و شیرین ترین اتفاق سال های ورزشت چه بوده؟

تلخ ترین اتفاق برای من خط خوردن از تیم ملی در زمان مربیگری ولاسکو برای 
حضور و گرفتن سهمیه المپیک بود. همچنین فینال مسابقات نوجوانان جهان در 
صربستان که ۲ بر صفر از حریف پیش بودیم و در نهایت ۳ بر ۲ باختیم هم از دیگر 

اتفاقات تلخ برای من محسوب می شود.
شیرین ترین اتفاق هم برای من گرفتن سهمیه المپیک و کسب نخستین مدال 

جهانی والیبال با ایستادن روی سکوی سومی رقابت های جهانی ژاپن بود.
اگر فرصت تصحیح داشتی، کدام اشتباه را مرتکب نمی شدی؟

قطعاً پیشنهادهایی که از لیگ های خارجی داشتم را رد نمی کردم و در همان زمان 
آنها را می پذیرفتم، یعنی زودتر به لیگ های خارجی می آمدم.

بهترین برد و موفقیت و بدترین شکست و ناکامی ات چه بوده؟
بهترین برد برای من در مسابقات لیگ جهانی با مربیگری کواج به میزبانی تهران بود 
که از لهستان ۲ بر صفر عقب بودیم و من حالم بد شد و از زمین خارج شدم. شرایط 
سختی داشتم و حتی نفس کشیدن هم برای سخت شده بود.  بعد از اینکه حالم بهتر 
شد به بازی برگشتم و در نهایت ۳ بر ۲ پیروز شدیم. البته ناگفته نماند که بهتر شدن 
حالم را مدیون دکتر افروزی بودم. بعد از آن پیروزی سخت هیاهو و هیجان زیادی در 

سالن ۱۲ هزار نفری شکل گرفت که حس خیلی خوبی به من داد.
در مورد بدترین شکست هم باید بگویم که همیشه باخت حال آدم را می گیرد و آدم 
حس بدی پیدا می کند، اما زمان هایی که به اردوی تیم ملی دعوت نمی شوم و یا خط 

می خورم، بدترین شکست برای من است.
دوست داشتی جای کدام ورزشکار بودی؟ کدام ورزشکار الگوی تو بوده؟

ماتی کایزسکی، بازیکن تیم ملی والیبال بلغارستان الگوی من بوده و خیلی سبک 
بازی او را دوست دارم.

دوستان ورزشکار غیروالیبالی هم داری؟
بله؛ مهرداد طهماسبی )فوتبالیست(، مهدی اسماعیلی )بسکتبالیست(، محسن 
بنگر )فوتبالیست(، مرتضی پورعلی گنجی )فوتبالیست( و جاسم دلاوری )بوکس( از 

جمله دوستان غیر والیبالی من هستند.
استقلالی هستی یا پرسپولیسی؟

آبی و قرمز فرقی نمی کند، اما استقلالی ام! )با خنده(
آخرین فیلمی که دیدی و کتابی که خواندی و موزیکی که گوش دادی؟

آخرین کتاب هایی که خواندم چهار اثر از فلورانس اسکاول شین بود. اخیراً چند فیلم 
خارجی هم دیدم که اکولایزر ۱ و ۲ از جمله آنها بود. در مورد موسیقی هم باید بگویم 
که تقریباً تمام لحظات زندگی  من با موزیک می گذرد. عاشق موسیقی هستم و همه 

مدل آهنگی هم گوش می کنم؛ البته مازندرانی بیشتر!
ستاره محبوب تو در سینما و موسیقی چه کسی است؟

به نظر من بدون شک چهره هایی مانند شهاب حسینی و پرویز پرستونی و مهدی 
سلطانی از ستاره های سینمای ایران محسوب می شوند. در موسیقی هم نفراتی 
همچون محسن ابراهیم زاده، محمد علیزاده، احسان خواجه امیری و علی زندوکیلی 

را می پسندم.
خودت را به یکی از سین های هفت سین تشبیه کن؟!

سبزه! چون همیشه با نشاط، سرزنده و خوشحال هستم.
اگر قرار باشد کشوری به غیر از ایران را برای زندگی انتخاب کنی، کدام کشور 

انتخاب توست؟
من عاشق ایرانم و غیر از ایران جای دیگری نمی توانم زندگی کنم. من عاشق ایران 

و مردم کشورم هستم.
کدام کشور دنیا را دوست داری ببینی؟

سوئیس.
مهمترین آرزوی زندگی ات چیست؟

آرزوی قلبی من این است که زندگی مردم کشورم پر از آرامش و سفرهای مردم 
رنگی باشد. امیدوارم همه به آرزوهای دلشان برسند و حال دل همه خوب باشد. دلم 
می خواهد مردم ایران دغدغه مالی نداشته باشند و بتوانند در بهترین شرایط زندگی 

کنند.
اگر قرار باشد یک نفر را در این دنیا حذف کنی، چه کسی خواهد بود؟

آدم های دروغگو را حذف می کردم، چون از دروغ متنفرم و خط قرمز زندگی من 
است.

اگر قرار باشد برای زندگی به یک جزیره یا یک سیاره دیگر بروی و یک نفر را با 
خود ببری، انتخابت چه کسی خواهد بود؟

چه سوال سختی! من با هم قطار و هم سفر زندگی ام یعنی همسرم می رفتم.
علت خوشحالی های خاصت چیست؟

من بازیکنی هستم که هیجان بالایی دارم و تمام این حرکات و خوشحالی های من 
در حین بازی کاملًا اتفاقی است. حتی گاهی اوقات بعد از هر بازی که فیلم خودم 
را می بینم، خنده ام می گیرد! ولی واکنش هایم واقعاً در آن لحظه آنی است و من به 
خاطر خوشحالی هایم خیلی معروف شدم، چون گاهی اوقات که مردم من را می بینند 

حرکات من را اجرا می کنند و می گویند که این حرکات را دوست دارند.
مهمترین نکته ای که از ولاسکو یاد گرفتی چه بود؟

شاید این جمله تکراری باشد، اما واقعیت محض است که ولاسکو تنها یک مربی 
نبود، بلکه یک روانشناس خبره بود که به تیم خیلی کمک می کرد. او به من جنگندگی 

و تلاش تا لحظه آخر را یاد داد.
چقدر به ظاهر خودت اهمیت می دهی؟

بستگی به جایی دارد که می خواهم بروم، اما در کل آدمی نیستم که زیاد جلوی آیینه 
باشم در عین حال آدم تمیز و مرتبی هستم.

سال پیش رو را چطور می بینی؟
امیدوارم که با شروع سال جدید مشکلات کم شود و همه در آرامش باشند. دوست 
دارم که دل مردم شاد و سفرهای شان رنگی باشد. امیدوارم آرزوها فقط آرزو نباشد و 
تبدیل به حقیقت شوند. دلم می خواهد دروغ کم و در مقابل مهر و محبت زیاد شود. 

انشالله عدالت حقیقی در همه جا جاری شود.
نظرت را درمورد اسامی و کلمات زیر بگو:

والیبال:  توپ رنگی رنگی که همه را به هیجان می آورد، تصمیم در لحظه و امتیاز 
در سه حرکت

ست پنجم: استرس، هیجان، اگه برنده باشی خوشحالی بی اندازه
ویدئوچک: سرنوشت ساز، کمک به موقع

تایم  اوت: نفس عمیق، کمک مربی
داورزنی: مدیر خوب و زحمکتش والیبال

ست کوویچ: پایه والیبال، جنگنده نباشی کتک می خوری!
ولاسکو: متفکر، روانشناس

سامان فائزی: ساده و مهربان
سعید معروف: متفکر، صبور و دلسوز

ایگور کولاکوویچ: با وقار و مهربان
خوش خبر: پدر، دلسوز، صبور، مهربان، عشق بازیکنان

آمل: شهری که دوستش دارم، مردمان محترم و عزیز
تیم ملی: تلاش، صبر، سختی، جنگندگی

المپیک: مهمترین رویداد، آرزوی هر ورزشکار

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم در پاسخ به سوالی در خصوص 
بروز تخلفات در برخی از هیات های ورزشی این استان گفت:ازهیچ 
قصور و تخلفی در حوزه ورزش استان نخواهم گذاشت و براساس 

قوانین ومقررات با آن قاطعانه  برخورد خواهم کرد.
رسول منعم بعد ازظهر روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگاران، 
افزود: با مشارکت بخش خصوصی و حمایت های دولتی به دنبال 
تقویت تیم های فوتسال استان برای حضور قوی در لیگ برتر 

هستیم.
وی فوتبال را نیز از جمله رشته های ورزشی پر طرفدار دانست و 
گفت: با مشارکت و همفکری با بخش خصوصی و صاحب نظران 
به دنبال فعالیت تیمی از قم در سطح لیگ های معتبر کشوری 
هستیم.وی با بیان اینکه پیشنهاد ما حضور تیمی از قم با استفاده 
از ظرفیت های داخلی استان در لیگ دسته دوم است گفت: تیم 
های پایه ای که در در سطوح نوجوانان، جوانان و امید استان 
فعالیت می کنند برای ادامه فعالیت نیاز به فعالیت تیمی قوی در 
لیگ های معتبر کشوری است که در این زمینه در حال برنامه ریزی 

هستیم.
* افتتاح مجموعه ورزشی پیامبر اعظم)ص( در فروردین 

منعم ادامه داد: مجموعه ورزشی پیامبر اعظم)ص( با ۹۸ درصد 
پیشرفت فیزیکی با اعتبار ۲۷۰ میلیارد ریال از جمله طرح های 
مهم این اداره کل است که با بهره برداری از آن تا اواخر فروردین 
ماه سال آینده، هشت هزار مترمربع به فضای ورزشی استان افزوده 

می شود.
وی با بیان اینکه اداره کل ورزش و جوانان قم از جمله ادارات 
بخش  به  ورزشی  تمام  نیمه  امکان  واگذاری  در  استان  موفق 
خصوصی در قالب ماده ۲۷ است، اظهار داشت: دو طرح استخر 
تختی و سالن سرپوشیده سوده که در قالب ماده ۲۷ به بخش 
خصوصی واگذار شده است، به زودی افتتاح و به بهره برداری 

خواهد رسید.
منعم با تاکید بر استفاده از خیرین ورزشی و بخش خصوصی 
برای توسعه ورزشی قم ادامه داد: ۶۸ خانه روستایی در سال ۹۶ و 
۹۷ تجهیز شده است و آمادگی داریم تا ۳۰ خانه ورزشی جدید در 

بخش های مختلف استان احیا کنیم.
وی با اشاره به روند پیشرفت فیزیکی ۲ خانه جوانان در بخش 
های کهک و خلجستان قم افزود: احداث این اماکن با زیربنای 
۵۰۰ مترمربع و پیشرفت ۸۰ درصد در پایان اردیبهشت ماه ۹۸ به 

بهره برداری می رسد.
وی درادامه با تاکید بر تقویت شورای ورزش هماهنگی قم گفت: 
باید تمام ظرفیت های استان برای توسعه ورزش همگانی، ورزش 
اقشار مختلف و همچنین ورزش بانوان استفاده شود که در این 
زمینه فعال سازی پنج کمیته ذیل این شورا در دستور کار قرار گرفته 

است.

* کمیته استعدادیابی ورزشکاران مستعد تقویت می شود
منعم درادامه با تاکید بر توجه به ورزش پایه، افزود: یکی از برنامه 
های ابلاغی به بخش های مختلف اداره کل و هیات های ورزشی 
قم، توجه به ورزش پایه و استعدادیابی در رشته های مختلف است 
و در این زمینه با برگزاری جلسات تخصصی به دنبال شناسایی 

ظرفیت ها و تقویت ورزش پایه هستیم.
وی با تاکید بر اینکه برنامه عملیاتی اداره کل ورزش و جوانان در 
سال ۹۸ تدوین می شود گفت: کمیته استعدادیابی ورزشکاران 
سازی  آماده  و  حمایت  تقویت،  شناسایی،  برای  قم  مستعد 
ورزشکاران استان برای حضور در رقابت های المپیک در دستور 

کار است .
مدیر کل ورزش و جوانان قم، توجه به ورزش بانوان را یکی از 
سیاست های مهم دولت دانست و گفت: ایجاد شرایط برابر برای 
استفاده از امکانات و زیرساخت های ورزشی بانوان و آقایان از جمله 
اولویت هایی است که در این زمینه برنامه ریزی لازم در حال انجام 

می باشد.
منعم اظهار داشت: توجه به میزبانی مسابقات کشوری، اعزام تیم 
های مختلف به مسابقات کشوری، توجه به آموزش و تقویت باشگاه 
های خصوصی، کسب میزبانی از رویدادهای ملی، و همچنین 
حمایت از پیشکسوتان ورزشی با احیا و تقویت انجمن پیشکسوتان 

از جمله برنامه هایی است که در سال ۹۸ مورد تاکید است.
وی با بین اینکه بخش عمده ای از فعالیت این اداره کل مربوط به 
حوزه جوانان است اظهار داشت: رهبر انقلاب در گام دوم انقلاب 
بر جوان گرایی تاکید کردند و در این زمینه آنان را مخاطبان خود 
قرار دادند که ستاد ساماندهی جوانان استان نیز در این راستا 

تحقق منویات رهبر معظم انقلاب را مورد توجه و بررسی قرار داده 
است.

* برای کمک به اشتغال سمن های تسهیلات بانکی در نظر 
گرفته شده است

فراغت  اوقاف  به  توجه  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
جوانان را به عنوان دیگر اولویت اداره کل ورزش و جوانان دانست 
و گفت: با مشارکت دستگاه های مختلف استان، تدوین سند 
اوقات فراغت جوانان در دست پیگیری است که با نهایی شدن آن 
هماهنگی لازم میان دستگاه های مختلف در این زمینه ایجاد می 

شود.
منعم با بیان اینکه توجه به توسعه کمی و کیفی سازمان های 
مردم نهاد مورد تاکید است، گفت: هم اکنون 4۲ سمن فعال در قم 
وجود دارد که با ارائه تمهیدات و کمک به آنها ،ظرفیت برای توسعه 

بیشتر این سمن ها در استان ایجاد می شود.
مدیرکل ورزش و جوانان قم، با تاکید بر اینکه دولت برای کمک به 
اشتغال سمن های تسهیلاتی را در نظر گرفته است اظهار داشت: 
سمن های دارای مجوز در استان می توانند با ارائه طرح های 

اقتصادی از تسهیلات بانکی با سود 4 درصد بهره مند شوند.
منعم با اشاره به تسهیلات ایجاد شده برای ازدواج آسان جوانان 
گفت: احیا و توسعه برنامه های خانه های جوان به منظور ارتقای 

فعالیت سمن ها به عنوان اولویت سال ۹۸ این اداره کل است.
حلقه  ورزشی  های  هیات  های  مجمع  سالانه  *برگزاری 

مفقوده درورزش قم
مدیرکل ورزش و جوانان قم، با اشاره به احتمال برخی تغییرات 
در این اداره کل گفت: باید ضمن شناسایی فرصت ها تلاش شود 

تا برای پیشبرد ورزش استان، نیروهای توانمند به مجموعه ورزشی 
قم افزوده شود تا شاهد ارتقا و بهبود عملکرد ورزش استان باشیم.

وی در بخش دیگری از سخنان خود برگزاری سالانه مجمع های 
هیات های ورزشی را حلقه مفقوده استان دانست و ادامه داد: 
هیات های ورزشی موظف هستند تا مجامع خود را به صورت 
سالانه برگزار کنند که این موضوع به عنوان یک حلقه مفقوده باید 

درقم احیا شود.
منعم، برنامه محوری هیات های ورزشی استان را به عنوان یک 
اولویت اساسی دانست و افزود: توزیع اعتبارات میان هیات های 
ورزشی بر اساس برنامه های این هیاتهاست و هر هیات ورزشی که 
برنامه های جامع تری ارائه دهد به طور قطع از اعتبار بیشتری نیز 

بهره مند خواهد شد.
مدیر کل ورزش و جوانان قم، با تاکید بر اینکه تمام قهرمانان و 
مستعدین استان در بخش ورزش انفرادی و تیمی مورد حمایت این 
اداره کل هستند، اظهار داشت: حمایت از قهرمانان برای حضور 
در تیم ملی و موفقیت در سطح بین المللی در رشته های مستعد 

قم مورد تاکید جدی است.
تجهیز خانه های  و  روستایی  بینی جام  پیش  داد:  ادامه  وی 
روستایی از جمله برنامه هایی است که برای توسعه ورزش روستایی 

در دستور کار است.
* ورود بخش خصوصی به ورزش نباید همراه زیان باشد

وی دربخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر ضرورت ارتباط 
مستمر و نزدیک ورزش و جوانان با آموزش و پرورش گفت: برای 
استعدادیابی نیازمند همکاری نزدیک با آموزش و پرورش هستیم 
و ارتقای همکاری های میان این ۲ اداره کل برای تحول در ورزش 

می باشیم.
های  زیرساخت  دارای  استان  پرورش  و  آموزش  گفت:  منعم 
مناسبی است که این همکاریها موجب تحول در استعدادیابی و 

ورزش جوانان می شود.
مدیر کل ورزش و جوانان قم درادامه با اشاره به اینکه ورود بخش 
خصوصی به ورزش نباید همراه با ضرر و زیان باشد گفت: فضاهای 
ورزشی که امکان واگذاری به بخش خصوصی برای فعالیت در 

حوزه ورزش استان وجود دارد، باید امکان سنجی و واگذار شود.
* از نقد سازنده استقبال می کنم

وی با بیان اینکه حضور رسانه ها در میادین ورزشی کمک کار 
ورزش استان بوده است گفت: اداره کل ورزش و جوانان به تنهایی 
توان اعتلای ورزش قم را ندارد و در این مسیر همراهی دستگاه 

های مختلف و رسانه ها ضروری است.
منعم با استقبال از نقدهای سازنده رسانه ها تاکید کرد: نوع 
پوشش خبری میادین ورزشی و نقدهای سازنده رسانه ها می تواند 
در ایجاد انگیزه ورزشکاران و اصلاح روند حرکتی ورزش استان 

نقش مهمی داشته باشد.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم: 

ازهیچ قصور و تخلفی در حوزه ورزش نخواهم گذشت

رئیس هیأت سه گانه قم قاضی مسابقات جهانی 2019 شد
رئیس هیأت ورزش های سه گانه استان قم از سوی فدراسیون جهانی ورزش سه گانه برای قضاوت رقابت های ۲۰۱۹ 

قهرمانی دنیا انتخاب شد.
در حالی که کشور امارات طبق برنامه ریزی انجام شده از سوی فدراسیون جهانی سه گانه میزبانی مسابقات ۲۰۱۹ 
قهرمانی دنیا را بر عهده دارد، یکی از داوران قضاوت کننده در این دوره از مسابقات، رئیس هیأت سه گانه استان قم 

محسوب می شود.
رئیس هیأت ورزش های سه گانه استان قم محمدکاظم حججی است که هفته گذشته با برگزاری مجمع انتخابات 
این هیأت ورزشی برای مدت چهار سال تا ۱4۰۱ ریاست هیأت را بر عهده گرفت و با توجه به سابقه بسیار خوبی که 
در عرصه بین المللی دارد، بلافاصله به رقابت های قهرمانی جهان اعزام شد. محمدکاظم حججی همزمان با ریاست 
هیأت سه گانه استان قم، رئیس کمیته داوران فدراسیون سه گانه نیز محسوب می شود و دارای مدرک داوری بین المللی 
این رشته است، به همین منظور حججی همراه با دیگر داور قمی کشورمان یعنی امیرملک محمدی به منظور قضاوت 
در مسابقات جهانی عازم ابوظبی امارات شده است. دیگر داور قضاوت کننده از ایران در این رقابت ها سجاد باقریان 
از شهرکرد است و این مسابقات از امروز به مدت دو روز در شهر ابوظبی به انجام می رسد، در حالی که داوران قمی قرار 

است در هفت مسابقه پیکارهای سال ۲۰۱۹ سه گانه قهرمانی جهان به قضاوت بپردازند.

رئیس هیئت ورزش های رزمی استان قم:

رزمی کاران قمی در سال 9۷ صاحب ۴ مدال بین المللی شدند
 رئیس هیئت ورزش های رزمی استان قم اعلام کرد رزمی کاران قمی در سال ۹۷ صاحب 4 مدال بین المللی شدند.

علی یزدی  اظهار داشت: هیئت ورزش های رزمی استان قم در سال ۹۷ سالی پرکار را پشت سر گذاشت و مدال های رنگارنگی در سبک های مختلف و در 
رده های سنی گوناگون در دو بخش مردان و زنان برای ورزش رزمی قم به دست آمد.

وی افزود: در سال ۹۷ رزمی کاران قمی در میادین مختلف موفق شدند ۱۸۶ مدال به دست بیاورند که 4 مدال از این مدال ها در سطح بین المللی بود و اگر 
مشکلات اقتصادی و گرانی ارز وجود نداشت فرصت اعزام های بیشتری برای رزمی کاران ما ایجاد می شد و در نتیجه مدال های برون مرزی بیشتری به دست 
می آوردیم. رئیس هیئت ورزش های رزمی استان قم گفت: در سال ۹۷ در بخش بانوان ۲ مدال طلا از مسابقات بین المللی و در بخش مردان یک مدال طلا 
و یک مدال برنز در این سطح کسب کرده ایم و سایر مدال های کسب شده در سبک های مختلف از مسابقات قهرمانی کشور است. یزدی بیان داشت: در 
مسابقات انتخابی تیم ملی در سبک های مختلف رزمی کاران قم 4 بار صاحب مقام قهرمانی شدند و ۳ رزمی کار قمی در رویدادهای مختلف مدال نقره کسب 
کردند و ۱۰ مدال برنز پایان بخش کار رزمی کاران قمی در بخش مردان در انتخابی تیم های ملی بوده است. وی عنوان کرد: همچنین در بخش بانوان که 
نگاه ویژه ای از سوی هیئت ورزش های رزمی به توسعه آن وجود دارد در انتخابی تیم ملی یک مدال طلا کسب کردیم و ۳ مدال نقره و ۳ مدال برنز حاصل کار 
دیگر رزمی کاران دختر ما در انتخابی بود. رئیس هیئت ورزش های رزمی استان قم تصریح کرد: به طور طبیعی تمرکز و بخش اعظم مدال های کسب شده 
استان قم در ورزش رزمی از مسابقات قهرمانی کشور به دست آمده است که ۱۰۹ مدال سهم مردان رزمی کار بود و 4۹ مدال به بانوان رزمی کار تعلق گرفت.
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اگر ماهی قرمز می خرید یا آکواریوم دارید حتماً این موارد را رعایت کنید

از باکتری سالمونلا تا فرمول وایتکسی!

ماهی های زینتی و آکواریومی شاید تمیزترین حیوانات خانگی به نظر برسند! زیرا آنها 
صورت شما را لیس نمی زنند، از روی کابینت های آشپزخانه به اطراف جهش نمی کنند، 

یا در جاهایی مرموز و کثیف پنهان نمی شوند.
یافته های پژوهشی در استرالیا نشان داده که مالکان ماهی های آکواریومی نیز باید 
جانب احتیاط را به ویژه هنگام تمیز کردن تنگ محل نگهداری یا آکواریوم خود رعایت 
کنند زیرا در غیر این صورت ممکن است با موجوداتی ناخوشایند حاضر در آب در تماس 
باشند. با توجه به نزدیکی ایام نوروز و نگهداری ماهی قرمز برای سفره هفت سین، 

مطالعه این مطلب می تواند در ارتقا رویکرد بهداشتی خانواده ها مفید باشد.
 Emerging Infectious Diseases پژوهشگران استرالیایی طی مطالعه ای که در نشریه
منتشر شد به این نکته اشاره داشتند که برخی موارد عفونت های باکتریایی مرتبط با 
ماهی های زینتی به اندازه ای جدی بوده اند که برخی کودکان به واسطه تب بالا و اسهال 
خونی راهی بیمارستان شوند. این عفونت ها از یک سویه خطرناک و مقاوم در برابر دارو 
باکتری سالمونلا به نام سالمونلا پاراتیفی B ناشی می شد که تجزیه و تحلیل DNA نشان 

داد با آکواریوم موجود در خانه های بیماران در ارتباط بوده است.
سالمونلا نوعی باکتری است که از طریق غذای آلوده یا تماس با مدفوع یا محل زندگی 
برخی حیوانات بین انسان و حیوانات، از جمله ماهی ها گسترش می یابد. یک آکواریوم 
یا تنگ ماهی نیز ممکن است منبعی برای سالمونلا باشد. ماهی های حامل سالمونلا 
به طور معمول نشانه ای از بیماری نشان نمی دهند. در آکواریوم هایی که افزون بر ماهی 

حاوی خزندگان یا دوزیستان هستند، خطر وجود باکتری سالمونلا نیز بیشتر است.
این حقیقت که ۱۲ تا ۱۴ درصد خانواده های استرالیایی دارای ماهی زینتی در خانه 
خود هستند و همچنین ۱۲ میلیون آمریکایی و یک میلیون کانادایی دارای آکواریوم 
هستند و در مجموع بیشتر بیماران تحت تأثیر قرار گرفته در سنین پایین قرار داشتند 
از  بیماری  سرایت  خطر  که  کنند  نتیجه گیری  گونه  این  دانشمندان  تا  شد  موجب 

آکواریوم ها یک موضوع سلامت عمومی است.
چندین دهه است که خطر ابتلاء به باکتری سالمونلا از حیوانات خانگی خزنده، جوجه 
مرغ، جوجه اردک و حیوانات دیگر مورد بررسی و مطالعه قرار گرفته و موضوعی شناخته 
شده است. در دهه ۱۹۷۰، سازمان غذا و داروی آمریکا فروش و توزیع تقریباً تمام لاک 
پشت هایی که اندازه لاک آنها کمتر از ۱۰ سانتیمتر بود )اندازه ای که کودکان به راحتی 
می توانند در دستان خود نگه داشته و در دهان بگذارند( را ممنوع کرد زیرا حدود ۲۵۰ 

هزار کودک به باکتری سالمونلا مبتلا شده بودند.
به گفته دگتر دیان لایت فوت، میکروبیولوژیست و متخصص سالمونلا در دانشگاه 
ملبورن، طی سال های اخیر، پیوند سالمونلا با ماهی های خانگی در آمریکای شمالی، 
اروپا و همچنین استرالیا مورد بررسی قرار گرفته است. اما موارد ابتلاء به سالمونلا مرتبط 
با ماهی های خانگی و آکواریومی نسبتاً کوچک و بسیار پراکنده بوده است. از این رو، 
ردیابی موارد عفونت در مقایسه با تعداد بسیار زیاد موارد عفونت ناشی از مصرف گوشت 
خام و نیم پز ماکیان، گوشت های دیگر، تخم مرغ خام یا غذاهای آلوده دیگر دشوارتر 

است.
بیشتر عفونت های سالمونلا به تب، کرامپ های شکمی، استفراغ، و اسهال منجر 
می شوند که چند روز این شرایط ادامه می یابد. به ندرت پیش می آید که درمان این 
عفونت ها به استفاده از آنتی بیوتیک نیاز داشته باشد. با این وجود، نوزادان، کودکان، 
زنان باردار، افراد مسن و گروه های دیگر دارای سیستم ایمنی ضعیف در معرض خطر 

بیشتری برای ابتلاء به عفونت های سالمونلای بسیار جدی یا حتی مرگبار قرار دارند.
تب تیفوئید یک بیماری حاد است که به واسطه باکتری سالمونلا انتریکا سروتیپ تیفی 
شکل می گیرد و همچنین باکتری سالمونلا پاراتیفی نیز می تواند به بروز این شرایط منجر 

شود که باکتری دوم معمولًا موجب بیماری با شدت کمتر می شود.
به گفته دکتر لایت فوت، نیازی نیست از نگهداری ماهی های زینتی در خانه پرهیز 
کنید، اما از مردم می خواهیم که جانب احتیاط را همواره رعایت کنند. در همین راستا، 
دست های خود را به طور مکرر با آب و صابون شستشو دهید. همچنین، زمانی که در 
حال تمیز کردن آکواریوم هستید کودکان نباید در نزدیکی آن حضور داشته، با وسایل 
خارج شده از آن بازی کنند یا با آب آکواریوم در تماس باشند. ابتلاء به عفونت می تواند 

به راحتی رخ دهد.
خریداران و مالکان ماهی های زینتی می توانند به نکته هایی که در راستای حفظ 
پاکیزگی تنگ محل نگهداری یا آکواریوم ارائه شده اند، مانند تعویض یک سوم از آب 
آکواریوم دو بار در ماه و رعایت دستورالعمل های ارائه شده توسط تولیدکننده آکواریوم 
برای تصفیه آب توجه داشته باشند. همچنین، تنگ ماهی یا وسایل آکواریوم را نباید در 

سینک آشپزخانه، روشویی حمام یا در وان بشویید.
اگر گزینه دیگری ندارید، پس از شستشوی تنگ یا لوازم آکواریوم، سینک و وسایلی 
که برای پاکسازی آکواریوم و وسایل درون آن استفاده کرده اید را به خوبی ضدعفونی 
کنید. برای این کار می توانید از ترکیب چهار قاشق مایع سفید کننده در یک لیتر آب ولرم 
استفاده کنید. تمام سطوح را پیش از استفاده دوباره به خوبی شستشو داده و ضدعفونی 

کنید.

یک متخصص تغذیه مطرح کر

حذف وعده صبحانه عامل ایجاد کم خونی
بالایی  خون  قند  به  نیاز  مغزشان  فعالیت  برای  کودکان  بیان  با  تغذیه  متخصص 
دارندگفت: حذف وعده صبحانه خطر کمبودهای مواد گروه B و کم خونی  را در کودکان 

افزایش می دهد.
سیدضیاءالدین مظهری متخصص تغذیه درباره مضرات حذف صبحانه از وعده های 
غذایی گفت: برخی افراد پس از بیدار شدن به دلیل بی اشتهایی یا به خاطر استفاده زیاد 
از چربی ها و نمک ها احساس عطش می کنند. معمولًا برای افرادی که در معرض خطر 
چاقی و کم خونی هستند توصیه می کنیم پیش از خوردن غذا چای نخورند و حداقل 
دو ساعت پس از غذا چای بنوشند تا مانعی برای جذب آهن نباشد. به جای چای، اگر 
اشتها ندارند بویژه بچه ها، در فصل مرکبات از آب پرتقال بصورت خالص یا مخلوطی از 

میوه های دیگر مثل نارنج و نارنگی استفاده کنند.
وی افزود: بهترین نوشیدنی برای شروع روز، یک لیوان آب است. آب می تواند به سم 
زدایی و دفع مواد زاید بدن کمک کند. چای شیرین مناسب نیست، چون از آغاز صبح 
میزان قندی که سبب افزایش سطح قند خون می شود را بالا برده و روی پانکراس تاثیر 
می گذارد. پانکراس برای تعدیل آن انسولین ترشح می کند و تکرار آن باعث فرسودگی زود 
هنگام لوزالمعده یا پانکراس شده و زمینه بروز دیابت را فراهم می کند. بعضی افراد فکر 

می کنند اگر صبحانه را حذف کنند، لاغر می شوند. که اشتباهی فاحش است.
متخصص تغذیه با بیان اینکه حذف صبحانه با هر هدفی، اشتباهی فاحش است 
گفت: وقتی یک وعده غذایی را حذف می کنیم، بدن دچار ولع خوردن می شود. یعنی 
سیستم های حفاظتی بدن تصور می کنند که دچار قحطی شده اند و به این جهت 
مکانیزم های مختلفی را به کار می اندازد. در ولع خوردن خیلی بیشتر از آنچه نیاز داریم 
می خوریم و همین سبب چاقی می شود. دلیل دیگر هم اینکه بدن برای حفظ حیات و 

انرژی های ذخیره اش سوختش را پایین می آورد.
مظهری خاطرنشان کرد: این کاهش سوخت، وقتی در وعده های دیگر مقدار زیادی 
انرژی دریافت می کنیم به صورت چربی در بدن و بویژه در شکم ذخیره می شود. بیشتر 
چاقی های نشیمن گاه،پهلو، شکم و ران ها که در خانم ها شایع تر است به همین علت 

است. صبحانه نخوردن در بچه ها هم سبب چاقی می شود.
وی تصریح کرد: کودکان برای فعالیت مغزشان نیاز به قند خون بالایی دارند. به همین 
دلیل گرایش عجیبی به خوردن شیرینی جات پیدا می کنند.بیشتر خانواده های بی فکر 
و بی توجه به سلامت کودک، میان وعده ای هم برای بچه آماده نمی کنند و برای تغذیه 
پول تو جیبی به او می دهند که این پول صرف خرید هله هوله می شود که در بردارنده 
انرژی هستند، ولی در قبال انرژی که ایجاد می کنند مواد مغذی لازم برای رشد و نمو 
بچه را ندارند همچنین کودکانی که صبحانه نمی خورند در خطر کمبودهای مواد گروه 

B و کم خونی  هستند.

 

تأمین آب تصفیه شده از طریق فناوری غشاهای اولترافیلتراسیون و با تکیه بر دانش 
متخصصان داخلی ممکن شد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، مرتضی 
صادقی مدیر تحقیق و توسعه یک شرکت دانش بنیان با اشاره به اینکه فناوری غشاهای 
اولترافیلتراسیون در بحث بازیافت پساب و آب حلقه مهم و اساسی در زنجیره بازیافت 
است گفت: این شرکت به عنوان مشاور و مجری ساخت انواع سامانه های تصفیه آب 
و فاضلاب وبا تکیه بر دانش فنی متخصصان و کارشناسان خود و دانش و فناوری روز 
دنیا، فعالیت خود را با اهداف کمک به نگهداری منابع آبی کشور، جلوگیری از آلودگی 
محیط زیست و رفع وابستگی کشور آغاز کرده است. وی گفت: این شرکت تنها تولید 
کننده ماژول ها و غشاهای الیاف میان تهی اولترافیلتراسیون )UF( در خاورمیانه است 

که در جهت تأمین آب سالم و تصفیه شده گام بر می دارد.
وی درباره دریافت حمایت از معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری گفت: ما 
تاکنون برای توسعه و رونق فعالیت های دانش بنیان این شرکت از تسهیلات و برخی 
از معافیت های مالیاتی استفاده کرده ایم. صادقی درباره تأثیر فعالیت دانش بنیان 

بر اشتغالزایی این شرکت گفت: درحال حاضر ما به صورت مستقیم برای ۱۵ نفر 
اشتغالزایی ایجاد کرده ایم که در صورت پیشرفت برنامه های شرکت طبق برنامه این 
تعداد را دو برابر خواهیم کرد. مدیر تحقیق و توسعه این شرکت دانش بنیان درباره صرفه 
جویی ارزی این شرکت اظهار کرد: با توجه به اینکه کشور با بحث خشکسالی مواجه 
شده تولید غشاهای اولترافیلتراسیون سالی حدود ۳۰ تا ۴۰ میلیون دلار صرفه ارزی 

برای کشور به همراه دارد.

محققان کشور موفق به ساخت ریزارگانهای قلب تپنده 
شدند که این باعث می شود یک گام به درمان نارسایی 

قلبی نزدیکتر شویم.
به گزارش خبرنگار مهر، تولید سلول های عضله قلبی 
در  پرتوان  بنیادی  سلول های  از   )Cardiomyocytes(
به سلول  آزمایشگاهی می تواند کمک شایانی  شرایط 

درمانی نارسایی های قلبی باشد.
در حال حاضر سلول های عضله قلبی حاصل از تمایز 
بعدی کشت داده  پرتوان که در شرایط دو  سلول های 
می شوند، نابالغ هستند و همین مسئله استفاده از آنان 

را در مصارف درمانی محدود می کند.
به منظور یافتن راهی تازه در تولید و تمایز سلول های 
عضله قلبی و تسهیل استفاده درمانی از این سلول ها، 
پژوهشی  آلمانی  محققان  همکاری  با  کشور  محققان 
را طراحی کردند که طی آن ریز ارگان های )ارگانوئید( 
قلبی از هم کشتی سلول های پیش ساز قلبی حاصل از 
تمایز سلول های پرتوان، در کنار سلول های مزانشیمی و 
سلول های اندوتلیال )سلول های پوشاننده دیواره عروق 

خونی( ایجاد شدند.
سلول های پیش ساز قلبی در این شرایط نه تنها شروع 
به تپیدن کردند، بلکه بررسی بیان ژن ها نشان داد که به 

سلول های قلبی بالغ تمایز یافته اند.
شکمی  حفره  به  سه بعدی  ساختارهای  این  پیوند 
موش های فاقد سیستم ایمنی نشان داد، این ریز ارگان 
با عروق خونی موش دریافت کننده پیوند ارتباط برقرار 
کرده، عروق خونی جدید درون آن ایجاد شد؛ همچنین 
روند  به  ارگان  ریز  در  موجود  قلبی  عضله  سلول های 
بلوغ خود ادامه دادند. بررسی های عملکردی مشخص 

کرد، چه در شرایط پیوند و چه با نگهداری در محیط 
آزمایشگاهی، سلول های عضله قلبی موجود در ریز ارگان 
به بلوغ نهایی رسیده دارای کارکردی مشابه سلول های 

قلبی بالغ انسانی شدند.
معتبر  و  بین المللی  مجله  در  که  پژوهش  این  نتایج 
Biomaterials به چاپ رسیده است، نشان داد، کشت 
کنار  در  قلبی  عضله  پیش ساز  سلول های  سه بعدی 
امکان  می تواند  اندوتلیالی  و  مزانشیمی  سلول های 
تمایز و بلوغ نهایی آنها را فراهم کند، باعث شود ظاهر 
و عملکردی مشابه سلول های بالغ عضله قلبی انسان 
طرح  این  در  شده  ساخته  ارگان  ریز  از  باشند.  داشته 
تحقیقاتی می توان، پس از پژوهش های بیشتر، در سلول 
درمانی نارسایی های قلبی و همچنین در آزمایش های 
دارویی استفاده کرد. این پروژه توسط فهیمه ورزیده، 
حسن انصاری، محمد صادق فیض، دکتر ناصر اقدمی، 
دکتر حسین بهاروند و همکارانشان در پژوهشگاه رویان، 
دانشگاه شهید بهشتی و انیستیتو ماکس پلانک آلمان 

انجام گرفته است.

نمایش گرافیکی و آنی نقاط محبوب هر شهر با 
یک شبکه اجتماعی

 شبکه اجتماعی فوراسکوئر قابلیت تازه ای را به سرویس خود افزوده که نقاط محبوب 
و پرطرفدار هر شهر را در قالب نقاط دایره ای شکل کوچک و بزرگ و با به روزرسانی آنی 

نمایش می دهد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از زددی نت، فوراسکوئر به اشتراک گذاری اطلاعات 
در مورد کسب و کارها و جذابیت های هر شهر را ممکن می کند و کاربران می توانند از آن 

برای برنامه ریزی برای امور کاری و تفریحات شخصی استفاده کنند.
قابلیت جدید هایپرترندینگ نام دارد و در قالب آن می توان به طور آنی و لحظه به لحظه 
از موقعیت هر کاربر مطلع شد. بزرگی یا کوچکی نقاط حضور افراد نشان دهنده میزان 
محبوبیت نقاط مختلف بوده و ردگیری میزان این محبوبیت به طور آنی و با توجه به رفت و 

آمدهای صورت گرفته امکان پذیر است.
برای متمایز کردن نقاط مختلف از یکدیگر نیز از رنگ های مختلفی استفاده می شود و 

به عنوان مثال رنگ یک رستوران با رنگ یک هتل و غیره متفاوت است.
نیز  را  برتر و محبوب در جهان  از طریق ویژگی هایپرترندینگ می توان ۱۰۰ نقطه 
مشاهده کرد. این نقاط بر مبنای میزان مراجعه کاربران فوراسکوئر شناسایی می شوند. 
با به روزشدن اطلاعات در دسترس، این اطلاعات هر چند دقیقه یک بار به روز می شوند.
این خدمات ابتدا تنها در بخش هایی از آمریکا ارائه می شوند و به تدریج در دیگر نقاط 
دنیا هم در دسترس خواهند بود. فوراسکوئر که فعالیت خود را از ماه مارس سال ۲۰۰۹ 
آغاز کرده، بیش از ۵۰ میلیون کاربر و ۳۰۰ کارمند دارد و مقر آن در شهر نیویورک قرار دارد.

استفاده از سگ ها و گربه های رباتیک برای 
درمان آلزایمر

محققان استرالیایی می گویند سگ ها و گربه های رباتیک به افراد سالمند مبتلا به  
آلزایمر کمک می کنند تا خاطرات خوب گذشته را به یادآورده و برای کاهش اثرات این 

بیماری تلاش کنند.
 این حیوانات رباتیک با ایجاد حس شادی و نشاط در افراد مسن، به آنها کمک می کنند 

تا اوقات خوشی را سپری کرده و از دردها و نگرانی های ناشی از ابتلاء به آلزایمر بکاهند.
مدل های جدید این حیوانات شباهت زیادی به سگ ها و گربه های واقعی دارند و 
می توانند مانند آنها جست و خیز کرده و حرکت کنند. استفاده از حسگرهای پیشرفته 
دقت حیوانات خانگی رباتیک را بیشتر کرده و استرالیایی ها قصد دارند از این حیوانات 

برای درمان برخی بیماری های روحی و روانی نیز بهره بگیرند.
سگ و گربه هایی که بدین منظور طراحی شده اند، به ترتیب توبی و مارمالاد نام دارند و 
دارای حسگرهایی در درون خود هستند که باعث می شود بتوانند نسبت به محیط اطراف 

و اقدامات احساسی واکنش منطقی نشان دهند.
تحریک حافظه و تسهیل به یادآوردن خاطرات از جمله مزایای استفاده از این ربات 
هاست و انتظار می رود در آینده برای کاربرد تعداد بیشتری از این حیوانات خانگی رباتیک 

در استرالیا برنامه ریزی شود.

ذخیره انرژی با کمک پوسته تخم مرغ!
پژوهشگران آلمانی در بررسی جدیدی دریافتند که می توان از پوسته تخم مرغ، برای 

ذخیره انرژی الکتروشیمیایی استفاده کرد.
 تخم مرغ در سراسر جهان برای استفاده های غذایی و دارویی به کار می رود، اما شاید 

پوسته تخم مرغ نیز بی فایده نباشد و به جای دور ریختن، بتوان از آن استفاده کرد.
پوسته تخم مرغ، از ترکیب کلسیم کربنات و یک لایه فیبر غنی از پروتئین تشکیل 
شده است. پروفسور "ماکسی میلیان فیچنر" )Maximilian Fichtner(، استاد "مؤسسه 
هلمهولتز" )HIU( آلمان گفت: نکته جالب اینجاست که همیشه می توان به نمونه های 
جدیدی از مواد طبیعی دست یافت که لازمه تولید موادی برای ذخیره الکتروشیمیایی 

هستند.
فیچنر و همکارانش توانستند ویژگی های الکتروشیمیایی امیدوارکننده ای در پوسته 
تخم مرغ کشف کنند. آنها دریافتند که پوسته تخم مرغ به خاطر داشتن سطح بالایی از 
کلسیم کربنات می تواند لیتیوم را ذخیره کند. به گفته پژوهشگران، هم پوسته داخلی و هم 
پوسته خارجی تخم مرغ کاربرد دارند؛ به همین دلیل، آنها هر دو پوسته تخم مرغ را پس از 
شستن و خشک کردن، پودر می کنند تا یک ماده رسانا به دست آورند. پوسته تخم مرغ، 
کاربردهای گوناگونی دارد که بیوسرامیک، لوازم آرایشی و رنگ، بخشی از آنها را تشکیل 
می دهند. از لایه دارای پروتئین و فیبر پوسته تخم مرغ می توان به عنوان تفکیک کننده در 
ابرخازن ها نیز استفاده کرد. در حال حاضر از پوسته تخم مرغ، برای تولید الکترود باتری 
نیز استفاده می شود اما برای اثبات این پژوهش جدید و تأیید ویژگی های الکتروشیمیایی 

و فیزیکی پوسته تخم مرغ، به بررسی های بیشتری نیاز است.

تامین آب تصفیه با فناوری غشایی ممکن شد

یک گام نزدیک تر به درمان نارسایی قلبی با تولید ریزارگانهای قلب

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی 

تکلیف  تعیین  قانون  نامه  ۱۳آیین  ماده  و  ۳قانون  ماده  موضوع  آگهی 
شماره  رای  برابر  فاقدسندرسمی  وساختمانهای  واراضی  ثبتی  وضعیت 
۱۳۹۷6۰۳۱6۰۰۱۰۰۵۷۴۳ مورخ ۱۳۹۷/۱۱/۰8هیات اول/ دوم موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقدسند رسمی 
مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی  آقای مصطفی غلامی دو کوشکانی فرزند میره ش ش 
۱۰۱ صادره از کرمانشاه در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۲۲۳.88 
متر مربع در محدوده پلاک باقیمانده ۲8 فرعی از ۱۳۹ اصلی واقع در بخش 
یک حومه کرمانشاه به آدرس کرمانشاه بلوار طاقبستان مقابل پارک  فدک کوی 
۱۰۹ پلاک ۱8 خریداری از مالک رسمی آقای منوچهر برومند  محرز گردیده 
است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می 
شود در  صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره  تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1397/12/04
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1397/12/20
جعفر نظری -رییس ثبت اسناد واملاک ناحیه یک کرمانشاه

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان البرز
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه یک 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۱۰۰۹۰۰۲۰۵۷ مورخ ۱۳۹۷/۹/۲۱ هیات اول 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد  سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج-ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضیان اقای سیدبهروز حسینی فرزند سید منصور به شماره شناسنامه 6۵۴ 
به صورت شش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۲۵۰ متر 
مربع مفروز و مجزی شده از پلاک ۲۰۴۹ فرعی از ۱۵۴اصلی واقع در حسن آباد 
خریداری از مالک رسمی طبق سند رسمی شماره ۷۷۷۲۳ مورخ 86/6/۲۹ 
دفترخانه ۳۲کرج ) توضیحا آقای سیدبهروز حسینی مالک مشاعی می باشد ( 
که مالکیت نامبرده در صفحه ۴6۷ دفتر ۱۲۵۱ محرز گردیده است .لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م/۹۷/6۱۱66/ف 
تاریخ انتشار نوبت اول : 97/12/5
تاریخ انتشار نوبت دوم : 97/12/20 

عباسعلی شوش پاشا – رئیس ثبت اسناد و املاک

اضطراب
وقتی  باشد.  اضطراب  شایع  علائم  از  می تواند  تهوع  حالت 
دستخوش نگرانی و هیجان می شوید، مثلًا حمله ی پانیک، بدن 
شما در وضعیت جنگ یا گریز قرار می گیرد و آدرنالین وارد جریان 
خونتان می شود تا شما را برای واکنش مناسب در برابر دشمن 
)بجنگید یا فرار کنید( آماده کند. در این میان، عملکردهای بدن 
مانند گوارش تقریباً متوقف شده و باعث تجمع سموم در بدن 
می شود. در نهایت سیگنال های شیمیایی به مغز فرستاده می شود 

تا احساس تهوع ایجاد شود.

گاستروپارزی
تهوع تنها یکی از حالت ها و علائم ناخوشایند گاستروپارزی 
کننده  تضعیف  گوارشی  اختلال  یک  که  است  معده(  )فلج 
محسوب می شود. حرکت غذا به دلایل گوناگونی از معده به 
سمت روده کوچک کُند شده و یا به طور کل متوقف می شود، 
غذا در معده می ماند و در محیط تاریک و مرطوب معده، تخمیر 

می شود در نتیجه حالت تهوع به فرد دست می دهد.

بیماری های مرتبط با کیسه صفرا
غذایی  خوردن  از  بعد  شکم  راست  سمت  ناگهانی  درد 
چرب و سنگین، از علامت های رایج حمله کیسه صفراست. 
این درد معمولًا زمانی شروع می شود که ذرات سفتی به نام 
سنگ کیسه صفرا، مجراهایی عبور آنزیم صفرا را مسدود 
افرادی که سنگ کیسه صفرا دارند فقط  البته  می کنند. 
گاهی ممکن است دچار حالت تهوع شوند. چه درد داشته 
باشید و چه حالت تهوع، اگر سونوگرافی شما سنگی را نشان 
نداد تصور نکنید مشکلی وجود ندارد. سایر آزمایش های 
تصویری می توانند عملکرد کیسه صفرا را ارزیابی کنند و 
و  ملتهب  صفرا  کیسه  گاهی  بدهند.  نشان  را  آن  مشکل 
بدشکل می شود. اگر علت تهوع، سنگ کیسه صفرا نباشد، 
ممکن است التهاب، عفونت، مصرف زیاد الکل و یا حتی یک 

تومور عامل حالت تهوع باشند.

حمله وازوواگال
وقتی خون می بینید رنگتان می پرد و حالت تهوع پیدا می کنید؟ این احساس 
ناخوشایند و احتمالًا غش بعد از آن، سنکوپ وازوواگال نام دارد که نوعی از دست 
دادن هوشیاری به مدتی کوتاه است که اصطلاحاً بیهوش شدن گفته می شود. درد، 
اضطراب، مدت زیاد سرپا بودن و فشار آوردن برای اجابت مزاج می توانند موجب 
افت ناگهانی ضربان قلب و فشارخون شوند. فرد پیش از بیهوش شدن ممکن 
است احساس سرگیجه و تهوع و یا حتی تپش قلب داشته باشد. سایر علائم شامل 
احساس سردی یا عرق کردن، صدای زنگ در گوش و تاری دید یا دید تونلی می شود.

حمله قلبی
اگر دچار حالت تهوع یا احساس بدی در معده تان هستید، حتی اگر دردی در قفسه سینه تان 
احساس نمی کنید ممکن است در معرض یک حمله قلبی باشید. زنان بیشتر از مردان ممکن است 
دچار این علامت شوند. گاهی درد ناشی از حمله قلبی به صورت معده درد یا درد در قسمت میانی بالای 

شکم گزارش می شود یا دردی شبیه احساس ناراحتی یا سنگینی ناشی از بدهضمی.

کتواسیدوز دیابتی
دارید؟  شکم درد  و  استفراغ  تهوع،  حالت 
ممکن است علتش مشکلی در معده تان باشد؛ 
اما این علائم همچنین می توانند آژیر خطری 
برای دیابت نوع اول نیز باشند. اسیدوز دیابتی 
زمانی روی می دهد که سلول های محروم از 
انرژی )که قند مورد نیازشان را به دلیل عدم 
نمی کنند(  دریافت  انسولین  کافی  تولید 
شروع می کنند به سوزاندن چربی به عنوان 
سوخت و باعث می شوند مواد شیمیایی به نام 
کتون ها به مقدار زیادی در خون و ادرار تجمع 
کنند. فرد حال بدی پیدا می کند و وقتی در 
شرایط اسیدوز قرار می گیرد دچار حالت تهوع 
می شود. این بیماری می تواند منجر به کما یا 
مرگ شود، مخصوصاً در افرادی که نمی دانند 
دیابت دارند یا نسبت به علائم هشداردهنده 

مانند تشنگی زیاد یا تکرر ادرار بی توجه اند.

ریفلاکس اسید معده
سوزش معده بارزترین نشانه ی ریفلاکس اسید معده به مری است؛ اما درد سوزاننده ی درون 
قفسه سینه یا معده تان تنها علامت ریفلاکس نیست. وقتی اسید معده یا محتویات معده به سمت 

مری بالا می آیند، ممکن است حالت تهوع به شما دست بدهد.

سندروم استفراغ دوره ای
بیشتر در میان کودکان شایع است می تواند  ترسناک که  این سندروم 
بزرگسالان را نیز درگیر کند. سندروم استفراغ دوره ای موجب حملات مکرر 
تهوع شدید و استفراغ بدون هیچ دلیل مشخصی می شود. هر حمله ی این 

سندروم می تواند تا ساعت ها و یا حتی چند روز طول بکشد.
تهوع معمولی جزو علائم این سندروم نیست و مبتلایان با حالت تهوعی 
که دارند نقش بر زمین می شوند. علت این سندروم هنوز مشخص نیست؛ اما 
تحقیقات نشان می دهد بین سندروم استفراغ دوره ای و میگرن ارتباط وجود 

دارد. بیماران معمولًا با داروهای میگرن تحت مداوا قرار می گیرند.

تهوع آورهای پنهانی!

اینفوگرافی:   محسن عبداللهی *

دلایل عجیب حالت تهوع را بشناسید
حالت تهوع می تواند به دلایل مختلفی اتفاق بیفتد. برخی از آن ها برای ما شناخته شده اند؛ مثل بارداری، ماشین گرفتگی، 

مسمومیت غذایی، مشکلات گوارشی و شیمی درمانی. اما گاهی اوقات مساله به این سادگی نیست و پای عوامل دیگری در میان 
است. در این مطلب برایتان توضیح می دهیم که چه مشکلات و بیماری هایی حالتان را ناخوش می کند. با ما همراه باشید...

وقتی حالت تهوع به ما دست می دهد دیگر نمی توانیم انکارش کنیم. این احساس ناراحت کننده ی آشنا گاهی به دلایلی اتفاق 
می افتد که انتظارش را ندارید:

بلعیدن یک ماده ی غیرخوراکی
متوجه  شود  بلعیده  نباید  که  ببلعیم  را  چیزی  طبیعتاً اگر 
جسم  یک  نفهمیم  است  ممکن  واقعاً  گاهی  اما  می شویم؛ 
خارجی را قورت داده ایم. مثلًا استخوانی از ماهی سالمون یا 
تاری از قلم مویی که با آن غذایتان را به روغن آغشته کرده اید. 
این جسم خارجی در معده می تواند حالت تهوع، استفراغ و 

شکم درد ایجاد کند.

مکمل ها یا مسکن های بدون نسخه
و  ایبوپروفن  آسپرین،  مانند  معمولی  مسکن های  حتی 
نام داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی  به  ناپروکسن که 
که  زمانی  کنند.  ایجاد  تهوع  حالت  می توانند  معروف اند 
این داروها روی سطح معده می نشینند، که می تواند بین 
نیم ساعت تا یک ساعت باشد، موجب تحریک زیاد معده 

می شوند. 
این داروها را همراه غذا مصرف کنید یا از نوع پوشش دار 

آن ها استفاده کنید تا دچار حالت تهوع نشوید. 
غذا  همراه  باید  نیز  را  مکمل ها  و  ویتامین ها  از  برخی 
مصرف کنید تا تهوع نگیرید. آهن و ویتامین C می توانند 
معده را ناراحت کنند چون فرمولاسیون خاص آن ها تأثیر 
تحریک کنندگی دارد؛ اما به محض اینکه دارو معده را ترک 

کند، علائم نیز برطرف خواهند شد.

نارسایی غدد آدرنال
این اختلال هورمونی به این معنی است که 
غدد فوق کلیوی تان نمی توانند به مقدار کافی 
نارسایی  علل  از  یکی  کنند.  تولید  هورمون 
آدرنال، بیماری آدیسون است که یک بیماری 
خود ایمنی بوده و به غدد آدرنال آسیب می زند 
و توانایی تولید کورتیزول شان را محدود می کند 
که هورمونی ضروری برای رشد، سوخت و ساز 
و سایر عملکردهاست.از کجا باید بدانید غدد 
علائم  نمی کنند؟  کار  خوب  کلیوی تان  فوق 
استفراغ،  تهوع،  حالت  بیماری،  این  معمول 
اسهال، کاهش وزن و در صورت تداوم، افت 
شدید فشارخون تا حدی است که فرد غش 
می کند. افرادی که نارسایی آدرنال دارند و این 
علائم را بروز می دهند باید هر چه زودتر تحت 
مراقبت های پزشکی قرار بگیرند، زیرا درمان 

نکردن این بیماری می تواند بیمار را بکُشد.

داروهای تجویزی
خیلی از داروهای تجویزی و بدون نسخه موجب عارضه جانبی تهوع می شوند. بیس فسفونات های خوراکی که برای درمان 

پوکی استخوان تجویز می شوند و داروهای تزریقی دیابت که با کُند کردن گوارش، قند خون را کنترل می کنند می توانند موجب 
حالت تهوع شوند. برخی از داروهای فشارخون، ضدافسردگی و آنتی بیوتیک ها نیز می توانند حالت تهوع ایجاد کنند.
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گزارشوتحلیلازمجیدروانستان

با برگزاری جلسات دادگاه متهمان اصلی بانک سرمایه 
اهالی ورزش  مالی  بیان مطالب مهمی درباره شارژ  و 
به  ورزش  وزارت  است  خوب  هدایتی،  حسین  توسط 
هدایتی؛  حسین  بگوید؛  کشور  ورزش  متولی  عنوان 
عابر بانک ورزش است، یا صندوق قرض الحسنه و یا ابر 

بدهکار؟!
مثل  داشت  وجود  پرونده  این  در  عجیبی  نکات 
شرکت های کارتن خواب و هزینه پول های ارزان کثیف 
در عرصه های ورزشی و فیلم سازی! آنچه که پولشویی 
شرایط  سرمایه  بانک  متهمان  می شود.  خوانده  نیز 
فراهم  را  خواب ها  کارتن  برخی  اسم  به  وام  دریافت 
می کردند. جالب این که در برخی موارد عمده وثیقه های 
در  بود.  شده  گران نمایی  اموال  و  سفته  گیرندگان  وام 
خصوص شرکت های کارتن خواب هم صورت های مالی 
ارائه شده مشابه بوده و حتی به تایید جامعه حسابرسان 
هم نرسیده بود. پرونده بانک سرمایه، که بانک عامل 
وزرات نفت در زمان تحریم ها بود، با پرونده های دیگر 
فساد مالی از جمله صندوق ذخیره فرهنگیان و خریداران 

پتروشیمی اصفهان بودند، گره خورده است.
*94درصدتسهیلات

بر اساس کیفر خواست دادستانی، بازگردانده نشدن 
94 درصد تسهیلات پرداخت شده، اتلاف نزدیک به 3 
هزار میلیارد تومان، ثبت ده ها شرکت کاغذی و پرداخت 
وام به نام آن ها، دریافت غیرقانونی 600 میلیارد تومان 
تسهیلات بانکی به نام کارتن خواب ها، و بیش از 250 
مغازه،  کارگر  و  منزل  مستخدم  نام  به  تومان  میلیارد 
گران نمایی وثیقه ها، حق ماموریت 480 میلیون تومانی، 
دستمزد 1/5 میلیارد تومانی و ... پرونده های قطوری را 
برای متهمان تشکیل داده که مشهورترین متهم پرونده، 
پرویز کاظمی وزیر رفاه دولت احمدی نژاد در سال های 
1384 تا 1385 است. به گفته خودش به دلیل عمل 

چشم، تنها توانسته 13 هزار برگه از آن ها را مطالعه کند.
*فهرست20نفره

11 آذر 1396 بود که محمود صادقی، نماینده تهران 
توییتر خود منتشر  را در  نفر  در مجلس، فهرست 20 
و مدعی شد که آن ها در مجموع حدود 6 هزار و 900 
حسین  دارند.  بدهی  سرمایه  بانک  به  تومان  میلیارد 
هدایتی از مدیران و سرمایه گذاران ورزشی، مالک باشگاه 
باشگاه  مدیره  هیأت  سابق  اعضای  از  و  آذین  استیل 
پرسپولیس، یکی از نفرات این فهرست بود. خیلی زود 
هدایتی داشتن هر نوع بدهی به بانک سرمایه را تکذیب 
کرد و گفت از آقای صادقی شکایت خواهد کرد. البته 
غلامحسین محسنی  اژه ای، سخنگوی قوه قضاییه سال 
1391 گفته بود که حسین هدایتی به دلیل بدهی بانکی 
تحت تعقیب قضایی است. پرویز کاظمی که عضو هیأت 
مدیره وقت بانک سرمایه نیز بوده، بعد از خدماتی که در 
راستای پرداخت تسهیلات کلان 600 میلیارد تومانی به 
شرکت های متعلق به حسین هدایتی ارائه داده، به سمت 
ایرانیان  آذین  عضویت در هیأت مدیره شرکت استیل 

منصوب شده است.
*600میلیاردتومانبرایهدایتی

به گفته نماینده دادستان، بانک سرمایه هزینه های 

شهرت طلبانه صرف تیم های ورزشی و در یک مورد، 
اصل بدهی شخصی که در حوزه ورزش تخصص دارد 
)هدایتی( به این بانک 600 میلیارد تومان بوده، اما این 
فرد تنها 12 میلیارد تومان را پس داده است! مهم تر از 
حوزه ورزش، مطرح شدن نام محمد امامی سرمایه گذار 
سریال نمایش خانگی پر طرفدار شهرزاد است. امامی از 
بانک سرمایه حدود 700 میلیارد تومان وام گرفته است. 
در  تومان  میلیارد  مبلغ 480  وام،  دریافت  بر  علاوه  او 

فروش اموال به بانک گران نمایی داشته است.
*گراننماییامامی

طبق گفته محمدرضا محدث خراسانی، معاون مدیر 
عامل سابق صندوق ذخیره فرهنگیان، امامی ساختمان 
خرابه ای در خیابان جمهوری را به مبلغ 2 میلیارد تومان 
به بانک سرمایه داده و به جای آن، 90 میلیارد تومان 
گرفته است! امامی برای این که فیلمی تهیه کند با آقای 
تا 1300  بین 1000  او  از  و  کرد  ایجاد  رابطه  غندالی 
میلیارد تومان وام با چک گرفت و نتوانست این مبلغ را 
برگرداند. او حتی برای فروش تولیدات در شبکه نمایش 
خانگی، موسسه تصویرگستر پاسارگاد را تاسیس کرد 
که مدیر این موسسه علی اسدزاده است. امامی برای 
راه اندازی این موسسه نیز با عنوان کارآفرینی 5 میلیارد 

تومان وام گرفته است.
*حاشیههاوواکنشها

انتشار اخبار دادگاه و محاکمه حسین هدایتی تحت 
و  حاشیه ها  اقتصادی،  بزرگ  متخلفان  از  یکی  عنوان 
واکنش های بسیاری در پی داشت، اما شاید هیچ یک 
آن ها به اندازه اظهارات نماینده دادستان که گفته بود؛ هر 
کسی که از هدایتی پول گرفته، باید پس بدهد با واکنش 
همراه نشده است. صحبت های نماینده دادستان مبنی 
موجب  هدایتی،  حساب  بی  بخش های  بازگشت  بر 
نگرانی برخی از مدیران فوتبالی شده، چرا که در چند 
سال اخیر همواره نام حسین هدایتی به عنوان عابر بانک 
پرسپولیس در روزهای نداری این باشگاه به گوش رسیده 

و غیر قابل کتمان است.
*بازیکنانپولهاراپسمیدهند؟

البته بر هیچ کس پوشیده نیست که کمک های هدایتی 
به فوتبال و باشگاه ها تنها به تیم استیل آذین منتهی 
نشده بلکه به گفته های خود او، بارها و بارها در جریان 
زیادی  کمک های  پرسپولیس،  بازیکنان  قراردادهای 
به این باشگاه پر طرفدار داشته و حتی مدعی بوده که 
مبلغ یک میلیارد تومان به تیم ملی فوتبال بعنوان کمک 
پرداخت  کی روش  کارلوس  معوقه  حقوق  از  بخشی  و 
کرده است. اکنون این سوال پیش می آید که با باز شدن 
پای هدایتی به دادگاه مفاسد اقتصادی و ضرب الاجل 
بیت المال،  پول های  بازگشت  برای  دادستان  نماینده 
آیا امکان دارد که تمامی بازیکنان و تیم هایی که از این 
عابر بانک معروف پول گرفته اند، در دادگاه حاضر و مبالغ 

دریافتی را بازگردانند؟
*بهبهوچهچهمدیران

قاعدتا جواب این سوال منفی است چرا که هدایتی 
این پول ها را تحت عنوان قرارداد، پاداش و ... به بازیکنان 
فوتبال داده است. از نظر قانونی امکان بازگشت پاداش 
هدایتی به فوتبالیست ها، بعید به نظر می رسد. به عنوان 
مثال اگر فلان بازیکن از هدایتی پاداش گرفته و اکنون 
نداشته باشد آن پول را پس بدهد، باید بازداشت شود؟ 
شاید بگویند آن زمانی که این پول ها پرداخت می شد، 

هیچ کس خبر نداشت هدایتی مجرم است.
مدیران وقت هم باید در این زمینه پاسخ گو باشند، زیرا 
هنگام دریافت این پول ها و هدایای 400 سکه  طلا بابت 
برتری مقابل رقیب دیرینه خود نه تنها از چگونگی تهیه 
پول ها از هدایتی سوالی نکردند، بلکه با به به و چه چه، 

توانایی های مدیریتی خود را به رخ دیگران کشیدند.
*پولشویی؟!

مطرح  مالی  فساد  بحث  وقت  هر  ایران  فوتبال  در 
کنایه  مجلس  نمایندگان  جمله  از  خیلی ها  می شود 
آمیز آن را مطرح می کنند که داستان مفصل و البته جا 
افتاده ای دارد، اما تا به حال نه وزارت ورزش و جوانان، 
کمیته های  و  لیگ  سازمان  نه  فوتبال،  فدراسیون  نه 
به نقل هر  این موارد که بعدها  به  انضباطی و اخلاق 
مجلسی تبدیل شده، رسیدگی نکرده و حتی نپرسیده اند 
که این پول ها از کجا آمده و چرا در فوتبال و فقط در یک 
خبر  با  همگان  بعدها  می شود.  خرج  خاص  باشگاه 

می شوند که به نوعی پولشویی صورت گرفته است. هر 
چند هدایتی رابطه اش تنها با فوتبالیست ها نبوده، بلکه 
با برخی مداحان و سیاسیون هم ارتباط خوبی داشته و به 

آن ها نیز از این پول ها داده است.
*شاهکارمدیریتی

نکته قابل توجه این بوده که در سال های اخیر باشگاه 
گرفته  قرار  برخی ها  پولشویی  توجه  مورد  پرسپولیس 
است. در زمان مدیریت محمد رویانیان در پرسپولیس در 
طرحی عجیب با ارائه حواله هایی به بازیکنان سرشناس 
تیم در ازای بخشی از مبالغ قراردادشان آنها را به حضور یا 
تمدید قرارداد در پرسپولیس ترغیب کردند. موضوعی که 
در آن زمان با تکذیبیه اصلی مدیران پرسپولیس مواجه 
شد و رسانه ها مثل همیشه متهم به حاشیه سازی و نشر 
اکاذیب  شدند، اما با گذشت مدتی از این ماجرا، شاهکار 
مدیریتی رو شد. موضوع ماشین های بی پلاک و سند 
مالکیت که به ازای بخشی از مبلغ قرارداد به بازیکنان 

پرسپولیس داده شد.
*ردیفشدنخودروهایگرانقیمت

ردیف شدن خودروهای گران قیمت و صفر کیلومتر 
در پارکینگ محل تمرین باشگاه پرسپولیس، انعکاس 
چشمگیری در خبرگزاری ها و رسانه های داخلی داشته 
پورشه  بنز،  مرسدس  واردات  جنجالی  ماجرای  است. 
و بی ام و موضوعی بود که باعث شد تا مدیرعامل وقت 
باشگاه استقلال نیز این اتومبیل ها را ابزاری برای دور 
زدن قانون سقف قرارداد فدراسیون فوتبال بداند. در آن 
زمان معاون اجرایی باشگاه پرسپولیس در باره تعداد این 
اتومبیل ها گفت: »15 خودرو با تلاش بخش اقتصادی 
در اختیارمان قرار گرفته و سه مدل مختلف هستند. 
بی ام و و پورشه و مرسدس بنز که بازیکنان به انتخاب 

خودشان یکی از این ماشین ها را برداشته اند.«
*قراردادعجیبباژوزه

در  رویانیان  محمد  مدیریتی  شاهکار  تنها  این 
پرسپولیس نبود، زیرا هیچ کس ماجرای نوع قرارداد با 
مانوئل ژوزه را فراموش نکرده است. رویانیان نسبت به 
نحوه خبر رسانی صدا و سیما برای انتخاب سرمربی 
خبر  گفت: »شبکه  و  معترض شد  پرسپولیس  جدید 
برنامه مفصلی از عملکرد خوزه مانوئل پخش کرد و او را 
مربی بسیار توانمندی دانست. این فضا باعث شد تا او 
رقم پیشنهادی اش را بالا ببرد! اجازه ندادند ما با آرامش 
و بدون جنجال های خبری کارمان را پیش ببریم.« نکته 
اینجاست رویانیان توضیح نداد که چگونه ممکن است 
پخش بیوگرافی مانوئل در شبکه خبر، او را به این نتیجه 
برساند که از ثبت قرارداد با پرسپولیس خودداری کند؟ 
و از طرفی با او آن نوع قرارداد بسته شود تا این باشگاه 

محکوم به پرداخت حدود 7 میلیارد تومان گردد.
*تلاشپروینبراینجاتهدایتی

در یکی از برنامه های 90 حسین هدایتی مدعی شد 
در دوران مدیریت علی اکبر طاهری مبلغ 19 میلیارد 
تومان به پرسپولیس داده است. او هم چنین ادعا کرده 
بود برای بازگشت طارمی و رضاییان به جمع سرخپوشان 
یک میلیارد و 650 میلیون هزینه کرده است. علی پروین 
پیشکسوتان  شرکت  مدیره  هیأت  رئیس  عنوان  به  که 
کهن پرسپولیس فعالیت می کند و دوستی نزدیکی با 
حسین هدایتی دارد و بسیاری از مشکلات قبلی و فعلی 
پرسپولیس با وساطت او و دست و دلبازی های هدایتی 
رفع و رجوع می شد، این روزها به دنبال امضاء گرفتن 
برای نجات حسین هدایتی از آنچه که می توان به آن 
پولشویی لقب داد، است. پروین در صدد است نامه ای 
تنظیم کند که به امضای همه فوتبالی ها برسد. او عقیده 
دارد هدایتی برای فوتبال این مملکت خیلی زحمت 

کشیده و شاید این نامه بتواند کمکی به او کند.
ابر یا و قرضالحسنه صندوق بانک، عابر *

بدهکار؟!
به نظر می رسد وزارت ورزش و جوانان که متولی ورزش 
کشور است و همچنین خود را مالک دو باشگاه بزرگ 
تهرانی می داند، باید پیگیر این سوال باشد که چگونه 
هدایتی با توجه به پیشینه اش که از سال 1391 به نقل 
قول از غلامحسین محسنی  اژه ای، به دلیل بدهی بانکی 
تحت تعقیب قضایی بود، به باشگاه پرسپولیس ورود پیدا 

کرد و آن زمان اعتراضی نشد؟
 آیا نباید از مدیران وقت این باشگاه که از این موضوع 

استقبال کردند، توضیح بخواهند؟

15نکتهبرایگفتوگوهایقبلازعید

جان یکدیگر را نجات دهیم 

 هر سال، هزاران تصادف در همین چند روز اتفاق می افتد و هزاران نفر کشته و مصدوم 
می شوند.پیشنهاد می کنیم از امروز تا پایان سفرهای نوروزی، بحث ایمنی سفر را در گفت 
و گوهای دوستانه و خانوادگی پیش بکشید و به عنوان وظیفه ای انسانی و عاطفی، با 

اطرافیان تان در این باره صحبت کنید.
1 -  موقعی که احساس خواب می کنید، خودرو را در جایی امن پارک و درهای آن را از 

داخل قفل کنید و اندکی بخوابید.
اکثر افراد فکر می کنند که می توانند بر خواب غلبه کنند اما این یک توهم است. خواب 
حین رانندگی بسیار فریبنده است و بی آن که متوجه شوید ناگهان چشم هایتان را می بندد.

حتی یک چرت 5 ثانیه ای هم می تواند شما و دیگران را به کشتن دهد.
2- اکثر تصادفات رانندگی به دو دلیل رخ می دهند: سرعت بالا و سبقت غیرمجاز.

اگر سرعت تان مثلًا 20 کیلومتر در ساعت بیش از حد قانونی باشد، به فرض این که سالم 
برسید، تنها چند دقیقه زودتر خواهید رسید اما قطعاً به ریسک زندگی نمی ارزد.

وقتی در جایی از وسط جاده، خط ممتد رسم شده، معنی اش این است که متخصصان 
جاده و سوانح، آن نقطه را دیده، بررسی کرده و به این نتیجه رسیده اند که اگر در این نقطه 
خاص سبقت گرفته شود، امکان شاخ به شاخ شدن خودروها و تصادفات مرگبار وجود دارد.
3-حواس راننده را پرت نکنید. علت بسیاری از تصادفات، نه خود راننده که سرنشیانی 
هستند که حواس راننده را پرت می کنند، از جر و بحث گرفته تا نشان دادن مناظر اطراف 

به راننده و ... .
4- کمر بند ایمنی را ببندید، حتی سرنشینان عقب خودرو.

تا کنون هزاران نفر که تصادفات شدید رانندگی کرده اند، فقط به این علت از مرگ نجات 
یافته اند که کمربند ایمنی بسته بودند. 

5- قبل از سفر خودرو را از لحاظ فنی کنترل کنید به ویژه سیستم ترمزها، سطح و باد 
لاستیک ها، روغن ها و فیلترها، برف پاک کن ها و ... .

6- کودک را حتماً در داخل صندلی کودک بگذارید و کمربند ایمنی آن را ببندید. کودکان 
چون وزن کمی دارند هنگام تصادفات شدید مانند توپی پرت می شوند و آسیب می بینند.
در آغوش گرفتن کودک در صندلی کنار راننده اشتباه بزرگی است چون ضربه ایربگ به 

حدی شدید و انفجاری است که در جا گردن کودک را می شکند و او را می کشد.
7- مادران باردار، باید کمر بندی ایمنی را از زیر شکم و بخش فوقانی آن را از بین سینه 

ها رد کنند.
8- از سالم بودن پشت سری روی صندلی مطمئن باشید. پشت سری می تواند در هنگام 

برخوردهای شدید از شکستگی مهره های گردن جلوگیری کند.
9- اگر به نقاط سردسیر سفر می کنید، حتماً زنجیر چرخ و ضدیخ داشته باشید. کمی 

هم آب و غذای اضافی و پتو در خودرو داشته باشید. 
 10-فاصله طولی خودروی خود با خودروی جلویی را حفظ کنید. 

به این بیندیشید که خودروی مقابل به دلیل ناگهان متوقف شود
 آیا با این فاصله و سرعت کنونی می توانید از برخورد با آن جلوگیری کنید؟!

11- درصد تصادفات در 30 کیلومتری شهرها اتفاق می افتد. علت روانی اش نیز این 
است که فرد فکر می کند بعد از دهها یا صدها کیلومتر رانندگی، بدون حادثه به مقصد 
رسیده و لذا در این بخش پایانی هم خطری متوجه او نیست. علت های فیزیکی و محیطی 
اش هم معلوم است: خستگی راننده و تعدد خودروها، دوچرخه ها و افراد پیاده در نزدیکی 

شهرها.
12- شب ها وقتی خودرویی از روبرو می آید یا پشت سر خودرویی هستید، از نوربالا 

استفاده نکنید.
13-در ابتدای بارندگی، آب اندک باران یا گرد و خاک کف جاده ترکیب می شود و لایه ای 
لغزنده روی کف جاده ایجاد می کند. بنابراین در شروع بارندگی، جاده ها در لغزنده ترین 

حالت خود قرار دارند.
 14-موقع بارندگی، در جاهایی از جاده آب جمع می شود. وقتی خودرو با سرعت بالا 
به این نقاط می رسد، ممکن است برای لحظاتی کنترل چرخ های خودرو از عهده فرمان 

خارج شود. در این مواقع آهسته تر رانندگی کنید.
15- هنگام عبور از جاده های کوهستانی، بوق نزنید. صدا بوق در کوهستان پژواک می 

یابد و ممکن است سنگ های سست را تکان دهد و به جاده بریزد یا بهمن را فعال کند.
معاوناورژانسقم

مدیرکلمیراثفرهنگی،صنایعدستیوگردشگریاستانقممطرحکرد

وجود ظرفیت برای اسکان 57 هزار مسافر 
نوروزی در قم

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم گفت: ظرفیت اسکان در 
استان در واحدهای مختلف در ایام نوروز به بیش از 57 هزار نفر رسیده است.

حمید یزدانی با اشاره به اطلاع رسانی به مسافران نوروزی در قم اظهار کرد: اطلاع رسانی 
به مسافران را در قالب بنرها، بروشورها و کیوسک های راهنمایی در ایام نوروز انجام خواهیم 
داد. وی ادامه داد: اطلاع رسانی به مسافران در ورودی های شهر قم صورت می گیرد، هشت 
کیوسک شهرداری برای اطلاع رسانی در شهر در ایام نوروز مستقر خواهد شد که نمایندگان 
بخش خصوصی در این کیوسک ها حضور پیدا می کنند، اداره میراث فرهنگی هم چهار 
کیوسک برای اطلاع رسانی در قم ایجاد می کند. مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری استان قم افزود: از همه ظرفیت های بخش خصوصی در زمینه گردشگری 
برای اطلاع رسانی به مسافرین نوروزی استفاده خواهیم کرد تا جاذبه های قم را به این 
مسافرین معرفی کنیم. 22 هزار نقشه برای مسافرین نوروزی در استان قم آماده کردیم 
که مسیر گردشگری در این نقشه ها مشخص شده است. یزدانی اولویت اسکان مسافرین 
نوروزی استان قم را با واحدهای اقامتی دانست و تصریح کرد: در صورت پر شدن ظرفیت 
این واحدها، اسکان مسافرین نوروزی در واحدهای دیگر صورت می گیرد. وی ادامه داد: 
به 170 واحد اقامتی شخصی برای مسافرین در شهر قم اخطار دادیم و 30 واحد را هم 
پلمب کردیم، در حال شناسایی واحدهای اقامتی غیرمجاز دیگر در قم هستیم و این واحدها 
تحت نظارت سازمان میراث فرهنگی نیستند. مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری استان قم افزود: بازدید از واحدهای گردشگری استان از حدود یک ماه پیش 
آغاز شد و به 13 واحد اخطار دادیم و یک واحد گردشگری متخلف در قم را هم پلمب کردیم، 
این بازدیدها تا پس از تعطیلات نوروزی ادامه خواهد داشت. یزدانی ظرفیت خانه های 
مسافر استان قم را پنج هزار و 550 نفر اسکان دانست و تصریح کرد: در آموزش و پرورش 
قم ظرفیت اسکان 14 هزار نفر وجود دارد و ظرفیت اسکان در قم در ایام نوروز به بیش از 
57 هزار نفر رسیده است. وی خاطرنشان کرد: مکان های مسقف استان قم را با همکاری 

دستگاه های مختلف در روزهای بارانی برای اسکان مسافرین استفاده خواهیم کرد.
 

درروزهایپایانیسالونوروزصورتمیگیرد

اجرای طرح های متنوع خیرخواهانه و 
آموزشی توسط داوطلبان هلال احمر درقم

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم از اجرای طرح های متنوع خیرخواهانه و 
آموزشی؛ فرشتگان رحمت، نیابت، مروجین سلامت و داوطلب یار امداد و نجات در روزهای 

پایانی سال و نوروز 98 با حضور داوطلبان خبر داد .
محمد گلفشان  اظهارداشت :: اجرای طرح فرشتگان رحمت با هدف ترویج و اشاعه 
فرهنگ غنی فعالیت های خیرخواهانه و نیکوکاری، و کمک با تکریم به خانواده های کم 

برخوردار ضمن حفظ ارزش و کرامت انسانی، دلجویی از آنها صورت میگیرد.
وی با تاکید بر اینکه تمام سبدهای اهدایی یا در قالب بن یا اقلام و بدون هیچ آرم و نشانی 
از هلال احمر و با حفظ کرامت انسانی افراد توسط داوطلبان این جمعیت توزیع می شود، 
گفت: در نظر داریم با همت خیرین و داوطلبان، موسسات خیریه و مردم نهاد و خانه های 

هلال 3 هزار سبد کالا را در آستانه سال نو به خانواده های کم برخوردار اهدا کنیم.
گل فشان با تشریح سایر فعالیت های داوطلبان هلال احمر در ایام پایانی سال، به حضور 
خیرین و داوطلبان در سرای سالمندان در ایام نوروز و برپایی سفره های هفت سین و انجام 
مراسم های شاد اشاره کرد و افزود: در طرح نیابت که داوطلبان جمعیت هلال احمر به 

نیابت از فرزندان افراد سالمند، معلول و از کارافتاده به سرکشی و دیدار این افراد می روند.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم تصریح کرد: در طرح مروجین سلامت،  که با 
هدف حمایت از زندگی و سلامت انسان ها همچون سنوات گذشته توسط داوطلبان قم 
اجرا می شود، کاهش آسیب های ناشی از حوادث به ویژه در چهارشنبه سوری و اثرات 
مخرب در ایام پایانی سال با ارائه آموزش و آگاه سازی در این زمینه در دستور کار قرار دارد.
گل فشان با بیان اینکه جامعه هدف این طرح عموم مردم هستند گفت: امسال در 10 
خانه هلال سطح استان قم این طرح با مشارکت معاونت اجتماعی نیروی انتظامی اجرایی 
می شود.وی در خصوص اجرای طرح داوطلب یار امداد و نجات بیان کرد: یکی دیگر از 
طرح های ارزنده و نوعدوستانه اجرای طرح داوطلب یار امداد و نجات است که با حضور 
پزشکان و پیراپزشکان داوطلب که در پایگاه های امدادی در سطح جاده و پایگاه های درون 
شهری مستقر می شوند، این طرح با هدف ترویج فرهنگ داوطلبی و خدمت داوطلبی با 

بهره گیری از تخصص پزشکان در ایام نوروز اجرا می شود.

استاندارقم:
 در عمل قدردان فداکاری شهدا و ایثارگران باشیم

استاندار قم گفت: تکریم و تجلیل از شهدا و خانواده شهدا و ایثارگران نباید تنها به لسان 
باشد بلکه در عمل باید قدردان فداکاری و ایثار این عزیزان باشیم.

دکتر سرمست در جلسه شورای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در استانداری قم، ضمن 
گرامی داشت روز بزرگداشت شهدا،تاکید کرد: دستگاهها نه تنها در روز شهید که در طول 
سال دیدار از خانواده معظم شهدا را در دستور کار خود داشته باشند، دیدار و تکریم از 
خانواده شهدا وظیفه حداقلی در قبال خاندان شهدا و ایثارگران است . رئیس شورای ترویج 
فرهنگ ایثار و شهادت در استان قم اضافه کرد: استانداری نیز در این مساله خود پیشرو 
بوده و برنامه دیدار از خانواده معظم شهدا و ایثارگران را در روز شهید و به مناسبت های 
مختلف مورد تاکید دارد. سرمست ادامه داد: به منظور بزرگداشت روز شهدا نیز در برنامه 
هایی که از سوی دبیرخانه شورا اعلام می شود، اعضای شورا و سایر مسوولان دستگاهها 
حضور می یابند. تاکید کرد : در جلسات شورای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت اعضای شورا 
شخصا حضور یافته و یا نماینده تام الاختیار و ثابتی را معرفی نمایند تا مصوبات جلسات 
مورد پیگیری قرار گیرد و خروجی این جلسات ما را به اهداف برگزاری که همانا ترویج 
فرهنگ ارزشمند ایثار و شهادت است برساند. وی همچنین خاطر نشان کرد: فعالیت 
دستگاهها در حوزه ترویج این فرهنگ ارزشمند مورد ارزیابی است و دستگاهها برنامه های 
اجرا شده در حوزه ایثار و شهادت را به دبیرخانه شورا اعلام نمایند.   مدیر کل بنیاد شهید 
وامور ایثارگران استان نیز در این جلسه گفت: جلسات شورای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت 
بدنبال تکریم و تجلیل  مقام شامخ خانواده معظم شهدا و حرکت در مسیر ترویج فرهنگ 
ایثار و شهادت است. سردار سید جواد هاشمی ضمن اشاره به تجلیل از دستگاههای 
برتر در حوزه اجرای طرح سپاس افزود: این تجلیل برمبنای گزارشهایی است که از سوی 
دستگاهها به دبیرخانه شورای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در بنیاد شهید وامور ایثارگران 
ارایه شده است.  دبیر شورای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت افزود: این جلسات در مسیر 
زنده نگه داشتن یاد و راه شهدا و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت است تا در پیچ و خم زندگی 
مورد فراموشی قرار نگیرد . سردار هاشمی افزود: روزهای پایانی سال 22اسفند مصادف با 
سالروز تاسیس بنیاد شهید بنام روزشهید نامگذاری شده تا در این روزها خانه دل بکانیم و 
سال جدید را با یاد شهدا آغاز نماییم. 77 گلزار شهید نماد عزت و اقتدار ملتی آزاده است، 
امروزگلزار شهدای قم ثبت ملی شده و میراث معنوی ما است. وی از حضور مراجع عظام 
حضرت آیت الله نوری همدانی و علمای اعلام حضرت آیت الله سعیدی، حضرت آیت 

الله اعرافی و آیت الله حسینی بوشهری در برنامه دیدار از خانواده معظم شهدا تقدیر کرد.
در این جلسه مقررگردید تا برنامه صبحگاه مشترک همزمان با روز شهید در گلزار شهدا 
با حضور استاندار قم  و مسوولان استان به منظور ادای احترام به شهدا و تجدید میثاق 
با آرمانهای شهدا برگزار گردد. در پایان این مراسم از مدیر حوزه های علمیه سراسرکشور، 
فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع(، رئیس سازمان جهاد کشاورزی و مدیر عامل شرکت آب 

و فاضلاب تقدیر صورت گرفت.

بامعرفیادارهکلبنیادشهیداستان؛

شرکت آب و فاضلاب دستگاه برگزیده قم در 
اجرای »طرح سپاس« شد

شامخ  مقام  )تکریم  شهید  بنیاد  سپاس  طرح  در  قم  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت 
خانواده های معظم شهدا و ایثارگران( به عنوان دستگاه برگزیده معرفی شد.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، جلسه شورای استانی ترویج 
فرهنگ ایثار و شهادت امروز با حضور استاندار، فرماندار، مدیرکل بنیاد شهید استان و 
مدیران سایر دستگاه های استان در سالن امام جواد)ع( استانداری برگزار شد. مدیرکل بنیاد 
شهید استان در این جلسه، دستگاه های برگزیده استان در اجرای طرح سپاس)تکریم مقام 
شامخ خانواده های معظم شهدا و ایثارگران( را معرفی کرد که دکتر صادق پور مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب به عنوان نخستین دستگاه، لوح سپاس خود را از استاندار قم دریافت 
کرد. در این لوح سپاس که به امضا مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم رسیده، 
آمده است: خدمت رسانی و تکریم مقام شامخ خانواده های معظم شهدا و ایثارگران، تکریم 
از مقام ایثار، گذشت، فداکاری و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت است. سیدجواد هاشمی در 
ادامه این لوح سپاس ضمن تجلیل از اهتمام شرکت آب و فاضلاب در تکریم خانواده معظم 
شاهد و ایثارگر در سال 97 آورده است: این خدمات خالصانه و صادقانه مدال افتخاری بر 
سینه خادمان به شهدا و ایثارگران و موجبات رضایت حق تعالی است. در بخش پایانی این 
لوح سپاس خاطرنشان شده است: اکنون همزمان با چهلمین سال انقلاب اسلامی و روز 
بزرگداشت شهدا فرصت را مغتنم شمرده و از خدمات بی دریغ و خالصانه شما کمال سپاس 
را داریم و ضمن آرزوی صحت و سلامت برای جنابعالی و همکاران محترمتان، موفقیت 
روزافزونتان را در ترویج فرهنگ ایثار و شهادت، در سایه توجهات حضرت ولی عصر)عج( و 
با اجرای منویات مقام معظم رهبری از خداوند متعال مسئلت دارم. مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب استان قم نیز در این جلسه ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای گران قدر، 
بر لزوم توجه به خانواده معظم و معزز شهدا تأکید کرد و خواستار رسیدگی هر چه بیشتر به 

خانواده های شهدای مدافع حرم به ویژه تیپ فاطمیون شد.

مدیرعاملشرکتآبوفاضلاباستاناصفهانمطرحکرد

آبفا اصفهان شرکتی پیش رودر خدمات رسانی 
پایدار به مردم  

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان گفت:در چند سال اخیر شرکت آبفا 
استان اصفهان به رغم چالش هایی موجود موفق شد یکی از پیشروترین شرکتهای تابع 

وزارت نیرو در خدمات رسانی پایدار به مردم  محسوب شود.
مهندس هاشم امینی در جشن خانواده بزرگ شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان که 
به مناسبت تجلیل از دانش پژوهان ممتاز،بانوان فرهیخته و بازنشستگان در سال 97 برگزار 
شد اظهارداشت : موفقیت های پیاپی شرکت آبفا استان اصفهان بدنبال تلاش شبانه روزی 
تمام کارکنان این صنعت حاصل شد بدین ترتیب از همه کارکنان شرکت آبفا استان اصفهان 
انتظار می رود تمام تلاش خود را در راستای خدمات رسانی مطلوب به مردم همچنان در 
دستور کار قرار دهند. وی تامین آب شرب مردم را در تابستان امری دشوار برشمرد و خاطر 
نشان ساخت: در نیمه اول سال جاری به دلیل کاهش بی سابقه جحم ذخیره آب  سد 
زاینده رود در تامین آب شرب مشترکین تحت پوشش طرح آبرسانی اصفهان بزرگ با چالش 
هایی مواجه بودیم که خوشبختانه با درایت ،تعهد ،تخصص و تلاش بی وفقه کارکنان 
توانستیم آب شرب مورد نیاز مردم را در فصل تابستان تامین کنیم. رئیس هیات مدیره و 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان بیان داشت: در فصل تابستان بسیاری از 
مسئولان کشوری به جهت کاهش بی سابقه حجم ذخیره سد زاینده رود نگران تامین آب 
شرب بیش از 4 میلیون نفر در این حوضه بودند این در حالیست که به لحاظ تدبیری که 
مدنظر قرار گرفت آب شرب ساکنان حوضه زاینده رود بدون ایجاد کمترین مشکلی تامین 
شد. مهندس امینی موضوع سازگاری با کم آبی را یکی از اولویت های اساسی شرکت آبفا 
استان اصفهان برشمرد و اظهار داشت:آبفا اصفهان سازوکارهایی که در نهایت منجر به 
سازگاری با کم آبی در نقاط مختلف استان می شود را به طور جدی دنبال می کند و دراین 
راستا کمیته ایی هم تشکیل شد وی ادامه داد: تجلیل از بانوان شرکت در حالی صورت 
می گیرد که بانوان همچنان یکی از گروههای تاثیر گذار هستند که در بزنگاههای مختلف 
شرکت را در برون از چالش ها یاری رساندند . مدیرعامل شرکت آبفا استان اصفهان تجلیل 
و تکریم از  بازنشستگان را امری ضروری برشمرد و اظهار داشت: تکریم افرادی که 30 سال 
بی وفقه درصدد خدمت به مردم بودند ضروری است این درحالیست که در چند سال اخیر 

طرح تکریم بازنشستگانی که چندین سال از عمر خدمت آنها می گذرد اجراء  می شود 

مدیرکلثبتاحوالاستانقم:

جمعیت قم به یک میلیون و 338 هزار نفر رسید
مدیرکل ثبت احوال استان قم گفت: جمعیت استان یک میلیون و 338 هزار نفر است 
و 25 درصد از جمعیت استان قم سنین 15 تا 29 سال دارند.  خلیل مرادی با اشاره به 
جمعیت استان قم اظهار کرد: جمعیت استان یک میلیون و 338 هزار نفر است و بیشترین 
فراوانی گروه سنی در استان مربوط به سنین 30 تا 34 سال است، 25 درصد از جمعیت 
استان قم سنین 15 تا 29 سال دارند. وی ادامه داد: هفت هزار و 176 واقعه ازدواج و دو 
هزار و 777 واقعه طلاق در 11 ماه سال جاری در استان قم ثبت کردیم، 99 درصد ازدواج ها 
و طلاق های استان مربوط به مناطق شهری است. مدیرکل ثبت احوال استان قم افزود: 
میانگین سن ازدواج زنان و مردان استان در ازدواج 24 سال و 29 سال و در طلاق 30 سال 
و 34 سال است، در 20 درصد ازدواج های استان قم سن زن و شوهر تقریبا برابر است، 

بیشترین فراوانی ازدواج دختران قمی در گروه سنی 15 تا 19 سال است.
مرادی 10 درصد ازدواج های استان قم را با عمر کمتر از یک سال دانست و تصریح کرد: 

به صورت روزانه 21 مورد ازدواج و هشت مورد طلاق در استان ثبت می شود.
وی ادامه داد: در 9 ماه نخست سال جاری 120 مورد وقوع طلاق در استان قم کمتر 
نسبت به مدت مشابه سال گذاشتیم و در این مدت کاهش پنج درصدی آمار وقوع طلاق را 
در استان شاهد بودیم. مدیرکل ثبت احوال استان قم خاطرنشان کرد: رشد جمعیت استان 
بیشتر به دلیل موالید جدید و نه مهاجرت است، آمار استان قم به لحاظ تعداد موالید جدید 

از میانگین کشور بالاتر است.

حسین هدایتی  چه کاره است

 عابر بانک، صندوق قرض الحسنه یا ابربدهکار ورزش؟!

ناامیدی اجتماعی را باید معضلی در سایه اما بسیار خطرناک دانست؛ معضلی که بی 
سروصدا فرد را دچار ساخته و متعاقب آن، کارکردهای حیاتی جامعه را از کار می اندازد.

ناامیدی حال و هوایی است که این روزها شاید بیش از هر زمانی دیگر و شاید بیش از هر 
احساسی دیگر در جامعه ایران احساس می کنیم. حس و حالی که چرخه زندگی روزمره را 
کند کرده و مشکلات عدیده ای را ایجاد می کند. یک معضل در سایه که شاید مانند بسیاری 
دیگر از مشکلات پرهیاهو و سروصدا نباشد اما پیامدهایش قطعا و حتما سروصدای زیادی به 
پا خواهند کرد.  ناامیدی همانند ویروس عمل می کند، بدون جنجال و در سکوت، جامعه را 
دچار ساخته و یکی پس از دیگری کارکردهای عملکردی جامعه را تضعیف و مختل می سازد.
ناامیدی با شاخصه ی عمده اش یعنی عدم تلاش برای آینده، فرد را دچار رخوت ساخته و 
پس از آن و به دلیل بی اعتمادی به دستگاه های اجتماعی اتخاذ رویکردهایی جمع گریزانه 

و جمع ستیزانه منجر می شود. 
در واقع ناامیدی اصلا و اساسا پدیده ای فردی نیست که محدود به افراد باشد، بلکه معضلی 

اجتماعی است که قدرت و قابلیت اثرگذاری بسیار بالایی بر جمع و جامعه دارد. 
*ناامیدیمعلولناکامی،علتافسردگی

»حمید فرزادی« روانشناس بالینی و عضو انستیتوی روانپزشکی تهران در باب اهمیت 
معضل ناامیدی در سلامت روان به پژوهشگر ایرنا گفت: ناامیدی به عنوان یکی از مولفه های 
آسیب رسان بر سلامت روان نقش بسیار زیادی در بهداشت روان دارد؛ یعنی عموما ما برای 
ارزیابی سلامت روان مولفه هایی راداریم که وقتی این مولفه های محقق نمی شوند، می 
توانیم برآورد کنیم که فرد دچار آشفتگی و آسیب روانی و یا نوعی اختلال در عملکرد روانی 

شده است. 
وی توضیح داد: ناامیدی یا به اصطلاح تخصصی hopelessness یکی از شاخص ترین 
الگوهایی است که ما به واسطه آن مشکلات عاطفی و روانی مان را می بینیم؛ به عبارتی 
عدم باور فرد به موفق شدن و این که می تواند با تلاش و پشتکار مشکلاتش را برآورده کند، به 

آهستگی باعث ایجاد احساس ناامیدی در فرد می گردد. 
»مثلا ممکن است فردی در جامعه احساس کند که می تواند با تحصیلات دانشگاهی 
شرایط بهتری را از زندگی برای خودش محقق سازد؛ در نتیجه تلاش و هزینه های زیادی 
را برای فرصت هایش می کند تا وارد دانشگاه شود. این آدم به دلیل این که هنوز امیدوار 
است که بتواند از یک موقعیت اجتماعی برخوردار شود، باز هم تحصیلات تکمیلی را دنبال 
می کند و نهایتا وقتی به جامعه می آید و با نوعی از ناکامی روبرو می شود، احساس یاس 
و ناامیدی برایش به وجود می آید«. فرزادی افزود: در نتیجه احساس یاس و ناامیدی به 
دنبال ناکامی رخ می دهد. یعنی از یک نیاز، خواسته و تلاش برای آن شروع می شود و 
زمانی که تلاش های پی در پی اش ناکام می شود، احساس یاس و ناامیدی برایش به وجود 
می آید.  این روانشناس بالینی در توضیح پیامدهای ناامیدی برای جامعه خاطر نشان کرد: 
یکی از عمده ترین عوامل و نتایج ناکامی و ناامیدی، افسردگی است. چنانچه یکی از ملاک 
های تشخیص افسرگی، احساس یاس و ناامیدی است.ناامیدی تاثیرات بسیار زیادی بر 
کارکردهای روانی، اجتماعی و فکری افراد دارد. یعنی افرادی که دچار ناکامی شده و به تبع 
آن احساس ناامیدی می کنند، ممکن است دچار انزوای اجتماعی شوند، تمایل زیادی 
به تلاش کردن نداشته باشند و چون احساس می کنند که هرچه تلاش کردند به جایی 
نرسیده اند و ناکام شده اند، در نتیجه دست از تلاش کردن برمی دارند. »بنابراین انگیزه 
ای برای ازدواج ندارند یا اگر متاهل هستند، انگیزه ای برای داشتن فرزند ندارند. یا اگر مثلا 
در خانواده هستند، متمایل به گوشه گیری و انزوای اجتماعی می شوند. یکی از بدترین 
عوارض ناامیدی این است که می تواند نوجوانان را به کارهای نابهنجار و خلاف قانون سوق 
بدهد؛ یعنی زمانی که یک جوان احساس کند که با تلاش های مثبتش نمی تواند به اهداف 
خودش در جامعه برسد و از آنها ناامید می شود، ممکن است ناخودآگاه برای برآورده کردن 
نیازهایش به رفتارهای ناهنجار و گاه جامعه ستیز هم روی بیاورد«. فرزادی تاکید کرد که 
»ناامیدی یکی از مولفه های سلامت روان است که باید به آن توجه کنیم که رخ ندهد که این 

مهم مستلزم یک عزم ملی است«.

*فردگراییپیامدناامیدی
»مجید فولادیان« جامعه شناس و هیات علمی دانشگاه فردوسی مشهد در تاکید بر 
گستردگی احساس ناامیدی در جامعه خاطرنشان کرد: ناامیدی امروز قابل انکار نیست و 
همه داده ها این را نشان می دهند که ناامیدی به ویژه ر مقایسه با گذشته به شدت در جامعه 
گسترش پیدا کرده است. اینها داده های واقعی بوده که مصادیقش در جامعه مشهود است.  
وی افزود: پدیده ناامیدی از جمله پدیده هایی است که پیامدهایش آنچنان گسترده است 
که نمی توان نادیده شان گرفت. و این حجم در عرصه های بسیار قابل بررسی است. مثلا 
فرض کنید پیامدهای ناامیدی را می توان در رشد فردگرایی امروز بررسی کرد. جامعه ای که 
از آینده خودش ناامید می شود و دیگر نگاهش به این نباشد که می شود کاری را به صورت 

کمی انجام داد و هیچ چیز به جایی نمی رسد، خودبه خود باعث رشد فردگرایی می شود.
»این فردگرایی خود پیامدهای گسترده ای دارد؛ در بسیاری از موارد انگار افراد می خواهند 
خودشان گلیم خودشان را از آب بیرون بکشند. تمام فسادهایی که امروز در جامعه مان می 
بینیم تقریبا از همین جا نشات می گیرند؛ این که فرد فقط به فکر خودش است تا به نوعی 

مشکل خودش را در فضایی که وجود دارد حل کند«. 
این جامعه شناس تصریح کرد: پیامد تمام اینها، اختلاس ها و اغتشاش هایی است که 
در عدم همکاری های جمعی رخ می دهد. این روند ممکن است در آینده نزدیک به شکلی 
معنادار باعث افزایش سرقت در جامعه شود؛ طبقاتی که بسیار رو به پایین، حاشیه نشین و 
ناراضی هستند، پتانسیل این مساله را دارند. یعنی حاشیه نشینی به اضافه ناامیدی، وقتی با 

هم جمع شوند ترکیب عجیب و غریبی می شود که من اساسا این را خوب نمی بینم.
*تبعاتیکهبایددید

فرزادی در ادامه و در تاکید بر نقش پراهمیت ناامیدی در اختلالت اجتماعی بیان داشت: 
افزایش گسترده حاشیه نشینی، به اضافه ناامیدی همراه با نارضایتی، می تواند فضا را برای 
شورش های شهری آماده کند. و این ها در کنار هم می توانند، اتفاقاتی از این دست را ایجاد 

کنند. این اتفاقات، اتفاقاتی نیستند که به راحتی در جامعه ما حل شوند.
»ناامیدی اگرچه مساله ای است که برای فرد ایجاد می شود اما تبعاتش منحصر به فرد نمی 
ماند؛ تبعات آن قطعا اجتماعی و بسیار وسیع است و نادیده گرفتن آن می تواند موجب بر 
باد رفتن بسیار سریع دستاوردهایی شود که در این همه سال اندوخته ایم؛ پیامد این جنس 
شلوغی ها و این دست اتفاقات، پیامد خوشایندی نیست و می تواند خروجی های بسیار 

بدی برای جامعه داشته باشد«.
این جامعه شناس تصریح کرد: جامعه شناس می تواند در چنین مواردی یک سری راهکار 
کلان بدهد؛ اولین چیزی که من فکر می کنم این است که روزنه هایی هرچند کوچک از امید 
به مردم داده شود. مثلا یک زمان مشخص به مردم داده شود که تا این زمان مشکلات شما 
حل خواهد شد. اما الان حالتی از ابهام وجود دارد که مردم نمی دانند که تا کی این اوضاع 
ادامه دارد و حتی فکر می کنند که سال آینده سال بسیار بدتری است. یعنی نگاهشان به 
آینده، نه فقط ناامیدانه نیست بلکه بدتر از آن است و برای زندگی و زیستشان احساس خطر 
می کنند. »در نتیجه شرایط خوبی نیست و به نظرم باید احساس خطر در مردم کاهش پیدا 
کند. بازخوردها و پالس هایی مثبت به مردم داده شود و این وظیفه مسوولین است چرا که تا 
یک حدی مردم تشنه شنیدن حتی کوچکترین پالس های مثبت از مسوولین هستند. این 
باید رخ بدهد و لزوما لازم نیست کارهای خیلی بزرگی که نمی شود به سمتش رفت، انجام 
بدهیم، پالس های نادرست یا شعار بدهیم بلکه با کارهای کوچکی که می تواند جامعه را 

خوشحال کند، قابل دستیابی است.
مثلا با توافقات کوچکی که ایجاد همبستگی در زمینه هایی را تقویت می کنند و یا با 
کارهایی که این باور را به مردم منتقل کند که حداقل در داخل و در مواقع بحران یک 
همبستگی وجود دارد. اگر این پالس به مردم داده شود که مسوولین برای حل مشکلاتشان 
متحد هستند، از نظر من خیلی می تواند فضا را تغییر بدهد ولی اگر احساس شود که این 
گونه نیست و شکاف ها و درگیری هایی در داخل خود مجموعه هم هست و خود مجموعه هم 

نمی داند که می خواهد چه کار کند، ممکن است وضعیت بدتر از این شود. 

موضوعی که کارکردهای حیاتی جامعه را از کار می اندازد 

ناامیدی اجتماعی معضلی در سایه

مهدی فراهانی *



7سیاسی دوشنبه - 20 اسفند ماه 1397 - سال بیست و یکم - شماره 4768

گویا دولت برای ایجاد امید در میان مردم تدبیری ندارد 

دولتِ بی سخنگو
نزدیک به هشت ماه می گذرد؛ از آخرین باری که محمدباقر نوبخت به عنوان سخنگوی 
دولت تدبیر و امید در طبقه هشتم ساختمان کوثر ریاست جمهوری پاسخگوی سولات 
رسانه ها بود. حالا با گذشت بیش از ۲۳۰ روز از آخرین نشست مطبوعاتی آقای سخنگو، 
دولت روحانی همچنان بی سخنگو است.سه شنبه ۲۶ تیر ۹۷ آخرین نشست مطبوعاتی 
سخنگوی دولت با حضور خبرنگاران برگزار شد و پس از آن محمدباقر نوبخت برای آنچه 
تمرکز بیشتر روی سازمان برنامه و بودجه خوانده شد از این سمت کناره گیری کرد. 
تا پیش از ۲۶ تیر، طبقه هشتم ساختمان کوثر ریاست جمهوری تقریباً هر سه شنبه 
میزبان خبرنگاران رسانه های مختلف بود تا محمدباقر نوبخت به عنوان سخنگوی دولت 
پاسخگوی سوالات خبرنگاران و بازتاب دهنده نظرات، تصمیمات و اقدامات دولت حسن 
روحانی باشد. با بالا گرفتن انتقادات از نحوه عملکرد دولت دوازدهم و زمزمه های تغییر 
کابینه دوم روحانی، سرانجام این محمدباقر نوبخت بود که به عنوان یکی از اولین قربانیان 
وضع موجود از سمت خود کنار رفت. هرچند بسیاری از منتقدان از نحوه عملکرد او در 
سازمان برنامه و بودجه گلایه داشتند و کسی چندان به سخنگویی وی معترض نبود اما 
نوبخت ترجیح داد طبق گفته خودش برای تمرکز بیشتر روی سازمان، از سخنگویی 
دولت کنار برود.شامگاه سه شنبه ۹ مرداد، نوبخت در صفحه توئیتر خود از تغییر سخنگوی 
دولت دوازدهم با موافقت روحانی خبر داد. با این تصمیم رئیس جمهور، نوبخت در ریاست 
سازمان برنامه و بودجه ماند و قرار شد سخنگویی دولت را فرد دیگری بر عهده بگیرد. 
نوبخت در توئیترش نوشت: »همانگونه که پیش تر هم گفته بودم، کم اثر کردن فشارهای 
اخیر دشمنان و شرایط جدید اداره کشور، کار مضاعف همه مدیران را می طلبد. هرچند 
که تاکنون بر هر دو مسئولیت ریاست سازمان برنامه و بودجه و سخنگویی دولت تمرکز 
داشته ام و این دو نیز با یکدیگر همپوشانی بسیاری دارند، اما از رئیس جمهور درخواست 
نمودم به دلیل شرایط جدید، اجازه دهند همه توان خود را صرف کمک به ایشان در حوزه 
برنامه و بودجه نمایم و مسئولیت سخنگویی دولت را عزیز دیگری برعهده بگیرند، که 
خوشبختانه مورد موافقت ایشان نیز قرار گرفت. الحمدلله!«روز چهارشنبه ۱۷ مرداد هم 
نوبخت در حاشیه جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران در مقام رئیس سازمان برنامه 
و بودجه سخن گفت و همان شب هم در ضیافتی در حضور خبرنگاران از آن ها به عنوان 
سخنگوی دولت خداحافظی کرد. البته شاید جلسات آقای سخنگو معمولاً با زیرکی 
خاص نوبخت و فرار او از پاسخ به برخی سوالات خاص عایدی چندانی برای خبرنگاران 
نداشت اما به هر صورت ارائه آمارهای درست از اقدامات دولت و شفاف سازی و روشن 

کردن برخی مواضع دولت می توانست کمی فضای رسانه ای را تحت تأثیر قرار دهد.
بر مبنای ماده ۳ آئین نامه چگونگی تعیین و حدود وظایف سخنگوی هیأت دولت و 
تشکیل شورای اطلاع رسانی دولت مصوب هیأت وزیران در ۱۶ آذر ۱۳۷۶، به استناد اصل 
یکصد و سی و هشتم قانون اساسی، چگونگی تعیین و حدود وظایف سخنگوی هیأت 
دولت به شرح زیر تصویب شد: »سخنگوی هیأت دولت که ریاست شورای اطلاع رسانی 
دولت را بر عهده دارد، با پیشنهاد رئیس جمهور و تصویب هیأت وزیران انتخاب می شود 
و ضمن هماهنگی و اخذ نظرات رئیس جمهور در کلیه موارد، عهده دار وظایف وزیر 
است: الف - اعلام مواضع، سیاست ها و خط مشی های هیأت دولت در خصوص مسائل 
و موضوعات داخلی و خارجی کشور به صورت مستمر، ب - اعلام تصمیم های هیأت 
دولت و تشریح مفاد و محتوای کلیه مصوبات، پ - پاسخگویی به سؤال های مطبوعات و 
رسانه ها و انجام مصاحبه های رادیویی و تلویزیونی.«حالا نزدیک هشت ماه است که دولت 
سخنگو ندارد و از طرفی بمباران تبلیغاتی علیه روحانی و دولتش از داخل و خارج هر روز 
شدت بیشتری می گیرد اما تیم رسانه ای دولت تدبیر و امید گویا برای ایجاد امید در میان 
مردم هم که شده در این زمینه تدبیری ندارد. روز چهارم آبان محمود واعظی رئیس دفتر 
رئیس جمهور علت تأخیر در معرفی سخنگو از سوی دولت را تمایل برای انتخاب فردی 
از داخل مجموعه دولت عنوان کرد.در این مدت گمانه زنی هایی درباره گزینه های احتمالی 
سخنگویی دولت و انتخاب قریب الوقوع وی مطرح شده است. علی ربیعی وزیر پیشین 
کار، فیاض زاهد فعال سیاسی و استاد دانشگاه، محسن حاجی میرزایی دبیر هیأت دولت و 
محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات از جمله گزینه های مطرح شده برای سخنگویی 
هستند که البته هنوز تأیید یا تکذیبی از سوی دولت در این زمینه صورت نگرفته است.

درباره ضرورت انتخاب سخنگوی دولت، محمد هاشمی رفسنجانی عضو سابق مجمع 
تشخیص مصلحت نظام می گوید: وجود سخنگو در دولت ها مرسوم بوده، این یک 
ضرورت برای همه دولت هاست اما اینکه چرا آقای روحانی مصلحت دیده اند در حال 
حاضر دولت سخنگویی نداشته باشد خودش باید پاسخگو باشد.هاشمی با تاکید بر اینکه 
نمی توان قضاوت کرد که آیا با نبود سخنگوی دولت رابطه جامعه با دولت قطع شده است 
یا خیر؟ عنوان می کند: به هر حال در حال حاضر هم پس از برگزاری جلسات هفتگی 
هیأت دولت معمولاً وزرا به میان خبرنگاران می آیند و پاسخ سوالات آنها را می دهند و 
وزرا خودشان نیز در سفرهای استانی که معمولاً آخر هفته ها برگزار می کنند به شکلی 
می کوشند مطالبات مردم را پیگیری کنند و پاسخ سوالات آنان و رسانه ها را بدهند اما 
همه این موارد می تواند به این معنا باشد که رابطه دولت با جامعه قطع نشده است به 
این معنا نیست که وجود سخنگو یک ضرورت نیست. همانطور که می دانیم وزرا چون از 
سوی خودشان و مسئولیت فردی شان صحبت می کنند نمی توانند جای خالی سخنگو 
را پر کنند و به نظر می رسد نیاز به سخنگو با این تمهیدات رفع نشده است.علی صوفی 
فعال سیاسی هم درباره این موضوع اظهار می کند: مردم مطالباتی از دولت و انتظاراتی 
از رئیس جمهور دارند. در همین راستا آن ها حق دارند تا همیشه در جریان پیشرفت 
کارهایی که دولت دارد انجام می دهد باشند و از نحوه تحقق مطالبات خود مطلع شوند. 
ارتباط مستقیم میان مردم و دولت از طریق سخنگوی دولت حق مردم است و برای 
دولت تکلیف ایجاد می کند.از سوی دیگر حسین ابراهیمی فعال سیاسی اصولگرا در پاسخ 
به این سوال که انتخاب سخنگوی جدید برای دولت چقدر ضرورت دارد، بیان می کند: 
درست است که دولت باید سخنگو داشته باشد اما در حال حاضر وزرا پاسخگو هستند 
و رئیس دفتر رئیس جمهوری هم با رسانه های مختلف مصاحبه می کند و نظرات دولت 
را بیان می کند. فکر می کنم آقایان همین که وزرا به سوالات پاسخ دهند و آقای واعظی 
گاهی مصاحبه کند را برای پاسخگویی به مسائل مختلف کافی دانستند اما خود وزرا با 
رئیس دفتر رئیس جمهوری هم در مورد مسائلی صحبت می کند که بیشتر مربوط به 

حوزه های خودشان است.
وی همچنین تاکید می کند: آقای روحانی هم که به شهرهای مختلف سفر می کند 
یا گاهی در صدا و سیما به گفت وگو می نشیند همواره روی صحبتش با مردم است و به 
شکلی سعی می کند پاسخ مردم را بدهد اما این موضوع هم باید مورد توجه قرار گیرد که 
انتخاب سخنگوی دولت جزو اختیارات هیأت دولت است و اگر آنان لازم ببینند فردی را 
برای این موضوع انتخاب می کنند. خود آقایان باید در این زمینه تصمیم گیری کنند که 
باید سخنگویی انتخاب شود یا نه؟ چرا که این موضوع از لحاظ قانونی جزو اختیارات آنها 

است و کسی نمی تواند برایشان تصمیم گیری کند.
با وجود این نظرات به نظر می رسد انتخاب سخنگو برای دولت یکی از نیازهای امروز 
رسانه ای به حساب می آید. نکته جالب اینجاست که چند روز پیش اسحاق جهانگیری، 
معاون اول رئیس جمهور در واکنش به حملات علیه دولت، در توئیتر نوشت: »همه 
حرف هایی که علیه دولت زده می شود را می توان ظرف پنج دقیقه جواب داد. وقتی زمان 
آن برسد حتماً جواب خواهیم داد اما الان شرایط کشور به گونه ای است که هیچ موضوعی 
و هیچ دغدغه ای مهم تر از اداره کشور و رفع مشکلات زندگی مردم نیست. به همین دلیل 

ما به خاطر مردم و کشورمان باید برخی از ادعاها را تحمل کنیم«.
اینکه "هیچ دغدغه ای مهم تر از اداره کشور و رفع مشکلات زندگی مردم نیست" را 
همه قبول دارند و اصلًا ماهیت و ذات مسئولیت همین را طلب می کند. اما پاسخگویی 
با خدمت کردن منافاتی ندارد. اینجاست که لزوم حضور یک سخنگو در دولت احساس 
می شود. رئیس جمهور، معاون اول و اعضای کابینه همه باید برای حل مشکلات مردم 
تلاش کنند و در همان راستا با انتخاب یک سخنگوی مسلط به امور هم گزارشی از 
فعالیت های دولت در زمینه رفع مشکلات به مردم ارائه و هم به اتهامات ریز و درشتی که 

علیه دولت مطرح می شود، پاسخ داده شود.
در همین راستا محمد هاشمی رفسنجانی با تاکید بر اینکه مواضع رسمی دولت باید 
از زبان سخنگو با مخاطبان آن دولت در میان گذاشته شود، اظهار می کند: افراد مختلف 
در هیأت دولت می توانند مواضع فردی خود را در گفت وگو با رسانه ها بازگو کنند یا درباره 
مسئولیت هایشان به طور تخصصی پاسخگو باشند اما هیچکدام از آنها را نمی توان موضع 
رسمی دولت دانست، چرا که دولت یک مجموعه کلی است و هر کدام از آن افراد بخشی 
از آن مجموعه محسوب می شوند و کار سخنگو این است که از طرف تمامی این مجموعه 

به رسانه ها یا مردم پاسخگو باشد.
همچنین علی صوفی عنوان می کند: دولت مکلف است تا جایی که ممکن است 
مردم را در جریان امور قرار دهد و به مردم این اطمینان را بدهد که تمام اعضای دولت در 
راستای تأمین حقوق مردم در تلاش هستند. این اطمینان را سخنگو به مردم می دهد. 
سخنگو باید بتواند بیلان کاری دولت را به مردم ارائه دهد تا مردم آرامش خاطر پیدا کنند؛ 
افزایش اعتبار جایگاه سخنگویی دولت به معنای افزایش اعتماد مردم به دولت و افزایش 

اعتبار دولت پیش مردم است.
و در کل  است که دولت  توئیت جهانگیری می توان گفت درست  مبنای  بر 
سیاستمداران باید با بالا بردن آستانه تحمل خود در مقابل انتقادات سعه صدر داشته 
باشند اما تحمل کردن یک موضوع است و هیچ پاسخی ندادن موضوعی دیگر. شاید بهتر 
باشد به جای پاسخ پنج دقیقه ای، دولت با انتخاب یک سخنگو، اتفاقاً هر هفته به صورت 
مبسوط پاسخ انتقادات و بعضاً دشمنی ها را بدهد تا در آشفته بازار رسانه ای این روزها، 
دست کم مردم و رسانه ها به صورت شفاف در جریان امور قرار گیرند. این شفاف سازی 
می تواند هم مانند گزارش های هفتگی نوبخت از اقدامات دولت باشد و هم پاسخی درست 
به اتهاماتی که از چپ و راست و داخل و خارج نثار رئیس جمهور و اطرافیانش می شود، 
تا دست کم در این اوضاعی که هم دولت و هم ملت تحت فشار همه جانبه سیاسی و 

اقتصادی هستند روزنه امیدی برای پیشبرد اهداف وجود داشته باشد.

نکتـه

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در پاسخ به سوال 
خبرنگار الفرات عراق گفت که بطور حتم نامزد انتخابات ریاست 

جمهوری )در سال ۱4۰۰( نخواهد بود.
'محمدجواد ظریف' در گفتگوی تفصیلی با شبکه الفرات که 
پیشتر در تهران انجام و عصر شنبه همزمان با ورود وی به بغداد از 
این شبکه پخش شد، به سوالات مختلف ارگان جریان حکمت ملی 

به رهبری سید عمار حکیم پاسخ گفت. 
ظریف در پاسخ به سوالی در این خصوص که با توجه به نزدیکی 
وی به جریان اصلاح طلبی در ایران آیا نامزد این جریان سیاسی 
در انتخابات آتی ریاست جمهوری است، گفت: عضو هیچ گروه یا 

جریان سیاسی نیست و در هیچ انتخاباتی نامزد نخواهد شد.

* استعفایم هرگز به دلیل آمدن اسد به ایران نبود
وی در پاسخ به سوال دیگری در خصوص دلیل استعفای خود، 
تاکید کرد که دلیل آن سفر بشار اسد به تهران نبوده و او بزودی 
به دمشق خواهد رفت و با رئیس جمهوری سوریه دیدار می کند. 

وی ادامه داد :هدف من از اقدام به استعفا حفظ شأن وزارت 
امور خارجه بود و من فکر میکنم با اتفاقاتی که پس از آن افتاد هم 
حمایت عظیم مردمی، نمایندگان مجلس، شخصیت های مختلف 
کشور من جمله شخصیت های محترم نظامی و همینطور ریاست 
محترم جمهوری و در راس همه مقام معظم رهبری نشان داد که 
موقعیت وزارت امور خارجه در روابط بین المللی جمهوری اسلامی 
در کجا قرار دارد. و برای ادامه کار و ادامه تعامل سازنده به ویژه با 
منطقه امروز وزارت امور خارجه با شرایط جدید آمادگی کامل را 

دارد که از طرف جمهوری اسلامی ایران ارتباطات را تقویت کند.
وی در پاسخ به سوال مجری برنامه درخصوص اینکه شنیده 
شده تاکنون ۱4 بار استعفا داده اید، گفت: نه این تعداد نبوده است. 
من از ابتدا علاقه ای به مسئولیت وزارت امور خارجه نداشتم و در 
مراحل مختلف احساس کردم که ممکن است اشخاص دیگری 
بهتر از من کار را انجام دهند، در آن مراحل با گفتگو موضوع حل 

شد این بار هم با اقدامات عملی موضوع حل شد.

* پاسخ عربستان به درخواست مذاکره با ایران
ظریف در ادامه در خصوص عربستان نیز اظهار داشت: من 
همواره آمادگی گفتگو با همسایگان را داشتم، متاسفانه همسایگان 
ما در عربستان سعودی علاقه ای به گفتگو ندارند حالا شما به یک 
نمونه اشاره کردید نمونه های دیگری هم هست ممکن است دقیق 
نباشد. من آمادگی داشتم زمانیکه به منطقه سفر کردم به عربستان 
هم سفر کنم و این در ابتدای دوران وزارت من بود، یعنی 5 سال 
قبل، پیام های متعددی هم برای مسئولان سعودی فرستادم که 
ما آمادگی داریم با هم همکاری کنیم نه تنها در حوزه دوجانبه 
بلکه در حوزه منطقه ای، آنها پیام دادند که منطقه ربطی به شما 
ندارد و الان معلوم است که منطقه به ما ربطی دارد یا ندارد، لذا ما 
هیچگاه مانعی برای گفتگو با سعوی ها نداشتیم آنها بودند که مایل 
به گفتگو نبوده اند. حتی من بعد از فوت ملک عبدالله برای مراسم 
خاکسپاری ایشان به عربستان رفتم، اما مقامات سعودی از فرصت 
حضور بنده استفاده نکردند چون ظاهرا سیاست آنها این نبود. هر 
وقت آنها آمادگی داشته باشند، ایران را آماده در میدان خواهند دید.

*  ایران از گفتگوهای منطقه ای استقبال می کند 
ظریف در رابطه با پیشنهاد گفتگوی منطقه ای با حضور ایران، 
عراق، ترکیه، عربستان و مصر که پیش از این از سوی سید عمار 

حکیم مطرح شده بود، گفت: ما از همه پیشنها ها برای همکاری 
منطقه ای حمایت می کنیم. ما یک اصل داریم و آن این است که 
همکاری های منطقه ای باید فراگیر باشد و نباید علیه کسی باشد، 
همه کشورهای منطقه ما باید عضو این همکاری باشند منظورم 
کشورهای خلیج فارس و سایر کشورهای منطقه نزدیک ما مثل 
عراق، مصر، سوریه، اردن این ها باید با هم همکاری کنند لذا این 
پیشنهاد خوبی است برای اینکه این بحث را شروع کنیم. ما کارهای 
خوبی مشترکا با ترکیه داشتیم و با سایر کشورها همکاری های 
خوب منطقه ای داشتیم، شما مشاهده کردید که روند آستانه بین 
ایران و ترکیه و روسیه توانست تاثیرات خوبی در ترکیه داشته باشد، 
لذا ما از چنین پیشنهادی برای شکل گیری یک همکاری منطقه 
ای با حضور کشورهایی که نام بردید استقبال می کنیم، ولی به 
شرطی که این مقدمه ای باشد برای یک همکاری فراگیر با حضور 

همه کشورها.

* اولویت سفر دکتر روحانی تقویت روابط بین ایران و 
عراق است 

وزیر امور خارجه ایران در رابطه با سفر رئیس جمهوری ایران 
به عراق نیز اظهار داشت: آقای دکتر روحانی برای اولین بار در دوره 
ریاست جمهوری خود به عراق سفر می کنند و ما این سفر را 
یک نقطه آغاز جدیدی برای روابطمان با عراق می بینیم. توافقنامه 
۱۹۷5یک توافق رسمی بین المللی است بین ایران و عراق که صدام 
یک اشتباهی کرد و از آن خارج شد و قبل از اینکه ساقط شود 
خودش به توافق برگشت. اگر خاطرتان باشد در نامه نگاری هایی 
که صدام حسین با مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی انجام داد 
۷5 را پذیرفت لذا موضوع ما توافقنامه ۱۹۷5 نیست، موضوع ما و 
عراق اجرای برخی ترتیبات برای لایروبی شط العرب برای استفاده 
مشترک از شط العرب است. امروز عراق و ایران نیازمند به استفاده 
سالم از این آبراه مشترک هستند شهر بصره عراق و شهرهای 
خرمشهر و آبادان ما با لایروبی شط العرب آبادتر خواهند شد و 
لذا کاری که ما قصد داریم و در سفر قبلی انجام و اعلام شد که ما 
و عراق شروع خواهیم کرد لایروبی شط العرب است و این بار می 

خواهیم تاریخ آن را قطعی کنیم. وی در رابطه با دیگر توافقات سفر 
رئیس جمهوری ایران به عراق گفت: ما توافق های زیادی با عراق 
در مورد مسائل مرزی اجرا کرده ایم مثل اجرای میله گذاری مرزی 
که به دلیل جنگ صدام این میله گذاری ها به هم ریخته بود و ما 
توانستیم با توافق ایران و عراق این میله گذاری ها را انجام دهیم لذا 
کار کمی باقی مانده و آن لایروبی شط العرب است که انشاالله انجام 
خواهد شد، اما این تنها اولویت سفر دکتر روحانی نیست، یکی از 
موضوعات مهم است. اولویت سفر دکتر روحانی تقویت روابط بین 
ایران و عراق است. در همه حوزه ها تقویت روابط بین دودولت و 
بین دو ملت، ایجاد امکانات مشترک اقتصادی، حوزه راه و ترابری، 
و ترانزیت که ایران می تواند یک ارتباط خوبی را از دریای عمان به 
عراق برقرار کند و در حوزه های دیگر این ارتباط را برقرار کند. اگر 
۳۲ کیلومتر راه آهن بین شلمچه و بصره انجام شود راه آهن ایران 

و عراق به یکدیگر پیوند می خورد این خیلی تحول مهمی است.

* آیا آقای روحانی با آیت الله سیستانی دیدار خواهد 
کرد؟

وزیر امور خارجه ایران در پاسح به این سوال که آیا ایران و عراق 
وارد مرحله جدیدی خواهند شد، اظهار داشت: حتما اینگونه خواهد 
بود و حتما اقداماتی که در این سفر صورت خواهد گرفت اقداماتی 
تاریخی خواهد بود، به یکی اشاره کردم که بحث ترانزیت است 
بحث نفت و همکاری های نفتی و همینطور همکاری های صنعتی 
و امکان ایجاد شهرک های مشترک صنعتی از دیگر موارد مورد 
توافق است.ظریف در ادامه درباره توافقنامه الجزایر توضیح داد: توافق 
الجزایر رابطه بین ایران و عراق را در حوزه مرزی تنظیم می کند و 
در حوزه های مختلفی ما نیاز داریم که این قاعده مندی در روابط 
وجود داشته باشد و لذا یکی از موضوعات حتما نه بحث اصل ۷5 

بلکه بحث اجرای ۷5 برای لایروبی شط العرب است. 
وی در رابطه با اینکه آیا آقای روحانی در سفر به عراق با آیت الله 
سیستانی دیدار خواهد کرد؟ گفت: برنامه های سفر دکتر روحانی 
با دقت پیگیری میشود، سفر به نجف در برنامه است و انشاالله 

دیدارهایی را نیز در نجف خواهند داشت

* آمادگی مقام معظم رهبری برای شنیدن نظر مخالف 
ظریف در ادامه در پاسخ به سوالی دیگر با بیان اینکه نکته بسیار 
مهمی که درباره مقام معظم رهبری هست آمادگی ایشان برای 
شنیدن نظر مخالف است، گفت: ایشان آمادگی دارند علیرغم برنامه 
سنگین کاری دیدگاه ها را هم بشنوند هم بخوانند. وقتی من به 
عنوان سفیر به نیویورک میرفتم و این را در کتاب آقای سفیر نوشته 
ام، ایشان به من فرمودند که وقتی به نیویورک میروی موظفی 
دیدگاه هایت را برای من بفرستی حتی اگر میدانی این دیدگاه ها 
مخالف دیدگاه های من است، اگر من قانع بشوم دیدگاهم را عوض 
می کنم اگر قانع نشوم در دیدگاه خودم محکم تر می شوم. این را 
من در بین مقامات ارشد در همه دنیا بسیار حرکت نادری می بینم.

وی در ادامه کسانی که حق فلسطین را نادیده می گیرند محکوم 
به شکست دانست و تاکید کرد: امکان ندارد به نتیجه برسد، مشکل 
حقوق فلسطینی هاست این ها در واقع یک پوشش هایی را درست 
کرده اند که سیاست متجاوزانه خود را اجرا کنند و این مشکل ها 
باعث نمی شود که اصل مشکل فراموش شود، اصل مشکل حقوق 

مردم فلسطین است.

* براساس منافع خودمان تصمیم می گیریم نه  سیاست 
های آمریکا

ظریف در پاسخ به سوالی در رابطه با اینکه آیا برجام توافق 
بین جان کری و ظریف است، تصریح کرد: این یک توافقی بین 
جمهوری اسلامی و ۶ کشور و اتحادیه اروپا بود که به تایید شورای 
امنیت سازمان ملل متحد رسید، حالا دو نفر بیشتر روی این توافق 
کار کردند ولی من می توانم به شما بگویم که این توافق نتیجه کار 
صدها کارشناس بود و قابل تکرار هم نیست. آقای ترامپ اگر فکر 

میکند به توافقی بهتر از این می تواند برسد کاملا اشتباه می کند.
وی در خصوص اینکه آیا امکان دارد بعد از ترامپ آمریکا به 
این توافق بازگردد، گفت: من نمی دانم آمریکایی ها می خواهند 
چکار کنند ما براساس منافع خودمان تصمیم میگیریم نه براساس 

سیاست های آمریکا.
وزیر امور خارجه ایران همچنین درخصوص گفتگو با ترامپ 
عنوان کرد: گفتگو نیازمند یک مبنا است و آن مبنا احترام است، 
شما اگر به حرف خودتان احترام نگذاشته باشید دیگه به توافق نمی 
توان احترام گذاشت لذا خیلی گفتگو را مفید نمی دانم من همیشه 
گفتگو را مفید می دانم ولی باید یک مبنایی داشته باشد. الان ما یک 
توافق ۱5۰ صفحه ای داریم دو سال طول کشیده، هزاران ساعت 
وقت گذاشته شده، نه اینکه دو روز برویم یک جایی بنشینیم و اگر 
به توافق نرسیدیم خارج شویم. خیلی مواقع بود که ما میخواستیم 
خارج شویم اما نشستیم و کار کردیم این به این معنی نیست که 
هیچ طرفی کوتاه آمد. بلکه به این معناست که طرفین اصرار بر توافق 
داشتند. معمولا توافق باید در وسط راه به هم برسد در هیچ توافقی 
هیچ طرفی هر چه میخواهد نمیگیرد، اصلا معنی توافق همین است 

اگر نه می شود تسلیم.
وزیر امور خارجه ایران در پایان تاکید کرد: من معتقدم مردم 
عراق و سوریه با مقاومت در مقابل افراط گرایی برای منطقه افتخار 
آفریدند، مردم لبنان در مقابله با رژیم صهیونیستی برای منطقه 
افتخار آفریدند، ما افتخار می کنیم که در کنار اینها بودیم و امیدواریم 
که همه منطقه در کنار برادران و خواهران خود در منطقه حضور 
یابند و بدانند که امنیت را نمی توانند از آمریکا بخرند امنیت را نمی 
توانند از نتانیاهو بخرند امنیت را نمی توانند کوشنر بخرند، امنیت را 

باید از مردم خود بگیرند و از همسایگان خود.

ظریف در گفت وگو با الفرات؛ 

نامزد انتخابات 1400 نیستم

نماینده دادسـتان در سـومین جلسه رسـیدگی به اتهامات حسین هدایتی و ۱۰ 
متهـم بـه اخـلال در نظـام اقتصادی کشـور گفت که یکـی از متهمان ایـن پرونده، 
بـرای پسـر ۸ سـاله خود ۲4۲ حسـاب در یک روز باز کـرده و پول هـا را در یک روز 

جابجاکرده که دلیل بر پولشـویی اسـت.
سـومین جلسـه رسـیدگی بـه اتهامات حسـین هدایتـی و ۱۰ متهم بـه اخلال 
در نظـام اقتصـادی کشـور درشـعبه سـوم دادگاه ویژه اقتصـادی به ریاسـت قاضی 

مسـعودی مقام برگزار شـد.
در ابتـدای ایـن جلسـه قاضـی دادگاه مفـاد ۱۹۳ و ۱۹4 قانـون آییـن دادرسـی 
کیفـری را بـه متهمـان تفهیم کـرد و از وکیل مدافع موسـوی نژاد یکـی از متهمان 

ایـن پرونـده خواسـت در جایگاه قـرار گیـرد و به دفاع بپـردازد.
وکیـل مدافـع موسـوی نـژاد در دفـاع از موکلش گفت: بر اسـاس کیفرخواسـت 
صـادره از سـوی شـعبه اول دادسـرا سـه اتهـام بـه موکلم نسـبت داده شـده اعم از 
مشـارکت در اخـلال عمـده در نظـام اقتصـادی و تحصیل مـال از طریق نامشـروع 
به میزان ۹۳ میلیارد و پولشـویی اسـت و در کیفرخواسـت مطرح شـده که  معامله 
فیمابین حسـین هدایتی و موکلم و همچنین شـکایت هدایتی از موکلم )موسـوی 
نـژاد( صـوری بـود در صورتـی کـه صـوری نبـوده اسـت و  موکلم اگر می توانسـت 
تسـهیلات را اخـذ کنـد بـرای خـودش ایـن کار را می کـرد. صـوری بـودن معاملـه 

یک ادعاسـت.
وی بـا بیـان اینکـه اعمال مـوکل هیچ تاثیـری در پرداخت تسـهیلات نداشـته 
اسـت، گفـت: بانک  در جهت اسـترداد تسـهیلات در موعد مقرر اقـدام موثری انجام 

نداده اسـت. موکل در عدم اسـترداد این تسـهیلات هیچ نقشـی نداشـته اسـت.
وکیـل مدافع موسـوی نـژاد اضافه کرد: تصمیمـات پرداخت تسـهیلات به آقای 
حسـین هدایتی در شـعبه مرکزی انجام می شـد و به موکل ربطی نداشـت و موکلم 

از سـال ۸۷ تا ۹۲ در پروژه کارسـان و  لیان زحمت کشـیده اسـت.
 وکیـل مدافـع موسـوی نژاد افـزود: موکلم دنبال این بوده اسـت که ثمن معامله 
خـود را اخـذ کند. نماینده دادسـتان بفرماینـد موکلم در کدام فرایند نقش داشـته 

است؟
در ادامـه قهرمانـی نماینـده دادسـتان گفـت: بنـا بوده ضمانـت نامه هـا از بانک  
خارج و در شـرکت ذی نفع نقد شـود و شـرکت ذی نفع دیسـکانت کند و سـهمی 

به آقایـان بدهد.
وی افـزود: ضمانـت نامه ضمانت اسـت و ضمانت حسـن انجام تعهد بوده اسـت 
و ایـن ضمانـت نامـه به اندازه ثمـن معامله بوده، جدا از اینکه وثیقه نداشـته اسـت. 
ضمانـت نامـه بـدون قرارداد پایه مـورد خرید و فـروش قرار گرفته و مشـحص بوده 
کـه موسـوی نـژاد می خواهـد وجه ضمانت نامـه را دریافـت کند، در حالـی که باید 

شـرکت دی نفـع دریافت کند.
قهرمانـی افـزود: آقـای موسـوی نـژاد عنـوان کـرده که دلخوشـی به سـپرده ها 
داشـته اسـت، در حالـی کـه نباید این اتفـاق می افتاد و قـرار نبوده سـپرده ها وثیقه 

باشد.
نماینـده مدعـی العموم تصریـح کرد: این باهوشـی آقای موسـوی نژاد را نشـان 
می دهـد کـه خـودش تسـهیلات می گرفتـه و کسـی کـه ایـن کار را می کنـد هـم  

باهـوش بـوده و هـم شمشـیر عدالت بـر فـرق او کوبیده خواهد شـد.
باز کردن ۲4۲ حساب برای یک پسر ۸ ساله در یک روز

وی با اشـاره به حسـاب های پسـر موسـوی نژاد، افزود: ایشـان برای پسر ۸ ساله 
خـود  ۲4۲ حسـاب در یـک روز بـاز کـرده و پول هـا را در یـک روز جابجاکـرده که 

دلیل بر پولشـویی است.
در ادامـه خانـم ید یسـار رییس شـعبه بـرج فرمان بانـک سـرمایه در زمانی که 
متهمـان از آنجـا تسـهیلات می گرفتنـد به عنوان مطلـع در جایگاه حضـور یافت و 
گفـت: روزی کـه مـن آمـدم مصوبه هـا را گرفته بودنـد و املاک به رهن رفتـه بود و 

مـن امـروز فهمیدم که این سـناریو اسـت.
نماینـده دادسـتان از رییـس شـعبه برج فرمان بانک سـرمایه پرسـید کـه اقای 
موسـوی نـژاد بـرای چـه کاری بـا شـما می آمد کـه »یـد یسـار«  پاسـخ داد: تمام 
مصوبات به درخواسـت آقای موسـوی نژاد بود.  آقای موسـوی نژاد مشـتری بود که 

بـا هیـات مدیره هماهنـگ و در ارتبـاط بود.
خانم ید یسـار - رئیس شـعبه فرمان بانک سـرمایه ادامه داد:  من متوجه شـدم 
کـه آنهـا رئیس شـعبه جدید را می آورند، تسـهیلات انجام می شـد و رئیس شـعبه 

قبلـی را بیـرون می کردنـد. من باید مصوبـه ها را اجـرا می کردم.
وی افرود: در تاریخ ۱۰ اردیبهشـت سـال ۹۲  قبل از اینکه من بیایم در ارزیابی 
قبلـی شـان ، ۲۱۰ میلیـارد تومـان آن ملـک کارسـان و لیـان را کارشناسـی کرده 
بودنـد. رئیـس شـعبه عـوض می شـود و امـکان دارد بگویـد کـه مـن نمی خواهـم 
تسـهیلات را بدهـم و بـه مـن گفتند موسـوی نـژاد  دوسـت اعضای هیـأت مدیره 

هسـتند. من می خواسـتم وارد بانک شـوم و باید مـورد تائید آقایان قـرار می گرفتم 
و سـرویس می دادم.

وی افـزود: اولیـن مقاومت مـن در مصوبه این بود که به یک شـرکت ثمین تالار 
کـه مسـئولیت محدود بود گفتنـد وام بده و من نـدادم. من اگر قرار اسـت کار کنم 
در غالـب مسـئولیتم باید منافـع بانک را حفظ کنم. من به دو شـرکت دیگر مصوبه 
دادم و در ایـن مصوبـات چیزی که امروز متوجه شـدم این اسـت کـه در پرونده های 
اعتبـاری ایـن شـرکت ها برگه هایـی برداشـته شـده و یک سـری برگه هایـی را در 

پرونده هـا گذاشـتند و من عکس آن برگه هـا را دارم.
وی افـزود: بـه مـن گفتند ۳ هـزار میلیارد را بـاز کن و من باز نکـردم، هیچوقت 

از قضایا خبر نداشـتم.
یدیسـار گفت: پروسـه تسـهیلات لازمه اش این اسـت کـه یک نماینده باشـد و 
بـه دنبـال کارهـا بـرود. طبیعی بـود که آقای موسـوی نـژاد می آمدنـد و می رفتند. 
صحبت هایی که در شـعبه داشـتند در جهت اخذ تسـهیلات بود. در  5 شـرکت از 
جملـه  نـورد آرتیـن، مـن ۲ ضمنات نامـه دارم، یک ضمانتنامه را بـه من گفتند ما 
تسـهیل می کنیـم و یـک وام دیگـری به ما بده. تسـهیل دار بانک عسـگریه بود که 
آمد و یک چک داد و تا دیدم در وجه بانک سـرمایه اسـت گفتم تسـویه اش کنید.

وی افـزود: ترجیـح می دادم ۱۰ بار اسـتعفا بنویسـم که ۱۰ بار هم اسـتعفا دادم 
و تـا روز آخـر وثیقـه قبـول نکـردم و ۲۳۸  میلیـارد را نـدادم و مقاومت کـردم و در 

آخر بیـرون آمدم.
در ادامـه قاضـی اتهامـات هانیه پهلـوان یکی دیگـر از متهمان پرونـده را تفهیم 

کـرد و از او خواسـت کـه به دفاع بپـردازد.
هانیـه پهلـوان با رد اتهامـات وارده گفت: شـوهرم  )امین میزبـان( گفت که می 
خواهـم مدیرعامـل شـرکت شـوم و بدهـی دارم، تو بیـا مدیرعامل شـو. وکالت هم 
بـه مـن داد. من اصلا شـرکت نمی رفتم و به درخواسـت شـوهرم قبول کـردم. این 

شـرکت از سـال ۸۶ کار می کـرد ولـی من از سـال ۹۱ کارم را شـروع کردم.
یکی از متهمان: در شهر ری زندگی می کنیم و وضعمان خوب نیست

وی افـزود: بچـه ام کوچـک بود و حضور فیزیکی نداشـتم. سـربرگ خالی به من  
مـی دادنـد و مـن امضا می کـردم. نماینده آقای  یقینـی که آقای مقـدم بود حضور 
داشـتند.  مـن آقـای موسـوی نژاد را نمی شـناختم. از آقای مقدم  پرسـیدم ایشـان 
کیسـت کـه گفت همـه کاره و هماهنگ کننده اسـت. بـه خاطر بچـه ام حضور در 
شـرکت نداشـتم و وجوهـی دریافت نکردم و اگر همسـرم هم دریافت کـرده بود به 

زندگی مـان می آمـد. مـا در شـهر ری زندگـی می کنیم و وضعمان خوب نیسـت.
وی افـزود: همسـرم دو میلیـون بدهی به بانک مسـکن داشـت و نمی توانسـت 
مدیرعامل شـود.  اسـناد شـرکت طراحی پویان را آقای یقینی می گفت امضا کنید.

در ادامه جلسـه دادگاه، وکیل مدافع هانیه پهلوان گفت: اتهامات موکلم معاونت 
در اخـلال در نظـام اقتصـادی اسـت کـه آن را وارد نمی دانـم موکلم از تشـکیل این 
شـرکت هیـچ اطلاعی نداشـته و به توصیه همسـرش که کارمند آقـای یقینی بوده 
ایـن کار را کـرده اسـت. آقـای یقینی خیلی از پرسـنل خود را مجبور مـی کرده که 

در بسـیاری از شـرکت ها دخل و تصرف بکنند.
تهدید یکی از متهمان برای عدم حضور در دادگاه

در ادامـه قاضـی مسـعودی مقـام گفت: آقای یقینـی برخلاف اظهـارات مقامات 
متـواری اسـت و دسـتور ضبـط وثیقـه او صـادر شـده و متاسـفانه از ناحیـه برخی 
متهمـان تهدیـد شـده و در دادگاه حاضـر نشـده اسـت. ما دسـتور جلب ایشـان را 
صـادر و در اختیـار ضابطیـن قرار دادیم و ایشـان حق دفاع از خود را سـلب می کند. 
اگـر صوتـش ارایه شـود در جلسـات آتـی اظهارات صوتـی آقای یقینـی در رابطه با 

بخشـی از متهمین کـه تهدیدش کردنـد را ارایه خواهیـم داد.
در ادامه قهرمانی نماینده دادسـتان گفت: گفته شـد ایشـان در بیمارستان است 
و دوسـتان به بیمارسـتان رفتند ولی ایشـان از بیمارستان متواری شـده  و در داخل 
کشـور اسـت و دیشـب نامه ای فرسـتاده که می ترسـد بیاید که در این زمینه قانون 

حکم فرما خواهد شـد.
در ادامـه وکیـل مدافـع تولایـی گفت: مـوکل من مصـداق آش نخـورده و دهان 

سـوخته است.
در ادامـه قاضـی دادگاه، اتهامـات مجتبـی کیـان پیشـه یکـی دیگـر از متهمان 

پرونـده را بـه او تفهیـم کـرد و از اوخواسـت کـه از خـود دفـاع کند.
ایـن متهـم در دفـاع از خـود ضمـن رد اتهامـات وارده گفـت: در اسـتیل آذیـن 

مشـغول بـودم و  کارمنـد آقـای هدایتی هسـتم.
قهرمانی گفت: آقای کیان پیشـه بسـیاری از پرداختی ها به ورزشـکاران را  انجام 
داده اسـت. همچنیـن رقم های بسـیار کلان به حسـاب ایشـان آمـده و دلالی ها هم 

از حساب ایشـان رفته است.
کیان پیشه گفت: من یک حساب بیشتر ندارم.

قهرمانـی گفـت: پول هـای کلان بـه حسـاب شـما آمده اسـت. چرا؟ مگر شـما 
کارشـناس ملک آقای هدایتی نبودید، چرا پول ها به حسـاب شـما امده اسـت؟ در 

ایـن رابطه باید توضیـح دهید.
در ادامـه قاضـی دادگاه اتهامات حسـین شـریعتی یکی دیگر از متهمـان پرونده 
را بـه او تفهیـم کـرد و این متهم با حضـور در جایگاه ضمن رد اتهامـات وارده گفت: 
مـن کار ملـک می کـردم و ملـک به آقای هدایتی پیشـنهاد دادم که میسـر نشـد و 
بـه مـن گفتنـد قـرارداد یعنی تفاهم نامـه با بانک سـرمایه منعقد کنـم. این تفاهم 
نامـه در رابطـه با سـپرده گـذاری بود که ۷۰ درصد تسـهیلات به شـرکت هایی که 
معرفـی می شـود بدهیم و رقـم ۳ هزار میلیارد ریال و منابع شـخصی بود. توافقنامه 
را مـن تنظیـم کـردم و مـن رفتـم و هیـچ فراینـدی انجام نشـد و خبر نداشـتم تا 
بازرسـی زنـگ زد کـه توضیح بـده. من مدرک هم  نداشـتم. دو سـال بـود که آقای 

هدایتـی را ندیدم.
ایـن متهـم گفـت: توافق نامـه ای که دیدم منع قانونی نداشـت و پـول هم نیامد 
البتـه ایـن توافـق نامـه هم اجرایی نشـد. نـه من وجهی گرفتـم و نه آقـای هدایتی 

دیدم. را 
قهرمانـی نماینـده دادسـتان گفـت: آقـای شـریعتی دو تفاهـم نامه امضـا کرده 
اسـت و بنا بوده سـپرده را شـخص آقای شـریعتی بیاورد. شـما می گویید که نوید 
جواهـری قـرار بـوده سـپرده بگیـرد. نویـد جواهری چقـدر گرفته اسـت؟ فکر کنم 
دو میلیـارد و بیشـتر گرفتـه اسـت . نوید جواهری پشـت صحنه تجـارت می کند و 
شـما درصدها را می گیرید. آیا اقداماتمان در راه رضای خدا بوده اسـت؟ شـما سـه 
شـرکت را بـه بانک معرفـی کردیـد و حـالا می فرماییـد هیچ کاره بودید؟ شـما سـه 
شـرکت را بـه بانـک معرفی کردیـد. قرار بوده ۷۰ درصد سـپرده تسـهیلات بگیرند 
و شـما امضـا می کنیـد، آیـا فقـط در راه رضـای خدا بوده اسـت؟ یـک طرف قضیه 

آقـای هدایتی بوده اسـت.
شـریعتی متهـم پرونـده گفـت: از موسسـه ثامـن خبر نـدارم. قـرار بود پـول در  
حسـابم بیایـد  و پـول هم نیامـد و در قـراداد هم تمام بندهایش اجرا شـده بود. من 

وجهی دریافـت نکردم.
قاضی گفت: لازم نیست همیشه وجهی دریافت شود.

در ادامه وکیل مدافع شریعتی به دفاع از موکلش پرداخت.
سـپس  قاضی دادگاه اتهامات یقینی را قرائت کرد و از وکیل مدافع او خواسـت 

که از موکلـش دفاع کند.
وکیـل مدافـع یقینـی ضمـن رد اتهامـات وارده بـه موکلش گفـت: موکلم هیچ 
یـک از اسـناد مربـوط به شـرکت ها را امضا نکرده اسـت. موکل من طبـق قوانین و 
مقـررات کارهـای فـوق را انجام داده اسـت. امضاهـای موجود را نمی تـوان به موکل 
بنده تعمیم داد. مسـئولیت اقدامات اصطلاح عامل پشـت پرده را در صورت تعمیم 
بـه آقـای یقینـی بـه معنی این بـوده که تمامـی این ارکان در مشـت آقـای یقینی 

بـوده کـه هیچ دلیل و مسـتندی در دادسـرا وجـود ندارد.
یقینـی متهـم به تحصیل مـال به میزان 5 هـزار و ۸۶۹ میلیـارد و ۳۹۶ میلیون 

ریال اسـت
قاضـی دادگاه گفـت: یقینـی متهـم بـه تحصیل مـال به میـزان 5 هـزار و ۸۶۹ 
میلیـارد و ۳۹۶ میلیـون ریـال از طریق شـرکت های هدایتی و دریافـت وجوه کلان 

است.
وکیـل مدافـع یقینی گفت: هر شـخصی پاسـخ گـوی اعمال خود اسـت. برخی 
متهمـان  می گوینـد  از طریـق هیپونتیـزم و مـواد مخدر تحت تاثیـر یقینی بودیم  

که اینها درسـت نیسـت.
وی ادامـه داد: در کیفرخواسـت آمـده اسـت کـه  شـرکت ها صـوری و صرفـا 
برای دریافت تسـهیلات توسـط هدایتی تاسـیس شـده اند که درسـت نیسـت. این 
شـرکت ها قبـل از اشـنایی هدایتـی با یقینی و توسـط اقـای یقینی ثبت شـده اند.

وی گفـت: یقینـی شـرکت هایی را ثبت می کـرده و به افـرادی که نیاز داشـتند 
واگـذار می کـرد و به نحوی کار دلالی شـرکت ها را انجام مـی داده و این کار در قانون 
جـرم نیسـت و حتی منجر به توسـعه اقتصادی می شـود. جرم زمانـی رخ می دهد 

کـه وثیقـه گذار وثیقـه های غیر قانونـی به بانـک ارائه دهد.
قهرمانی نماینده دادسـتان گفت: شـرکت فروشـی جرم نیسـت اما  آقای یقینی 
بـی بضاعتـان را پیـدا کرده و جزو هیات مدیره کرده و به این شـکل فروخته اسـت. 
آقایـان همگـی بدهی مالیاتی دارند. اگر ایشـان همـه تقصیرها را در ایـن پرونده به 
گـردن آقـای هدایتـی می انـدازد مثل مرد بیاید دفـاع کند. چرا امروز متواری اسـت 
و  چـرا وثیقـه اجـاره کـرده اسـت. از اقدامات ایشـان واگـذاری شـرکت های مرده و 

مدیریت این شـرکت ها بوده اسـت.
در ایـن هنـگام قاضـی دادگاه ختـم جلسـه امـروز را اعلام و جلسـه بعـدی را به 

صبح روز سـه شـنبه موکـول کرد.

درجلسه سوم رسیدگی به پرونده گروه حسین هدایتی  مطرح شد

افتتاح ۲4۲ حساب دریک روزبرای پسر ۸ ساله!
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نيك ايمان ترينِ مردمان ، كسى است كه خوش 
اخلاق ترينِ آنها باشد و با خانواده اش مهربان تر 

باشد ، و من ، مهربان ترين شما با خانواده ام هستم 
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به صورت  پارکینگ  بر احداث ۵  تأکید  با  معاون فنی و عمرانی شهرداری قم 
زیرسطحی، گفت: نهضت پارکینگ سازی از سال ۹۸ در قم آغاز می شود، تلاش 

می شود تا دو سال آینده بخش مهمی از نیاز شهر به پارکینگ حل شود.
علیرضا قاری قرآن اظهار داشت: کمبود پارکینگ در شهر یک معضل جدی بوده 
که با توجه به مهاجرپذیری و زائر خیزی این شهر می تواند در آینده به یک چالش 

بسیار بزرگ و ناگشودنی تبدیل شود.
وی با تأکید بر عزم شهرداری قم در برای احداث پارکینگ های متعدد در سال ۹۸ 
و آغاز نهضت پارکینگ سازی، افزود: نهضت پارکینگ سازی از سال ۹۸ در قم آغاز 
می شود، تلاش می شود تا دو سال آینده بخش مهمی از نیاز قم به پارکینگ حل شود.

علیرضا قاری قرآن با اشاره به تدابیر شهرداری در بهبود وضعیت ظاهری معابر و 
خیابان های شهر تصریح کرد: سال آینده نهضت آینده نهضت آسفالت ریزی هم زمان با 
نهضت پارکینگ سازی در قم ادامه پیداکرده و پیش بینی می شود در تمام معابر این 

شهر روکش آسفالت جدید توزیع شود.
وی احداث پارکینگ های به صورت زیرسطحی را اولویت نخست شهرداری در 

احداث پارکینگ در شهر قم دانست و تأکید کرد: برنامه احداث ۵ پارکینگ برای عبور 
از زیر سطح در هسته مرکزی شهر طراحی شده و انتظار می رود در دو سال آینده 

سرمایه گداری های نهایی درباره آن ها صورت گرفته و به مرحله اجرا برسد.
قاری قرآن ظرفیت کنونی پارکینگ در قم را موردتوجه قرار داد و اضافه کرد: در 
حال حاضر ۵ هزار ظرفیت کل پارکینگ در قم بوده  که ازاین بین فقط ظرفیت ۲ هزار 

پارکینگ زائر مسقف بوده و مابقی آن ها روباز می باشند.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با تأکید بر افزایش سه برابری احداث پارکینگ 
در سال ۹۷ نسبت به یک سال قبل از آن، بیان کرد: قیمت تمام شده هر یک عدد 
پارکینگ از ۲۰ میلیون تومان سال های قبل به بیش از ۶۰ میلیون تومان در سال 

جاری رسیده است.
وی تسریع در اجرا و بهره برداری از پروژه های عمرانی را رمز موفقیت در برنامه ریزی 
و پیش بینی پروژه های شهرداری دانست و خاطرنشان کرد:  تورم غیرقابل  پیش بینی در 
کشور سبب می شود چنین شرایطی پروژه های شهری با سرعت انجام شده و از موکول 

کردن آن ها به آینده ای نامشخص خودداری شود.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم:

5 پارکینگ زیرسطحی در قم احداث می شود

آیین تکریم و تجلیل از عالم مجاهد 
آیت الله شیخ عیسی قاسم شنبه شب با 
حضور رئیس و اعضای جامعه مدرسین 

حوزه علمیه قم برگزار شد. 
رهبر شیعیان بحرین در این مراسم 
بر ضرورت تبعیت طلاب و روحانیون از 
رهبر معظم انقلاب اسلامی تأکید کرد و 
گفت: امروز روحانیت شیعه باید با تحصیل 
مسیر  در  مجاهدت  و  نفس  تهذیب  و 
پروردگار متعال، امت اسلامی را به سمت 

اهداف متعالی رهنمون شود. 
و  ارادت  و  عشق  اینکه  بیان  با  وی 
و  عصمت  بیت  اهل  مکتب  از  پیروی 
طهارت)ع(، یگانه مسیر نجات انسان ها 
از ظلمت و تاریکی است، اظهار داشت: 
طلاب و روحانیون، نقش و رسالت خطیر 
و حساسی در این جهت برعهده داشته و 
باید انسان سازی را مورد توجه قرار دهند. 
اینکه  بیان  با  قاسم  عیسی  شیخ 
روحانیون باید تمامی کارهای خود را برای 

کسب رضای الهی انجام دهند و بدون 
تردید خداوند متعال آنها را یاری خواهد 
رساند، خاطرنشان کرد: اگر امروز حوزه 
های  آموزه  شود،  تضعیف  علمیه  های 
دینی در سرتاسر جهان اسلام تضعیف 

می شود. 
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 

نیز در این مراسم گفت: هجرت آیت الله 
شیخ عیسی قاسم رهبر شیعیان بحرین به 
جمهوری اسلامی ایران، سرآغاز پیروزی 

انقلاب مردم این کشور است. 
آیت الله محمد یزدی افزود: در ایران 
نیز حضرت امام راحل)ره( را به خارج از 
کشور تبعید کردند، اما ایشان روزی با 

استقبال بی نظیر مردم به کشور بازگشت 
انقلاب  سکاندار  ایشان  شاگرد  امروز  و 

اسلامی است. 
وی با بیان اینکه مکتب والای اسلام 
در طول تاریخ همواره در برابر دشمنان با 
تحمل سختی ها و مشقات رهبران دینی 
خود مواجه بوده است، اظهار داشت: امروز 
بحمدالله در کشورمان، اسلام عزیز حاکم 
شده است و ما حضور این عالم را در ایران 
اسلامی و شهر مقدس قم بسیار خوش 

آمد می گوییم.
وی با اشاره به تلاش ها و مجاهدت 
در  مقاومت  جبهه  دینی  رهبران  های 
منطقه، اظهار داشت: آیین تکریم و تجلیل 
از شیخ عیسی قاسم به دلیل تبعیدها، 
شکنجه ها و مجاهدت بی نظیر ایشان 
و سختی هایی است که مردم انقلابی 
بحرین تحمل کرده اند. این آیین در سالن 
جلسات جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 

برگزار شد.

در جامعه مدرسین حوزه علمیه قم  برگزارشد

تجلیل از آیت الله شیخ عیسی قاسم در قم 

نامحـرمانه

اخبــار

ثبت 83 میلیون تخلف رانندگی و یک میلیون جرم در سال 97 
جانشین فرمانده ناجا از ثبت بیش از ۸3 میلیون تخلف رانندگی از ابتدای سال جاری تاکنون 
خبر داد و گفت: در سال جاری بیش از یک میلیون جرم در کشور ثبت شده که ۹1 درصد 
آن مربوط به سرقت بود.سردار ایوب سلیمانی در نشست خبری که برای تشریح عملکرد ناجا 
در سالجاری برگزار شد، گفت: طبق آمار رسمی که وزارت ار تباطات اعلام کرده است از میان 
۸۹۰۰ نوع خدمتی که مردم از حاکمیت می گیرند، 1۶۰۰ مورد توسط پلیس ارائه می شود و 
به عبارتی ۲۰ درصد از خدماتی که مردم از حاکمیت می گیرند به پلیس باز می گردد و در واقع 
مردم از قبل از تولد تا پس از مرگ با پلیس سروکار دارند.به گفته وی، 31 میلیون و ۵۰۰ هزار 
خدمت در سال ۹۷ به مردم ارائه کردیم و بیش از ۲۹ میلیون و ۵۰۰ هزار تماس نیز در همین 
مدت با سامانه 11۰ برقرار شده که بالغ بر 1۷ میلیون آن عملیاتی شده است.جانشین فرمانده 
ناجا با بیان اینکه امسال بیش از 1.۷ میلیون نفر مستقیما به کلانتری مراجعه کردند، گفت: 
1.۵ میلیون نفر با 1۹۷ تماس گرفتند که دو سوم آن سوال و ابهام بوده و به حدود ۵۰۰ هزار 
مورد نیز رسیدگی شده است.وی اضافه کرد که پلیس راهور از ابتدای امسال تاکنون بیش از 

۸3 میلیون تخلف رانندگی را ثبت کرده که بالغ بر ۶ میلیون آن تخلف حادثه ساز خواهد بود.

مرخصی زایمان 9 ماه می شود 
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: بر اساس یکی از مصوبات امروز این کمیسیون مقرر 
شد که میزان مرخصی زایمان با پرداخت حقوق ۹ ماه شود.نصرالله پژمانفر ، درباره جلسه 
روزیکشنبه کمیسیون فرهنگی مجلس اظهار داشت: ادامه بررسی طرح جامع جمعیت و تعالی 
خانواده در دستور کار این کمیسیون قرار گرفت.وی ادامه داد: در این جلسه بندهایی درباره 
میزان مرخصی زایمان و همچنین بانوان محصل دارای فرزند به تصویب اعضای کمیسیون 
فرهنگی رسید.عضو کمیسیون فرهنگی مجلس تصریح کرد: بر اساس یکی از موارد تصویب 
شده مقرر شد میزان مرخصی زایمان با پرداخت حقوق و جایگاه شغلی شأن ۹ ماه در نظر گرفته 
شود.وی ادامه داد: همچنین بر اساس یکی دیگر از موارد تصویب شده بانوان محصل دارای 
فرزند تا سقف دو سال می توانند مرخصی تحصیلی بگیرند.پژمانفر خاطرنشان کرد: همچنین 
مطابق با مصوبه دیگری باید مؤسسات غیردولتی هم نسبت به مرخصی زایمان اقدام کنند اما 

این مرخصی بدون پرداخت حقوق خواهد بود.

واکنش وزارت نفت به اظهارات محمود احمدی نژاد 
 اداره کل روابط عمومی وزارت نفت در پی انتشار اظهارات محمود احمدی نژاد، به منظور تنویر 
افکار عمومی توضیحاتی ارائه کرد.متن توضیحات اداره کل روابط عمومی وزارت نفت به شرح 
است: »اظهارات آقای محمود احمدی نژاد، رئیس جمهوری محترم پیشین در گفت وگوی اخیر 
با یکی از رسانه ها مبنی بر دریافت نکردن 3۰ میلیارد دلار پول نفت فروخته شده در پنج سال 
گذشته، کذب محض است و هیچ پایه و اساسی ندارد.همچنین ادعای ایشان درباره بازنگشتن ۵ 
میلیارد دلار پول نفت توسط فردی ناشناس در دبی نیز از اساس غیر واقعی و عاری از حقیقت 
بوده و در خوش بینانه ترین حالت ناشی از بی اطلاعی یا ارائه اطلاعات دروغ به ایشان است.وزارت 
نفت به صراحت اعلام می کند درآمد حاصل از فروش محموله های نفتی در سر رسید مقرر 

دریافت و به حساب های قانونی کشور واریز شده است.

چند درصد جمعیت کشور ورزش می کنند؟ 
رئیس فدراسیون ورزش همگانی گفت که از جمعیت بیش از ۸۰ میلیون نفری کشور تنها 
3۲ درصد آن به ورزش همگانی توجه دارند. علی مجد آرا با بیان این مطلب افزود: هم اکنون 
سند تحول و تعالی وجود دارد که بر مبنای آن، حرکتی شاداب، فعال و سالم تا سال 14۰4 را 
خواهیم داشت.وی تصریح کرد: جامعه هدف ورزشکار در کشور 3۲ درصد بوده که این میزان 
تا سال 14۰4 به ۵۰ درصد خواهد رسید.به گفته مجد آرا، چهار سال پیش جامعه هدف 
ورزشکاران همگانی ۲1 درصد بود که این رقم 11 درصد رشد داشته است.رئیس فدراسیون 
ورزش همگانی با بیان اینکه طبق مرکز آمار کشور میزان ورزشکاران ۵3 درصد گزارش شده 
است، خاطر نشان کرد: مشارکت ورزش همگانی طبق تعاریف فعالیت سه روز در هفته و نیم 
ساعت نرمش در روز محاسبه می شود که این موضوع مد نظر این مرکز قرار نگرفته بود.وی 
ادامه داد: در سال آینده ۲ کتاب تحول و تعالی و 14 طرح عظیم در بخش همگانی در نظر 

گرفته شده است.

تغییر حدود تقسیماتی در نقشه ایران شایعه ای کذب است 
مدیرکل دفتر تقسیمات کشوری در واکنش به برخی شایعات مبنی بر الحاق بخش هایی 
از دو استان لرستان و چهارمحال و بختیاری به استان اصفهان، گفت: هیچ تغییری در حدود 
تقسیماتی استان های مذکور صورت نپذیرفته است.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، 
سعید جلالی مدیر کل دفتر تقسیمات کشوری در واکنش به انتشار شایعه کذب تغییر حدود 
تقسیماتی در نقشه ایران در فضای مجازی با ادعای ' الحاق بخش هایی از استان های لرستان و 
چهارمحال و بختیاری به استان اصفهان ' تصریح کرد: هیچ تغییری در حدود تقسیماتی استان 

های مذکور صورت نپذیرفته است.

ناجا: از فرهاد مجیدی شکایت نمی کنیم 
سردار ایوب سلیمانی جانشین فرمانده ناجادر مورد تصمیم ناجا برای شکایت از فرهاد 
مجیدی، گفت: ما علاقه مند به شکایت از کسی نیستیم. در مورد این فردی هم که فرمودید ما تا 
امروز به این جمع بندی نرسیدیم که شکایتی کنیم، ضمن اینکه دوست هم نداریم این موضوع 
ادامه پیدا کند. این آقا تماس گرفتند و عذرخواهی داشتند و گفتند که حاضرند در حمع دوستان 

حاضر شده و جبران کنند لذا ما متوقف کردیم این بحث را.

فرماندار قم: 

جمع آوری معتادان متجاهر با جدیت دنبال شود 
فرماندار گفت: سرقت یکی از اقدامات معتادان متجاهر است، از این رو جمع آوری و پاکسازی 
این قبیل افراد تا دورترین نقاط روستایی این استان در راستای حفظ امنیت و آرامش روانی زائران 

نوروزی پیگیری شود. 
رضا سیار روز دوشنبه دردوازدهمین جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر شهرستان قم 
در سالن جلسه های فرمانداری اظهار داشت: وجود معتادان متجاهر با ظاهری نامناسب غیر از ایجاد 
نازیبایی های بصری برای سیما و منظر شهری، در ایام نوروز و سفر زائران از اقصی نقاط کشور به قم 
عارضه های نامطلوبی را به دنبال دارد.وی با تاکید بر اهمیت خاص مقوله تامین امنیت و ایمنی شهر 
در تعطیلات نوروزی خاطرنشان کرد: نیروهای بسیج با هماهنگی مقام قضایی در قالب یک عملیات 
ویژه کار جمع آوری معتادان متجاهر را انجام دهند.سیار با اشاره به بالا رفتن آمار سرقت در مناطق 
روستایی تصریح کرد: هر چند معتادان متجاهر موجود در روستاهای قم قابل توجهی نیستند ولی 
همین تعداد اندک نیز منجر به بروز سرقت خواهد شد.از ابتدای اسفند ماه جاری ۲1۹ معتاد متجاهر 
در استان قم دستگیر شده است.طرح ملی جمع آوری معتادان متجاهر از سیزدهم اسفند در سراسر 
کشور آغاز شده و به مدت ۸۰ روز نیز ادامه پیدا می کند.فرماندار قم در بخش دیگری از سخنان خود 
با تاکید بر همکاری دستگاه های اجرایی بویژه دانشگاه علوم پزشکی، اداره کل ورزش و جوانان، اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و اداره کل تبلیغات اسلامی با صدا و سیما در تهیه و تولید برنامه های 
متنوع و پرمحتوای فرهنگی اجتماعی در حوزه مبارزه با مواد مخدر و کاهش آسیب های اجتماعی 
گفت: دستگاه های مذکور باید در برپایی دوره های آموزشی که توسط بخشداران در بخش ها، و 
شهرداران در شهرهای اقماری برگزار می شود، نقش پررنگ و فعالی را ایفا کنند.از ابتدای امسال 4۸۸ 
کیلوگرم انواع مخدر توسط رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر شهرستان و نیروهای بسیج و کلانتری 

ها در بخش های پنج گانه قم کشف شده است.
 

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی قم: 

سالانه 840 تَن در قم دچار سکته قلبی می شوند 
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: سالانه ۸4۰ تَن در این استان دچار سکته قلبی 

می شوند که حدود پنج تا 1۰ درصد این بیماران جان خود را از دست می دهند. 
دکتر سید فخرالدین حجازی با بیان این که سکته قلبی به مسدود شدن کامل رگ قلب گفته می 
شود، افزود: سکته قلبی بر اساس نوار قلب، علایم بیمار و آزمایش مشخص می شود که درد سینه 
و تنگی نفس مهمترین علایم بروز آن می باشد.وی اضافه کرد: فشار خون، چربی خون، مرض قند، 
سیگار، قلیون، استرس و افزایش سن از جمله عوامل بروز سکته قلبی هستند و برای جلوگیری از آن 
باید فشار خون و استرس را کنترل و علاوه بر ورزش، رژیم غذایی مناسبی رعایت نمود.وی با بیان این 
که سکته قلبی نخستین عامل مرگ و میر در کشور و استان قم است، بیان کرد: در گذشته سکته 
قلبی بیشتر میان افراد مسن دیده می شد، ولی امروز به دلیل استرس، سبک زندگی و کاهش فعالیت 
های ورزشی، سکته قلبی میان جوانان نیز رایج شده است.وی با بیان این که هفت تخت سی سی یو 
در بیمارستان شهید بهشتی ویژه بیماران سکته قلبی است، ادامه داد: در این طرح با اولین مراجعه 
بیمار، آنژیوگرافی وی انجام و رگ مسدود شده از طریق آنژیوپلاستی یا جراحی قلب باز می شود که 
این اقدام ها باعث کاهش آسیب به عضله قلب می شود.وی افزود: در گذشته ۲۰ تا 3۰ درصد افرادی 
که سکته قلبی می کردند و با دارو درمان می شدند، دچار آسیب های برگشت ناپذیر می شدند، ولی 

با اجرای طرح ۲4۷، این تعداد به کمتر از 1۰ درصد کاهش یافته است.

 فرمانده انتظامی استان قم خبر داد؛

قاچاق ۱0 میلیارد ریالی خشکبار در قم
 فرمانده انتظامی استان قم از کشف حدود 1۰ میلیارد ریال خشکبار قاچاق در قم و دستگیری 

۲ نفر در این رابطه خبر داد.
سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: در پی کسب خبری مبنی بر حمل کالای قاچاق توسط 
یک دستگاه کامیون از یکی از استان های جنوبی به مقصد تهران، با تلاش تیم عملیاتی اداره مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان قم، خودرو مذکور در محور مواصلاتی کاشان - قم شناسایی 
و متوقف شد.وی گفت: راننده با ارائه یک برگ بارنامه از نوع ضایعات بافندگی اذعان داشت خودرو 
حامل بار مذکور است که در ادامه با انتقال کامیون به یگان و تخلیه آن مشخص شد متهمان زیر 
گونی های حاوی ضایعات اقدام به قاچاق 3 تن و ۹۰۰ کیلوگرم گردو، ۶ تن مغز بادام، ۲ تن کشمش 
و دو دستگاه یخچال فریزر بوش آلمان کرده اند.فرمانده انتظامی استان قم گفت: در ادامه نمونه 
خشکبار مکشوفه قاچاق به گمرک ارسال و کارشناسان ارزش محموله را ۹ میلیارد و ۹4۹ میلیون 
ریال اعلام کردند.سردار آقاخانی بیان داشت: نهایتاً متهمان به همراه پرونده متشکله تحویل مرجع 

قضائی استان و با قرار قانونی روانه زندان شدند.

کابوس هزینه های شب عید کاریکاتور

جواد تکجو

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد

توزیع 90 هزار بروشور 
اطلاع رسانی درایام  نوروز 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با بیان اینکه ۹۰ هزار 
نسخه بروشور اطلاع رسانی برای توزیع در میان مسافران نوروزی درنظر 
گرفته شده است، گفت: 4۰ هزار نسخه از این بروشورها را در ورودی های 

شهر قم  در اختیار مسافران قرار خواهیم داد.
مهدی کلانترزاده در نشست ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر 
نوروزی شهرداری قم با اشاره به اینکه کمیته اطلاع رسانی و راهنمای زائر 
وظیفه خود را در راستای اطلاع رسانی و معرفی خدمات کمیته های فعال 
ستاد دنبال می کند، اظهار کرد: بهره مندی از ظرفیت های اطلاع رسانی 
ملی و استانی در حوزه های مختلف مکتوب و مجازی در دستور کار قرار 
دارد و این راستا ۲4 قلم ابزار اطلاع رسانی پیش بینی شده است.وی اضافه 
کرد: اکنون منتظر اطلاعات نهایی و محتواهای کمیته های ستاد تسهیلات 
زائرین و خدمات سفر نوروزی شهرداری هستیم تا بتوانیم به شیوه 
مطلوب اطلاع رسانی و مستندسازی فعالیت ها را دنبال کنیم.مدیرکل 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به اینکه نقشه شهر قم و 
بروشور اطلاع رسانی با استفاده از جدیدترین اطلاعات بخش های مختلف 
شهری به روزرسانی شده است، تصریح کرد: در راستای یکپارچه سازی 
جلوه تبلیغات شهری، نشستی را با حضور سازمان فرهنگی و ورزشی، 
سازمان زیباسازی و دستگاه های مرتبط استانی داشته ایم تا فعالیت های 
تبلیغاتی نوروز امسال را با شعار و نشان »گامی نو« دنبال کنیم.وی از 
سامانه 13۷ به عنوان پل ارتباطی اصلی شهرداری قم نام برد و گفت: در 
این سامانه بستر ارتباط مطلوب مردم با مسئولان شهرداری و همچنین 
مدیران شهری با یکدیگر فراهم شده است.کلانترزاده با بیان اینکه ۹۰ 
هزار نسخه بروشور اطلاع رسانی برای توزیع در میان مسافران نوروزی 
درنظر گرفته شده است، تصریح کرد: 4۰ هزار نسخه از این بروشورها را 
در ورودی های شهر قم  در اختیار مسافران قرار خواهیم داد.وی ادامه داد: 
نکات امنیتی و ایمنی مورد نیاز را به صورت کامل به مسافران منتقل و از 

زبان های فارسی، عربی و انگلیسی نیز استفاده می کنیم.
کلانترزاده با بیان اینکه المان های شهری با کمک سازمان زیباسازی 
شهرداری تقویت شده است، مطرح کرد: معرفی اماکن گردشگری و 
تفریحی، استراحتگاه ها، ستادهای خدمات شهری و تور قم گردی در نوروز 

امسال ویژه تر مورد توجه قرار گرفته است.
وی بر لزوم مشارکت بخش های مختلف شهرداری قم در حوزه 
اطلاع رسانی تاکید کرد و افزود: امیدواریم بتوانیم از بستر تاکسی های 
افزایش فضاهای  و  اطلاع رسانی  بروشورهای  توزیع  برای  نیز  شهری 

تبلیغاتی استفاده کنیم.

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری مطرح کرد

فعالیت ۱0 کمیته و هشت 
ستاد شهری درایام نوروز 

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم از 
تشکیل1۰ کمیته و هشت ستاد در شهرداری قم به مناسبت عید نوروز 
یاد کرد و گفت: برنامه های مقدماتی و تامین زیرساخت های مورد نیاز در 
این ستادها از دو ماه قبل با همکاری مناطق و سازمان ها آغاز شده است 

و ویژه اقدامات نوروزی تا ۲۰ اسفندماه به پایان می رسد.
سیدمحسن میرهادی  در نشست ستاد تسهیلات زائرین و خدمات 
سفر نوروزی شهرداری قم که در سالن جلسات ساختمان شهرداری 
قم برگزار شد، با بیان اینکه نقاط ضعف نوروز سال ۹۷ شناسایی شده 
است، عنوان کرد: کمیته ها و ستادهای شهرداری قم آسیب شناسی 
لازم را انجام داده و تلاش می کنند تا امسال با رفع مشکلات، خدمات 
مطلوب تری را نسبت به سال گذشته به مسافران و شهروندان ارائه 
کنند.وی از تشکیل 1۰ کمیته و هشت ستاد در شهرداری قم به 
مناسبت عید نوروز یاد کرد و گفت: برنامه های مقدماتی و تامین 
زیرساخت های مورد نیاز در این ستادها از دو ماه قبل با همکاری مناطق 
و سازمان ها آغاز شده است و اقدامات ویژه نوروزی تا ۲۰ اسفندماه به 
پایان می رسد.تابلوهای اطلاع رسانی در معابر مختلف و بوستان ها باید 
بیشتر از سال گذشته مورد توجه قرار گیرد، عنوان کرد: مجموعه های 
مختلف شهرداری باید در کنار یکدیگر قرار گیرند تا بتوانند خدمات 
خود را کامل و تکمیل کنند.دشتی مدیر کمیته نظارت و ارزیابی ستاد 
تسهیلات زائرین و خدمات سفر نوروزی شهرداری قم با اشاره به اینکه 
این کمیته با محوریت اداره کل بازرسی و همکاری اداره کل حراست 
فعالیت خود را در ایام نوروز دنبال می کند، گفت: نیروهای شیفت و 
سرشیف مشخص شده و با توجه به رسالت های خود در ستادها و 

منطقه حضور خواهیم یافت.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم خواستار شد

لزوم توجه ویژه به مباحث امنیتی 
و انتظامی در استراحتگاه غدیر

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم خواستار توجه 
به مباحث امنیتی و انتظامی در نوروز امسال به ویژه در استراحتگاه ها 

شهری شد.
امیر سامع در نشست ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر نوروزی 
شهرداری قم که در سالن جلسات ساختمان شهرداری قم برگزار شد، 
با اشاره به اینکه در بارندگی اخیر نزدیک به ۲۰ میلی متر بارندگی را 
در شهر مقدس قم داشته ایم، اظهار کرد: نیروهای شهرداری قم همه 
تلاش خود را بکار گرفتند تا شهروندان با کمترین مشکل روبرو باشند.

وی از برگزاری جلسات مختلف استانی با حضور مسئولان دستگاه های 
اجرایی در راستای انجام هماهنگی های لازم برای خدمت رسانی به 
زائران شهر مقدس قم یاد کرد و افزود: شهرداری تلاش می کند تا 
ظرفیت های همه دستگاه ها را مورد توجه قرار داده و مشارکت لازم 
را با مجموعه های مختلف داشته باشد.وی با بیان اینکه بهره برداری 
از حمام ها در برخی از نقاط زائرپذیر شهر قم دنبال می شود، عنوان 
کرد: توجه به مباحث امنیتی و انتظامی در نوروز امسال به ویژه در 
استراحتگاه ها بسیار مهم است که در این میان باید به وضعیت بوستان 
غدیر توجه ویژه تری داشته باشیم.وی با تاکید بر اینکه مجموعه های 
مختلف شهرداری برای ارائه خدمات به مسافران نوروزی بسیج شده اند، 
عنوان کرد: امیدواریم امسال نسبت به سال گذشته بتوانیم افزایش 

زمان ماندگاری زائران را در قم رقم بزنیم.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم اعلام کرد

اختصاص ۱۱0 دستگاه اتوبوس
 برای پنج شنبه آخر سال

اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: 11۰ دستگاه  مدیرعامل سازمان 
اتوبوس برای پنج شنبه آخر سال پیش بینی شده که در میدان های 

شهید مطهری،
امیر یزدی در نشست ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر نوروزی 
شهرداری قم که در سالن جلسات ساختمان شهرداری قم برگزار شد، با 
اشاره به اینکه دو دستگاه اتوبوس برای اجرای برنامه فرهنگی قم گردی 
در اختیار سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم قرار می گیرد، اظهار 
کرد: اتوبوس مورد نیاز برای انتقال مسافران از حرم مطهر به مصلی، و 
از بوستان های سطح شهر از جمله امام رضا)ع( و فدک در نظر گرفته 
شده است.وی اضافه کرد: 11۰ دستگاه اتوبوس نیز برای پنج شنبه آخر 
سال پیش بینی کرده ایم که در میدان های شهید مطهری، قائم و نبوت 
به سمت بهشت معصومه و قبرستان بقیع مستقر می شوند که می توانیم 
این اتوبوس ها را در صورت استقبال بیشتر شهروندان تا ۲۰۰ دستگاه 
افزایش دهیم.مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان اینکه 
اتوبوس های شهری امسال در شب سال تحویل تا چهار بامداد فعال 
خواهند بود، عنوان کرد: رانندگان اتوبوس های شهری امسال نیز همانند 
سال گذشته در ساعاتی قبل و بعد از لحظه تحویل سال نیز مشغول ارائه 

خدمت به مردم خواهند بود.

اخبــار

استاندار قم گفت: این استان آمادگی 
دارد واحدهای مسکن مهر در دست احداث 
را بر اساس زمان بندی انجام شده تحویل 

متقاضیان در شهرک پردیسان نماید. 
بهرام سرمست عصر یکشنبه در جلسه 
شورای تامین مسکن قم، افزود: این استان 
مناسبی در طرح مسکن مهر  عملکرد 
داشته است و شاهد هم افزایی دستگاه 
تکمیل  برای  این طرح  در  ذیربط  های 
واحدهای باقی مانده مسکن مهر هستیم.

وی اضافه کرد: مبانی حقوقی و مقرراتی 
برای حل مسائل و مشکلات مسکن مهر 
در تصویب نامه های هیات دولت در نظر 
گرفته شده که این مساله در سازمان های 
ذیربط استان قم نیز پررنگ دیده شده 
است.وی با بیان این که مشکلی برای اتمام 
واحدهای باقی مانده وجود ندارد، ادامه داد: 
مشکلاتی از جمله شبکه فاضلاب مسکن 
مهر در شهرک پردیسان و شهرهای تابعه 
از جمله سلفچگان درحال حل است.استان 
قم متعهد به ساخت 44 هزار و ۵۰4 واحد 
مسکن مهر است و تاکنون 4۲ هزار و 
۶۲۰ واحد متقاضیان شده است. معاون 
این  در  نیز  قم  استانداری  عمرانی  امور 
جلسه گفت: 3۲ هکتار از مساحت ۵۷۸ 
هکتاری مسکن مهر در شهرک پردیسان 
برای استقرار خانواده هایی که منازلشان 
زیر دکل برق است، تعیین شده است.

محسن بهشتی افزود: با توجه به این که 
این خانواده ها توان اقتصادی برای ساخت 
خانه ندارند، پیشنهاد می شود به جای 
جابه جایی خانواده ها، با استفاده از فناوری 
های نوین که از نظر اجتماعی و اجرایی 
هزینه کمتری دارد، نسبت به جمع آوری 
دکل های برق از سطح شهر اقدام شود.

به گفته وی، ۵۰ درصد هزینه این طرح از 
سوی وزارت نیرو و ۵۰ درصد نیز از طریق 
فروش زمین های 3۲ هکتاری تامین شود.

هشتمین جلسه شورای تامین مسکن در 
سالن جلسات استانداری قم برگزار و برخی 
مشکلات واحدهای مسکن مهر از جمله 
آب و فاضلاب، صدور گواهینامه پایان کار 
و همچنین مشکل واحدهای باقی مانده 

مطرح و بررسی شد.

* جشن پایان مسکن مهر قم نیمه 
نخست سال آینده برگزار شود

نماینده وزیر نیرو در مسکن مهر نیز در 
این جلسه با بیان این که در قم خدمات 
پایداری به ساکنان مسکن مهر ارائه خواهد 
شد،گفت: هنوز قسمتی از فاضلاب واحدهای 
مسکونی مهر در جوی ها روان است که اگر 
هوا گرم شود، احتمال انتشار بیماری وبا در 
استان قم و کشور وجود دارد. محمدرضا 
امیرکمالی تاکید کرد: آماده همکاری برای 
تامین منابعی که مربوط به ارائه خدمات 
پایدار به ساکنان مسکن مهر باشد، می 
باشیم. نماینده وزیر نیرو در مسکن مهر 
نیاز  مورد  برق  تامین  برای  تصریح کرد: 
واحدهای مسکونی نیز باید پست های برق 

توزیع شود، و گرنه با ظرفیت موجود خدمات 
پایدار نخواهد بود. وی با اشاره به هماهنگی 
های مناسب بین سازمان های مختلف در 
قم، گفت: خدمات زیربنایی در سایت های 
مسکن مهر به نحو مناسب انجام شده و مردم 
ساکن از این خدمات اولیه بهره مند شده اند. 
وی ابراز امیدواری کرد: جشن خاتمه مسکن 
مهر قم در نیمه نخست سال آینده برگزار 
شود.مدیرکل راه و شهرسازی استان قم  نیز 
دراین جلسه گفت: ۲۸4 واحد مسکن مهر 
در قالب ۲ تعاونی که در شهرک پردیسان 
احداث شده است، سال آینده به متقاضیان 
تحویل داده می شود. حسن صبوری  با بیان 
این که تاکنون 4۲ هزار و ۶۲۰ واحد مسکن 
مهر در قم افتتاح شده است، خاطرنشان کرد: 
از این تعداد، 4۰ هزار و 41۲ واحد در شهر 
قم بوده و از تعداد ۸۸4 واحد باقی مانده، 
۶۰۰ واحد دارای پرونده قضایی است که 
به محض حل مشکلات حقوقی و قضایی، 
به بهره برداری می رسد.به گفته صبوری، 
ایجادسازان میثاق با 1۰۸ واحد، مهر نو با 
۲۲4 واحد، مهر 4۷ با 1۲۲ واحد و تعاونی 
طاها با 1۹۰ واحد، تعاونی هایی هستند 
که پرونده های آن ها در مراجع قضایی در 
نوبت پیگیری است.وی بیان کرد: افتتاح 1۹ 
هزار و ۸۲۵ واحد مسکن مهر قم در دولت 
های یازدهم و دوازدهم بوده است و معادل 
۵۰درصد واحدهای مسکن مهر استان است.

استاندار قم :

واحدهای مسکن مهر بر اساس زمانبندی تحویل متقاضیان می شود 

معاون امور سرمایه گذاری شهرداری قم گفت :در 
مجموع سه سال اخیر ۸۰۰ میلیارد تومان قرارداد 
صورت  قم  در  را  خصوصی  بخش  سرمایه گذاری 
گرفته که این برآورد اولیه است و با توجه به افزایش 

هزینه ها، سرمایه گذاری ها نیز افزایش خواهد یافت
نخستین  اینکه  به  اشاره  با  معرفت  محمدرضا 
 ۸1 سال  در  قم  شهرداری  سرمایه گذاری  قرارداد 
برای مجتمع توریستی آرین نوشته شده است، اظهار 
کرد: طی این سال ها 3۵ قرارداد سرمایه گذاری در 
بخش های مختلف شهرداری قم منعقد شده که 1۶ 
مورد از این قراردادها طی سه سال اخیر نوشته شده 
است و این نشان می دهد رویکرد شهردار و شورای 
اسلامی شهر کمک و حمایت از سرمایه گذاری در 

شهر قم است.
وی با بیان اینکه قراردادها با تنوع های مختلف 

برای  خدماتی  و  تجاری  مسکونی،  بخش های  در 
ایستگاه های کوچک سوخت رسانی، مجتمع تفریحی 
در بوستان غدیر، پارکینگ عمومی جنب بازار کهنه 
و شهربازی بزرگ قم در بوستان غدیر دنبال شده 
است، اضافه کرد: بهره برداری از مجموعه بهشت و 
شهربازی معارفی در بلوار پیامبر اعظم)ص( از جمله 
دیگر پروژه های سرمایه گذاری شهرداری قم است.

معرفت با بیان اینکه شهرداری در مجتمع زمزم سهم 
خود را واگذر کرده است، تصریح کرد: مشکلاتی که 
این پروژه دارد به مالکین بر می گردد اما پیشنهاداتی 
را داده و تعامل هایی داشته ایم تا بخش هایی از این 
اقامتی کنند و در این راستا شهرداری  مجتمع را 
این  چند  هر  داشت،  خواهد  را  لازم  مشارکت  نیز 
مجتمع مشکل تعدد مالکین را دارد که هماهنگ 
به  اشاره  با  است.وی  سخت  مقداری  آن ها  کردن 

نیز  کاظمی  پروژه شهید  اصلی  اینکه سرمایه گذار 
این  کرد:  عنوان  است،  بوده  ثامن الحجج  موسسه 
موسسه منحل شده اما قبل از آن تزریق مالی خوبی 
به پروژه انجام و تملک ها کامل شده است، بعد از 
پروژه  این  به  نقدینگی  و  سرمایه  ورودی  انحلال 
متوقف شد و کار روی زمین ماند.معرفت ادامه داد: 
اخیرا جلساتی میان شهردار و مسئولان عالی قضایی 
برگزار شده است تا این پروژه تعیین تکلیف شود که 
به نتایج مطلوبی رسیده و امیدواریم سال آینده این 
پروژه از بلاتکلیفی خارج شود هر چند با توجه به 
نزدیکی به ایام نوروز به صورت موقت از مکان فعلی 
به عنوان پارکینگ عمومی روباز استفاده می شود و 
سازمان ترافیک شهرداری قم مدیریت این پارکینگ 
عمومی را با مشارکت هیأت تسویه قوه قضاییه بر 

عهده می گیرد.

معاون امور سرمایه گذاری شهرداری قم  خبرداد

جذب 800 میلیارد تومان سرمایه گذاری بخش خصوصی 


